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Abstrakt 

Cílem předkládané diplomové práce je zmapovat počátky hiphopové subkultury v České Re-

publice s hlavním důrazem na rapovou scénu. Zkoumaný fenomén má na našem území kořeny 

již v osmdesátých letech dvacátého století, vyloženě o hiphopové subkultuře můžeme mluvit 

ale až v letech devadesátých.  

Práce představuje počáteční hudební tvorbu interpretů, organizaci a průběh prvních kon-

certů a ostatních hiphopových akcí. Dále se zaměřuje na okolnosti založení a počáteční fungo-

vání specializovaného webu, časopisu, nahrávacího studia a vlastních hudebních vydavatelství.  

Stěžejním pramenem jsou rozhovory s příslušníky dané subkultury a to nejen s rappery 

a DJi, ale také organizátory různých akcí, zakladatelem časopisu, festivalu, nebo studia. Jako 

sekundární pramen byla využita odborná literatura,  časopisy, dokumenty, televizní pořady 

a podcasty. 

 

Klíčová slova 

Orální historie, hip hop, rap, subkultura 
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Abstract 

The aim of the diploma thesis is to conduct a survey of the hip hop music subculture’s origins 

in the Czech Republic. The paper especially focuses on the rap scene. Even though the surveyed 

phenomena first appeared in the 1980s, the term “hip hop subculture” has been used only since 

the 1990s. 

The thesis presents the early musical works of the rap music artists as well as the organi-

zation and the course of the first concerts and other hip hop events. Furthermore, the paper deals 

with the founding and the operation of the specialized web, the magazine, the recording studio 

and its own record company. 

The fundamental source of this paper is represented by the several interviews with the rap-

pers and the DJs but also with the organizers of various events, the founder of the magazine and 

the festival or with the founder of the recording studio. 

The paper’s secondary sources comprise of the specialized literature, magazines, documen-

taries, TV programmes and podcasts. 

 

Key words 

Oral history, hip hop, rap, subculture 
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1 Úvod 

Je podivuhodné, že hiphopová subkultura existuje v České Republice už téměř tři dekády a její 

historie doposud nebyla odborně zpracována. Hip hop ovlivnil část mladé generace devadesá-

tých let, ne pouze jako hudební žánr, ale jako společenský fenomén. V této diplomové práci se 

pokusím představit kořeny hiphopové subkultury se zaměřením na rapovou scénu. 

Hlavní náplní této práce je zrekonstruovat vznik a počátek hiphopové subkultury 

v České republice, prostřednictvím vzpomínek zakladatelů a prvních členů. Cílem není pouze 

shromáždit data o tom, jaké vycházely desky, nebo jaké se konaly akce, ale spíše prozkoumat 

okolnosti vzniku nového životního stylu z pohledu jeho aktérů. Zachytit pocity zakladatelů 

a prvotních příslušníků této nově vznikající subkultury, jejich motivace k aktivitě a členství 

v této společnosti, specifika začátků jejího fungování či atmosféru, která v tomto prostředí pa-

novala. Kombinace těchto ambicí a absence písemných pramenů logicky vyústila v rozhodnutí 

zvolit výzkum metodou orální historie.  

Územně jsem výzkum zaměřila na celou republiku, největší pozornost budu věnovat 

Praze. Časově práce mapuje období od roku 1984 do roku 2004. Počátek výzkumu jsem vyme-

zila rokem, kdy byla vydána první nahrávka, která se dá považovat za rapovou. Konec jsem 

stanovila až během výzkumu – stal se jím rok, kdy se propojilo několik událostí, které z mého 

pohledu vedly k zásadním změnám na rapové scéně a tím způsobily konec zkoumané etapy. 

První kapitolu věnuji pramenné základně. Představím zde současný stav bádání v oblasti 

zkoumané problematiky a zdroje, ze kterých jsem čerpala. Těmi je dostupná literatura, absol-

ventské práce, různé pořady, podcasty a dokumenty a také dobová periodika. 

V druhé kapitole představím metodologii, kterou jsem se v průběhu výzkumu řídila 

a popíšu jeho průběh. Výzkum vychází převážně z orálně-historických rozhovorů, proto sezná-

mím čtenáře s výběrem vzorku narátorů, s jejich kontaktováním, mou přípravou na rozhovor, 

charakterem a průběhem rozhovorů a postupem zpracování získaného materiálu do výsledného 

textu. 

Následuje stěžejní část práce, která začíná představením historie amerického hip hopu, 

ze kterého částečně česká hiphopová scéna vycházela. Zde stručně vysvětlím, za jakých okol-

ností rap vznikl, jak se postupně formovaly elementy, které ho tvoří a kdy a jak se začal šířit. 
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Další část textu se bude zabývat prvotními rapovými počiny v českém prostředí. Tito 

intepreti se ještě nedají považovat za součást hiphopové subkultury, jde spíše o průkopníky 

tohoto žánru u nás. Zde budu sledovat, jak se k hudbě dostali, proč se jim líbila, čím byla inspi-

rovaná jejich první tvorba a jak probíhala. Také se pokusím vylíčit, v čem se první generace 

odlišuje od druhé. 

V následné části představuji druhou generaci rapperů, která se utváří během devadesátých 

let. Od prvního kontaktu s novým životním stylem, přes jejich touhu se sdružovat, která vedla 

k utváření hiphopové komunity. Zachytím počátky tvorby, prvního nahrávání a vzniku kapel. 

Důležitým místem setkávání této subkultury byly kluby, proto je nutné představit první kon-

certy a akce, to jak probíhaly, jak byly organizovány a jaká zde panovala atmosféra.  

Poklidná situace na scéně se mění s první kapelou, která dosáhla zájmu médií a hudebního 

průmyslu a stala se tak první hiphopovou mainstreamovou kapelou. Jak tato popularizace pro-

bíhala, jak na ni reagoval zbytek hiphopové scény a jaký měla dopad? Ve druhé polovině de-

vadesátých let vznikají ve větším počtu demo nahrávky a kompilace jako první hmatatelné dů-

kazy české rapové tvorby. V této době se také scéna začíná osamostatňovat, což se projevuje 

existencí prvních specializovaných internetových stránek, časopisu, nebo nahrávacího rapo-

vého studia. 

Poslední kapitola je věnována hiphopové subkultuře v novém miléniu, kdy přibývá aktivní 

tvorba a získává profesionálnější úroveň. To se neslo ve znamení zakládání vlastních nezávis-

lých vydavatelství neboli labelů. Představím zde, jak a proč vznikly a jaké byly jejich první 

počiny. Dalším signifikantním momentem tohoto období je uspořádání prvního hiphopového 

festivalu. Pokusím se zachytit, jak byl festival vnímán očima organizátorů i účastníků. Empi-

rickou kapitolu uzavřu charakteristikou doby, která se dá označit za konec počátku hiphopové 

subkultury, a pokusím se vysvětlit, proč je tomu tak. 
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2 Pramenná základna 

Historie české hiphopové scény je prozatím tématem v podstatě neprobádaným, spektrum pra-

menné základny je bohužel značně omezené. Odborná literatura se tématu hip hopu v České 

republice věnuje pouze okrajově, absolventské práce se specializují na dílčí témata hip hopu a 

archivní zdroje vzhledem ke krátké existenci fenoménu neexistují. Využila jsem tedy převážně 

pořady, podcasty, dokumenty a dobová periodika. Stěžejním pramenem práce byly rozhovory 

s pamětníky.  

 

2.1 Literatura  

Z hlediska odborného zájmu je historie českého hip hopu prostředím téměř netknutým. Publi-

kace o americkém hip hopu jsou četnější, je ovšem nutné si uvědomit, že americká hiphopová 

subkultura vznikla zcela za jiných okolností s odlišnými kulturními specifiky, a tak nelze příliš 

vztahovat problematiku na naše území. I přesto mi byly některé publikace nápomocné, zejména 

od americké socioložky Tritii Rose.1 Americkým rapem se zabývalo i několik českých autorů. 

V knize Beaty, bigbeaty a breakbeaty,2 která vyšla již roku 1998, přibližuje autor čtenářům co 

je to hip hop a představuje nejvýznamnější zahraniční interprety. Zajímavým počinem je napří-

klad dílo Martina Fiedlera Hip hop forever,3 které vzniklo v roce 2003 s cílem přiblížit hip hop 

českým čtenářům. Jde v podstatě o učebnici, která představuje historii a vývoj hiphopové kul-

tury, největší část publikace se soustřeďuje na taneční odvětví. Roku 2010 Karel Veselý vydal 

po nakladatelstvím BiggBoss publikaci Hudba ohně: radikální černá hudba od jazzu po hip 

hop a dále,4 která představuje různé žánry černošské hudby (hip hop, house, dubstep). Bohužel 

tato díla zatím nereflektují české prostředí.  

                                                           
1 ROSE, Tricia. Black noise. Rap music and black culture in contemporary America. Hanover: University Press of 
New England, 1994. ROSE, Tricia. The Hip Hop Wars. What We Talk About When We Talk About Hip Hop - and 
Why It Matters. New York, 2008. 
2 HEŘMÁNEK, Zbyněk. Hip hop 1988 – 1995, In: DORŮŽKA, Petr – KONRÁDOVÁ, Petra – HEŘMÁNEK, Zbyněk – 
KOMÁNKOVÁ, Jana. Beaty, bigbeaty, breakbeaty, Praha: Maťa, 1998. 
3 FRIEDLER, Martin. Hip hop forever. Olomouc: Hanex, 2003. 
4 VESELÝ, Karel. Hudba ohně: radikální černá hudba od jazzu po hip hop a dále. Praha: BiggBoss, 2010. 
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Základní informace lze nalézt v publikacích o porevolučních subkulturách, nebo přímo 

hudebních subkulturách, kde se hip hop výjimečně objevuje.5 Ovšem neexistuje žádná mono-

grafie, která by se historii českého hip hopu věnovala celým svým obsahem, hip hop, případně 

rap, je vždy zmíněn pouze jako dílčí, nikoli stěžejní téma. Navíc podkapitoly o vzniku hip hopu 

bývají pouze chronologickým výčtem událostí, absentují okolnosti vzniku, nebo pohnutky za-

kladatelů. 

V posledních letech významnými díly s hiphopovou tématikou přispěla Anna Orav-

cová, specializovala se například na ženské členy komunity, konkrétně v díle Gender a subkul-

tury: prosazování žen v punku a hip hopu.6 V cizojazyčné publikaci Hip-Hop in Europe: Cul-

tural Identities and Transnational Flows7 se ve své stati zabývala autenticitou českého rapu, 

přičemž vycházela ze své disertační práce.8 

Zajímavým počinem jsou také publikace Kmeny9 a Kmeny 90,10 které představují sou-

časné subkultury a subkultury devadesátých let. Pro tento výzkum jsou významné především 

kapitoly Rap11 a Hip hop.12 Editorem knihy je Vladimir 518, který byl jedním z prvních u nás 

působících graffiti writerů a rapperů. Knihy jsou obsáhlé, ovšem jelikož se zabývají velkým 

množstvím subkultur, ke každé poskytují pouze základní informace. Obě zmíněné kapitoly mají 

stejný formát – shrnují nejdůležitější momenty na scéně, jsou doplněny rozhovorem se dvěma 

členy insiderů a disponují bohatým obrazovým aparátem. 

                                                           
5 Např. ORAVCOVÁ, Anna. Underground českého hip hopu. In: Marta Kolářová (ed.) Revolta stylem: Hudební 
subkultury mládeže v České republice. Praha: 2011. Nebo MADEROVÁ, Blanka - VESELÝ, Karel. Hip hop, In: MA-
DEROVÁ, Blanka - JUKROVÁ Zuzana - VESELÝ, Karel. Dotknout se světa: Česká hudební alternativa 1968-2013. 
Praha: FHS UK, 2013. Nebo SMOLÍK, Josef. Hip hop a graffiti subkultura v České republice. In: SMOLÍK, Josef. 
Subkultury mládeže: sociologické, psychologické a pedagogické aspekty, Brno: Mendelova univerzita v Brně, 
2017. 
6 KOLÁŘOVÁ, Marta - ORAVCOVÁ, Anna. Gender a subkultury: prosazování žen v punku a hip hopu. In: CHAR-
VÁT, Jan - KUŘÍK, Bob a kol. „Mikrofon je naše bomba“ Politika a hudební subkultury mládeže v postsocialistic-
kém Česku. Praha: Togga, 2018. 
7 ORAVCOVÁ, Anna. In Search of the ‘Real’ Czech Hip Hop: Construction of Authenticity in Czech Rap Music. In: 
NIETZSCHE, A. Nina – GRUNZWEIG, Walter. (eds.) Hip-Hop in Europe: Cultural Identities and Transnational 
Flows. Germany, 2013. 
8 ORAVCOVÁ, Anna. Česká hiphopová subkultura: konstrukce autenticity v českém rapu. Praha, 2019. Dizertační 
práce. Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd, Katedra sociologie. 
9 518, Vladimir – VESELÝ, Karel. Kmeny: Současné městské subkultury. Praha: BiggBoss, 2011. 
10 518, Vladimir a kol., Kmeny 90: Městské subkultury a nezávislé společenské proudy v letech 1989 – 2000. 
Praha: BiggBoss, 2016. 
11 VESELÝ, Karel. Rap. In: 518, Vladimir a kol., Kmeny 90: Městské subkultury a nezávislé společenské proudy 
v letech 1989 – 2000. Praha: BiggBoss, 2016. 
12 518, Vladimir. Hip hop. In: 518, Vladimir – VESELÝ, Karel. Kmeny: Současné městské subkultury. Praha: 2011. 
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2.2 Absolventské práce 

Existuje poměrně velké množství studentských prací, které se zabývají subkulturou hip hopu 

v České republice. Žádná z nich se ovšem nevěnuje vzniku nebo historii tohoto fenoménu v na-

šem prostředí. Nejčastěji se objevují práce jazykovědné a muzikologické, zabývající se dílčími 

tématy a často chronologicky nespadají do mnou zkoumaného období. Přestože většinou obsa-

hují jen krátký nástin historie, mohou doplňovat příbuzná témata, na která v této práci nebyl 

prostor, ale s výzkumným tématem úzce souvisí.  

Z těchto prací bych ráda vyzdvihla takové, které se zabývají problematikou autenticity 

rapu. Na současné scéně reflektuje situaci Anna Oravcová v již zmiňované dizertační práci.13 

Jako přínosnou hodnotím také diplomovou práci Stefana Segiho,14 který prostřednictvím textů 

zkoumá stěžejní hodnoty hiphopové subkultury, například teritorialitu, identitu skupiny, nebo 

právě autenticitu.  

Vojtěch Tkáč ve svém výzkumu hledal zmínky o českém hip hopu v tuzemských hu-

debních časopisech od roku 1989 po současnost.15 V rámci výzkumu uskutečnil polostrukturo-

vané rozhovory s hudebními publicisty, průkopníky a současnými představiteli tuzemského 

rapu. 

 

2.3 Internetové zdroje, pořady, podcasty 

Vzhledem ke skutečnosti, že narátoři patří mezi veřejně známé osobnosti, je možné dohledat 

poměrně velké množství rozhovorů, které jsou uveřejněny na internetových stránkách. K těmto 

zdrojům jsem byla poměrně skeptická a tak jsem si pravdivost výpovědí ověřovala u narátorů, 

pokud to bylo možné. V mém výzkumu se přínosným zdrojem staly podcasty. Konkrétně na-

příklad kanál cream.cz,16 který provozuje Rudolf Rokoš. Nachází se zde desítky interview, pře-

vážně s rappery a DJi. Podobným zdrojem je podcast ON AIR, který je uváděn hudebním pu-

blicistou Pavlem Kučerou. Ten se sice nesoustředí přímo na rapovou scénu, ale v rozhovorech 

se rappeři vyskytují.  

                                                           
13 ORAVCOVÁ, Anna. Česká hiphopová subkultura: konstrukce autenticity v českém rapu. Praha, 2019. Dizer-
tační práce. Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd. 
14 SEGI, Stefan. Peneřina, těžká dřina. Poetika hlavního proudu českého hiphopového textu. Praha, 2011. Diplo-
mová práce. Univerzita Karlova, Filozofická fakulta. 
15 TKÁČ, Vojtěch. Počátky a vývoj českého hip hopu v tuzemských hudebních časopisech. Praha, 2021. Diplo-
mová práce. Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd. 
16 Kanál cream.cz [online]. [Cit. 6. 6. 2022]. Dostupné z: https://www.youtube.com/channel/UCzGl-
KOnE5Nx5vNzPplvIJ9Q. 
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Významným zdrojem se mi stal archiv Českého rozhlasu. Na webu je dostupná většina 

dílů pořadu To da beat Yo!! který vysílal od roku 2002 a informoval o dění v hiphopové sub-

kultuře. Je zde k dispozici mnoho rozhovorů, pozvánky na různé akce a hodnocení akcí uply-

nulých. 

 

2.4 Dokumenty  

Výše zmiňovanou publikaci Kmeny 90 doplňují také dokumenty, 17 které představují jednotlivé 

subkultury v krátkých videích. Ovšem stejně jako v případě publikace i zde jsou podány pouze 

základní informace. Z kruhu insiderů vzniklo více dokumentů, například 20ers – Making 

Of…,18 nebo Tenkrát na východě19 či celovečerní film Česká RAPublika.20 

V letech 2021-2022 vznikly dva dokumentární seriály Lekce rapu21 a RapStory.22 Oba 

pořady provází diváka od počátků rapové scény do dnešních dnů. Lekce rapu se soustředí pře-

vážně na hlavní proud, opomíjí vedlejší kapely, pozornost věnuje pouze zásadním faktům, které 

měly vliv na další vývoj. To je vzhledem k desetiminutové stopáži dílů zřejmě nevyhnutelné. 

RapStory se také drží formátu desetiminutových videí, většinu stopáže zabírají rozhovory s ra-

ppery, které jsou doplněny dobovými záběry. 

 

2.5 Dobová periodika 

V rámci výzkumu jsem prošla všechny časopisy Rock & Pop od roku 1990 do roku 2004. 

V malé míře jsou zde k nalezení základní informace o českém rapu, o nově vzniklých kapelách 

občas se objevuje výklad o tom, co je rap, odkud přišel a že se pomalu začíná objevovat i u nás. 

Poměrně slušně je zásobena sekce recenzí, když vezmeme v potaz, jak málo českých hiphopo-

vých nahrávek vycházelo. 

                                                           
17 Kmeny [online]. [Cit. 6. 6. 2022]. Dostupné z:  
https://www.ceskatelevize.cz/porady/10727240820-kmeny/dily/c. 
18 20ers – Making of… [dokument] Česká republika: Mad drum records, 2008. 
19 Dokument o PSH/Tenkrát na východě, [dokument] Česká republika: BiggBoss, 2011. 
20 Česká RAPublika, [dokument] Česká republika: Pavel Abrahám: 2008. 
21 Lekce rapu [online]. [Cit. 6. 6. 2022]. Dostupné z:  
https://www.ceskatelevize.cz/porady/14675016797-lekce-rapu/. 
22 Rapstory, [online]. [Cit. 6. 6. 2022]. Dostupné z:  
https://www.ceskatelevize.cz/porady/13652091672-rapstory/. 
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Pozornost si samozřejmě zaslouží první hiphopový časopis Bbarák, který vycházel v pa-

pírové formě od roku 2001. Ten mi byl nápomocný především v přípravné fázi, jelikož infor-

muje o kapelách a akcích, které se konaly. Poskytuje také rozhovory, díky kterým jsem 

se dozvěděla informace, na které jsem se mohla narátorů doptat. Často mi také rozhovory 

v Bbaráku pomohly k vyplnění míst, které v rozhovorech buď zcela chyběly, nebo byly nedo-

řečené, také mohl posloužit k potvrzení pravdivosti výpovědí, nebo upřesnění datace události. 
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3 Metodologie subkultur 

Výzkumem subkultur se ve dvacátých letech dvacátého století začala zabývat tzv. Chicagská 

škola. Ta vnímala subkultury jako okrajové deviantní skupiny, které narušují řád většinové spo-

lečnosti a pokládala je za sociální problém.23 S novým úhlem pohledu přišla v šedesátých letech 

dvacátého století Birminghamská škola. Ta subkultury označuje jako skupiny, které vznikly 

jakožto symbol vzdoru proti dělnické třídě a proti dominantní kultuře.24  

V devadesátých letech dvacátého století jsou oba tyto proudy postupně odmítány a vzni-

kají postsubkulturní teorie. Na příslušníky subkultur již sociologové nenahlíží jako na devianty, 

nebo bojovníky proti třídnímu uspořádání či mainstreamové kultuře. Snaží se hlouběji zkoumat 

důvody vzniku subkultur a způsoby a specifika jejich fungování, berou na vědomí možnou pro-

pustnost hranic mezi subkulturami, které jsou způsobeny globalizací.25 S rozvojem tohoto bá-

dání přestává být dostačující termín subkultura, objevují se nová pojmenování jako scéna,26 

kmen,27 nebo životní styl.  

Dnes lze termín subkultura chápat jako označení pro skupinu lidí, která sdílí společné hod-

noty, ideologii, postoje a životní styl, které jsou odlišné od dominantní kultury,28 čímž se vůči 

ní vymezují. Hudební subkultury „konstruují svou identitu zejména na základě sdílené 

hudby.“29 Touha být součástí subkultury může pramenit z potřeby někam patřit, nebo sdílet 

společenské hodnoty a zájmy s podobně smýšlejícími jedinci. Příslušnost k subkultuře může 

                                                           
23 HEŘMANSKÝ, Martin – NOVOTNÁ, Hedvika. Hudební subkultury. In: JANEČEK, Petr (ed.). Folklor atomového 
věku. Kolektivně sdílené prvky expresivní kultury v soudobé české společnosti. Praha: Národní muzeum, FHS UK, 
2011, s. 91. 
24 KOLÁŘOVÁ, Marta (eds.). Revolta stylem. Hudební subkultury mládeže v České republice. Praha: Slon, 2011, s. 
20-21. 
25 HEŘMANSKÝ, Martin – NOVOTNÁ, Hedvika. Hudební subkultury. In: JANEČEK, Petr (ed.). Folklor atomového 
věku, s. 108. 
26 Aktivní tvůrci hudby i její fanoušci, kteří se odlišují oblečením, stylem, nebo politickými názory. Scéna je na 
rozdíl od subkultury volnější ve volbě identity a dodržování specifických skupinových norem. Více viz KOLÁ-
ŘOVÁ, Marta. Hudební subkultury mládeže v současné ČR – postsubkulturní a postsocialistické? In: DANIEL, On-
dřej – KAVKA, Tomáš – MACHEK, Jakub a kol. Populární kultura v českém prostoru. Praha: Karolinum, 2013, s. 
233. 
27 Skupina lidí sdílející stejné zájmy v určitých částech města, více viz LOJDOVÁ, Kateřina. Zvol si mou cestu! Edu-
kační aktivity subkultury freeganů ve veřejném prostoru, Brno: Nakladatelství Masarykovy university, 2014, s. 
22. 
28 HEŘMANSKÝ, Martin – NOVOTNÁ, Hedvika. Hudební subkultury. In: JANEČEK, Petr (ed.). Folklor atomového 
věku, s. 94. 
29 Tamtéž, s. 89. 
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být chápána také jako forma vzdoru, vyjádření nesouhlasu vůči rodičům nebo širší společ-

nosti.30 

  

                                                           
30 KOLÁŘOVÁ, Marta (eds.). Revolta stylem, s. 123. 
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4 Metodologie výzkumu 

Jako výchozí metoda výzkumu byla použita orální historie, která je formou kvalitativního vý-

zkumu.31 Tato metoda je vhodná zejména kvůli naprostému nedostatku písemných pramenů a 

odborné literatury. Jelikož mým cílem nebylo sepsat faktografická data, ale soustředit se pře-

devším na individuální prožitky a pohnutky pamětníků, jsou právě jejich výpovědi pro takový 

výsledek nezbytné. Tento způsob výzkumu je do velké míry jedinou možnou cestou jak těchto 

cílů dosáhnout, vzhledem k absenci písemných pramenů. Jako metodologická příručka mi slou-

žila publikace Třetí strana trojúhelníku.32  

 

4.1 Výběr a kontaktování narátorů 

Ještě před začátkem výzkumu bylo jasné, že počet narátorů je omezen, jelikož počátky hipho-

pové subkultury se formovaly mezi úzkou skupinou mladých lidí. Věděla jsem, že ve vzorku 

by měli převažovat rappeři, doplněni měli být DJi, a těmi, kteří aktivně působili v hudebním 

odvětví této subkultury. Chtěla jsem, aby převládali narátoři z Prahy, vzhledem k tomu, že je 

považována za kolébku českého hip hopu, komunita zde byla nejpočetnější a nejaktivnější. 

Měla jsem v úmyslu oslovit narátory i z první hiphopové generace, kde byly možnosti velmi 

omezené, protože do ní spadají pouze tři kapely. 

Celkově jsem oslovila šestnáct potencionálních narátorů, z čehož se mi podařilo získat 

odpověď od dvanácti z nich. První kontakt z mé strany většinou probíhal prostřednictvím e-

mailu, nebo platformy Facebook. V první zprávě jsem se krátce představila a seznámila jsem 

oslovené s tématem, kterým se chci zabývat. Vysvětlila jsem jim náležitosti orálně-historického 

výzkumu a představila důvody, proč oslovuji právě je. 

Všichni narátoři jsou známé osobnosti, což v mém výzkumu bylo někdy výhodou, jindy 

nevýhodou. První výhodou bylo, že jsem snadno získala představu, koho bych chtěla kontak-

tovat. Další výhodou bylo, že sehnat kontakt bývalo velmi snadné. Například zmiňovaný Face-

bookový účet má každý z potencionálních narátorů.  

                                                           
31 Kvalitativní výzkum je prováděn nenumerickým šetřením. Získaná data se analyzují a interpretují za účelem 
poznat zkoumanou sociální situaci a porozumět ji. Viz HENDL, Jan. Kvalitativní výzkum: základní teorie, metody 
a aplikace. Praha: Portál, 2016, s. 49-55. 
32 VANĚK, Miroslav - MÜCKE Pavel. Třetí strana trojúhelníku: teorie a praxe orální historie. Praha: Karolinum, 
2015. 
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Od pěti oslovených jsem neobdržela žádnou odpověď. Nezájem může typicky pramenit 

z nechuti zaznamenat svůj projev, nebo neochoty vracet se k minulosti. Dále mohou hrát roli 

zdravotní důvody, fyzický a psychický stav.33 Vzhledem k charakteru vzorku narátorů mi vět-

šina těchto důvodů nepřipadá příliš pravděpodobná, jelikož jde o vzpomínání na období mládí, 

které probíhalo v devadesátých letech, narátoři nejsou zatíženi předchozím politickým systé-

mem, jde vlastně o „bezproblémové“ téma. Všichni narátoři, se kterými jsem rozhovory usku-

tečnila, vzpomínali na toto období velmi pozitivně, nepřipadá mi tedy příliš pravděpodobné, že 

by u někoho převládla nevole se k danému období vracet.  

Zajímavým důvodem by zde mohla být neochota zaznamenat svůj projev. Jelikož každý 

z oslovených je zvyklý dělat rozhovory ať už do médií, tisku, nebo pro podobné projekty, i to 

mohlo ovlivnit jejich případné rozhodnutí se výzkumu neúčastnit – jednoduše už je to může 

obtěžovat, nebo mají pocit, že už vše řekli. Nedůvěra v média také bývá důvodem odmítnutí34 

a několikrát jsem se s touto obavou během svého výzkumu setkala. V tu chvíli jsem narátorům 

detailně vysvětlila specifika a průběh orálně-historických výzkumů, a vyzdvihla jeho odlišnosti 

od rozhovoru pro média. Upozornila jsem na možnost zanést do informovaného souhlasu po-

žadavek o autorizaci výsledného textu před odevzdáním práce, nebo na právo odvolání souhlasu 

s použitím rozhovoru. Pro žádného z již komunikujících narátorů tyto obavy nebyly důvodem 

se výzkumu neúčastnit. Všichni, se kterými jsem rozhovor uskutečnila, souhlasili hned v první 

odpovědi. 

Kde tedy hledat důvod, proč žádost o zapojení do výzkumu zůstala v pěti případech bez 

reakce? Osobně se přikláním k tvrzení, že právě díky snadné dostupnosti kontaktů jsou poten-

cionální respondenti zřejmě zprávami zahlceni. Často nejspíš mou žádost vůbec neobjevili, což 

se mi zpětně potvrdilo ve dvou případech (v jednom mail spadl do spamu a narátor se ozval po 

půl roce, v druhém zprávu neobjevil, reagoval až na další kontakt přes prostředníka). Dalším 

důvodem může být také časová vytíženost narátorů, o které jsem se během výzkumu několikrát 

přesvědčila. V případě nulové odezvy jsem se snažila narátory kontaktovat jiným způsobem, 

což se setkalo s úspěchem pouze v jednom případě. Ve dvou případech jsem se snažila využít 

                                                           
33 VANĚK, Miroslav - MÜCKE, Pavel - PELIKÁNOVÁ, Hana. Naslouchat hlasům paměti: teoretické a praktické 
aspekty orální historie. Praha: Ústav pro soudobé dějiny AV ČR: Votobia, 2007, s. 92 – 93. 
34 VANĚK, Miroslav – MÜCKE, Pavel. Třetí strana trojúhelníku, s. 161. 
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tzv. metody nabalování sněhové koule.35 Kontakty jsem sice získala, ale pouze jeden oslovený 

mi odpověděl. 

Nakonec se mi podařilo uskutečnit deset rozhovorů s jedenácti narátory. Konečný vý-

zkumný vzorek tvoří šest rapperů,36 tři DJové, zakladatel prvního hiphopového časopisu, záro-

veň dramaturg prvního hiphopového festivalu a zakladatel rapového nahrávacího studia.37 Můj 

výzkum se nevztahoval územně pouze na Prahu, nýbrž na celou republiku, proto se v mém 

vzorku objevují i narátoři z Hradce Králové, Brna, Pardubicka a Jihlavy. Všichni více či méně 

aktivně působí v hudebním průmyslu dodnes. 

 

4.2 Příprava na rozhovor 

Nejdříve ze všeho bylo nutné prostudovat všechny možné zdroje, abych získala co nejvíce in-

formací o tématu, což mi usnadnilo následné vedení rozhovoru. Důkladná rešerše je projevem 

úcty narátorovi, který pak může být v rozhovoru otevřenější. 38 To se mi několikrát potvrdilo 

na začátku rozhovoru (nebo ještě před ním), kdy jsem měla dojem, že se narátoři snažili si mě 

„vyzkoušet“. Teprve když naznali, že mám o zkoumané problematice dostatečné povědomí, 

získala jsem si u nich větší důvěru. 

  Díky dostatečné rešerši jsem byla schopna stanovit cíle výzkumu. Hlavním cílem této 

práce je zaznamenat vznik a počátek hiphopové subkultury v České republice tak, jak ho vní-

mali její zakladatelé a první členové. Dále vytyčit body, které byly důležité pro fungování sub-

kultury v jejím počátku, zachytit atmosféru prvních akcí a interakce členů subkultury mezi se-

bou. Jako poslední cíl jsem si stanovila vymezit konec počátku hiphopové subkultury. 

Dále jsem sestavila výzkumné otázky, které jsem rozčlenila do tří okruhů. Nejprve jsem 

si sepsala úvodní informace, které měly být zmíněny během narativního vyprávění a pokud 

nezazněly, doptala jsem se na ně. Zajímalo mě, kde a jak narátoři trávili dětství, jaký hudební 

styl vyznávali jejich rodiče, kde a jak se poprvé setkali se zkoumaným životním stylem a jak 

na něj pohlíželo okolí. 

                                                           
35 Oslovení narátoři doporučí další osoby, jejichž výpovědi by mohly být přínosné pro výzkum. Viz VANĚK, Miro-
slav – MÜCKE, Pavel. Třetí strana trojúhelníku, s. 159. 
36 Jeden z první generace rapperů, pět z druhé. 
37 Často se funkce narátorů prolínají. Například rappeři mohli být zároveň djové a naopak, zakladatel nahráva-
cího studia začínal jako rapper apod. Bližší informace o narátorech jsou uvedeny v medailonkách v příloze. 
38 VANĚK, Miroslav – MÜCKE, Pavel. Třetí strana trojúhelníku, s. 154. 
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Následoval individuální tematický okruh otázek, přímo závislý na aktivní účasti kon-

krétního narátora v subkultuře. Zde jsem se většinou ptala, jak se dostali k tvorbě, jak probíhalo 

založení kapely (v kapele na různých pozicích působilo deset z jedenácti narátorů), nahrávání 

prvních alb a s tím spojené zakládání labelů. Ptala jsem se také na různé akce a koncerty, kdy 

jsem se snažila dostat odpovědi z pohledu organizátorů i účastníků. 

Rozhovor uzavíral okruh obecných otázek, které byly pro všechny narátory totožné, 

mohlo se stát, že odpovědi padly již v průběhu rozhovoru. Zajímala jsem se, jestli mezi kape-

lami v počátcích panovala spíše rivalita, nebo kolegialita, co pro ně znamenala medializace 

první rapové kapely, proč je podle nich hiphopové prostředí maskulinní a kdy si myslí, že přišel 

konec počátku hiphopové subkultury v České republice. V závěru mohli něco doplnit, vyjádřit 

se k něčemu, co jsem třeba nezmínila. 

Pro rozhovory jsem zvolila polostrukturovaný rozhovor. Ten je veden pomocí předem 

připravených otázek, které jsou otevřené, díky čemuž se výzkum stává flexibilní a může se při-

způsobovat probíhajícímu rozhovoru. 39 Snažila jsem se otázky klást tak, aby narátoři měli pro-

stor popsat své pocity, motivy a pohnutky, zkrátka aby byl zachycen jejich individuální příběh. 

Poměrně často se objevoval problém při hledání termínu schůzky a to kvůli časové vy-

tíženosti narátorů. V jednom případě ode dne mého prvního kontaktu do dne uskutečnění 

schůzky uplynul téměř rok. Nutno podotknout, že domluvy nejednou zkomplikovala koronavi-

rová pandemie, respektive s ní spojená vládní nařízení. S jedním osloveným jsme se bohužel 

po dlouhých domluvách na žádném termínu nedomluvili, až se mnou nakonec přestal zcela 

komunikovat. Je tedy jasné, proč jsem zvolila s každým narátorem pouze jeden rozhovor, přes-

tože se v orálně-historických výzkumech doporučují ideálně dva. 

 

4.3 Charakter a průběh rozhovorů 

Deset rozhovorů jsem pořídila v období od srpna 2020 do března 2022. Narátorům jsem po-

skytla možnost, aby si sami vybrali čas a prostředí schůzky, chtěla jsem tak docílit toho, aby se 

cítili co nejpříjemněji. Rozhovory probíhaly v šesti případech v kavárně či restauraci, ve dvou 

případech u narátora doma, jednou v kanceláři a jednou v parku.  

                                                           
39 Více viz MIŠOVIČ, Ján. Kvalitativní výzkum se zaměřením na polostrukturovaný rozhovor. Praha: Portál, 2019. 
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Snažila jsem se maximálně dodržet etická pravidla orálně-historického výzkumu.40 Před 

samotným rozhovorem jsem narátorům znovu vysvětlila účel a popsala průběh výzkumu. Sna-

žila jsem se vysvětlit, jak bude s pramenem nakládáno, kde bude uložen a publikován. Požádala 

jsem o Informovaný souhlas ke zpracování a zpřístupnění osobních údajů, zároveň jsem vždy 

podrobně vysvětlila, co v informovaném souhlasu stojí, protože většina narátorů si ho sama 

nepřečetla. Všem rozhovorům předcházela krátká konverzace, kdy jsme probrali cíle výzkumu, 

narátoři se zajímali, jak plánuji téma uchopit, jaký budu mít vzorek respondentů, případně 

s kým už jsem mluvila. Zároveň někdy poskytli své tipy, čí výpověď by výzkum mohla oboha-

tit.  

Nejkratší rozhovor má padesát dva minut, nejdelší dvě hodiny a třicet osm minut, cel-

kově bylo pořízeno zhruba patnáct hodin záznamu. Některé rozhovory jsou prostříhané, čistě 

z praktických důvodů, jako je vyrušení telefonátem narátora, pauzy během toalety, cigarety, 

nebo konverzace zcela mimo téma, nerelevantní pro výzkum. 

Rozhovory jsem nahrávala na mobilní telefon a diktafon, abych měla záznam na dvou 

zařízeních. Kvalita je kolísavá – v jednom případě nahrávku silně ruší hluk restaurace, v jiném 

případě hlasitá hudba, kterou narátor doma pouštěl. Snažila jsem se vysvětlit, že to pro záznam 

není ideální, po mojí výzvě sice narátor hudbu ztlumil, ale zanedlouho ji vrátil na původní hla-

sitost.  

V jednom případě byla části rozhovoru přítomna třetí osoba. Narátorovi přišla neočeká-

vaná návštěva, která se zdržela zhruba půl hodiny a za celou dobu nebyla vyzvána k odchodu. 

Nabídla jsem, že odejdu já a rozhovor dokončíme jindy, nakonec jsem ale návštěvu po společné 

domluvě přečkala a po jejím odchodu jsme rozhovor dotočili.  

Velkou výzvou pro mě byl rozhovor s narátorem pod vlivem lehkých drog, které měly 

za následek neudržení pozornosti a celkově neschopnost držet se tématu. Tento rozhovor bylo 

poměrně náročné korigovat a bylo nutné obrnit se notnou dávkou trpělivosti. 

Další problém, který se v rozhovorech poměrně často objevuje, je jakási „nacvičenost“ 

výpovědí. Díky tomu, že narátoři už o tématu mluvili nesčetněkrát, například v rozhovorech 

pro média, několikrát jsem si všimla, že vypráví svůj příběh už automaticky. To jsem se snažila 

řešit nenásilným přesměrováním rozhovoru pomocí doplňujících otázek. 

                                                           
40 Asociace orální historie. Etický kodex [online]. [Cit. 6. 6. 2022]. Dostupné z:  
http://www.coha.cz/wp-content/uploads/2019/10/Eticky_kodex-COHA_2019.pdf. 
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Jeden rozhovor jsem vedla se dvěma narátory současně, jednalo se o dva rappery 

ze stejné kapely. Na úvod jsem postupně požádala oba narátory o jejich individuální životopisné 

vyprávění, tematické okruhy otázek už zodpovídali oba společně. Takový typ rozhovoru má 

své klady i zápory. Narátoři se mohli vzájemně doplňovat, ovšem často komunikovali spíše 

mezi sebou a odbíhali od tématu k historkám, které nebyly pro téma relevantní. Oproti ostatním 

rozhovorům jsem zde musela narátory více směrovat a zasahovat do jejich výpovědí. 

Jak jsem již uváděla, důvěru narátorů jsem si často získala až po prokázání orientace 

ve zkoumaném tématu. Jejich počáteční skepse mohla pramenit z věkového a genderového roz-

dílu.41 Jelikož byla hiphopová subkultura převážně mužská, moji narátoři byli všichni muži ko-

lem čtyřiceti let věku, mezi mnou a respondenty tedy panoval asymetrický vztah. To vedlo 

nejspíše k tomu, že narátoři měli častěji potřebu mi věci více vysvětlovat, jelikož jsem zkou-

manou dobu buď nezažila, nebo jsem byla v dětském věku. Myslím si ale, že to rozhovoru spíše 

prospělo, než uškodilo.  

Celkově všechny rozhovory probíhaly v přátelské a uvolněné atmosféře, narátoři půso-

bili upřímně a otevřeně, odpověděli vždy ochotně na všechny položené otázky a většina z nich 

se nabídla, že ráda upřesní další informace, pokud by bylo třeba. 

Nikdo z narátorů nepožádal o anonymizaci. Jeden narátor požádal o neuvedení svého 

občanského jména, toto přání jsem samozřejmě respektovala a tak vystupuje pod uměleckým 

pseudonymem. Tři narátoři požádali o zaslání konečné verze práce, aby své výpovědi mohli 

autorizovat. Přání odůvodnili především dohledem na správnost kontextu, do kterého budou 

jejich výpovědi zapracovány. 

Existuje zde riziko, že narátor nebude s výsledným textem spokojen a odmítne jeho 

schválení. To může pokračovat v lepším případě požadavkem na přepracování textu, v horším 

případě stažením souhlasu účasti na projektu. Díky této prosbě jsem se tak dostala do zvláštní 

situace, kdy jsem si musela položit otázku, do jaké míry je autorem dárce příběhu a do jaké 

míry ten, kdo výpovědi zpracovává.42 V případě požadavku na přepracování bych se snažila 

dojít ke kompromisu. Jsem toho názoru, že jakožto dárce příběhu má respondent právo částečně 

zasahovat do svých výpovědí,43 ale ne do mých interpretací. Výsledný text vytváříme oba, díky 

                                                           
41 TRUESDELL, Barbara. Teorie a metodologie orální historie: Jak organizovat a vést orálně historické rozhovory. 
MEMO: Časopis pro orální historii. 2011, č. 1., s. 11. 
42 Více viz FRISCH, Michael (ed.). A Shared Authority: Essays on the Craft and Meaning of Oral and Public His-
tory. New York : State University of New York Press, 1990. 
43 Tím myslím například ozřejmění kontextu, který mohl badatel pochopit jinak, než jak ho narátor vyložil.  
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jeho příběhu a mému co nejobjektivnějšímu zpracování. V případě stažení souhlasu bych se 

snažila toto rozhodnutí zvrátit. Pokud bych byla neúspěšná, musela bych respektovat přání na-

rátora a rozhovor bych z výzkumu vyřadila. 

Jelikož jsem věřila, že jsem výpovědi použila v odpovídajícím kontextu, příliš jsem si 

možnost stažení souhlasu nepřipouštěla. Jediné, co mě znervóznilo, bylo, že jsem narátory mu-

sela několikrát urgovat, aby si text přečetli. Nakonec ale všichni schválili text bez výhrad. 

 

4.4 Přepis, editace 

Po skončení každého rozhovoru jsem vypracovala protokol, kam jsem zaznamenala okolnosti 

a specifika konkrétního rozhovoru - především průběh, podmínky, prostředí a případná vyru-

šení během nahrávání. Také jsem se snažila zhodnotit, jestli působily výpovědi upřímně a v ja-

kém rozpoložení byl narátor. V protokolu jsou také uvedeny informace jako místo a datum ko-

nání rozhovoru, jeho délka a název výzkumného projektu.44 

Rozhovory jsem doslovně přepsala, aby se s nimi následně snadněji pracovalo. Použité 

citace jsem jazykově a stylisticky upravila, aby byl text srozumitelnější. Zachovala jsem nespi-

sovné výrazy a vulgarismy, které se v projevu přirozeně vyskytovaly. Vypustila jsem ale napří-

klad vatová slova a ukazovací zájmena. Do práce jsem zanesla přímé i nepřímé citace.  

 

4.5 Analýza a interpretace 

Analýza je rozborem textu, interpretace jeho výkladem,45 přičemž obě metody si kladou za cíl 

pochopit a vysvětlit smysl narátorova sdělení.46 Analýza začíná již při výběru tématu, kdy je 

nutné zvážit jeho relevanci, způsoby zpracování, je třeba zjistit možnosti pramenné základny 

včetně potencionálního okruhu narátorů.47  

V rámci obsahové analýzy jsem přepisy rozhovorů rozčlenila dle stěžejních tematických 

okruhů, které se v rozhovorech opakovaly. Vytvořila jsem kondenzované přepisy rozhovorů 

a také jsem sestavila soupis zajímavostí, které se ve výpovědích objevily. Tyto pasáže jsem se 

                                                           
44 VANĚK, Miroslav – MÜCKE, Pavel. Třetí strana trojúhelníku. s. 173. 
45 VANĚK, Miroslav – MÜCKE, Pavel – PELIKÁNOVÁ, Hana. Naslouchat hlasům paměti. s. 122. 
46 VANĚK, Miroslav – MÜCKE, Pavel. Třetí strana trojúhelníku. s. 182. 
47 Tamtéž, s. 184. 
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následně snažila interpretovat tak, abych objasnila smysl rozhovoru a jeho význam v rámci 

kontextu, který byl i nebyl narátorem vyřčen.48 

Narátorovo vzpomínání je podrobeno automatické analýze a interpretaci již během vy-

právění a proto je třeba si uvědomit, co mohlo mít vliv na narátorův život, jeho postoj a jeho 

konkrétní výpověď.49 Tazatelův přístup ovšem také není objektivní, což může ovlivnit způsob 

vedení rozhovoru a následně i práci s výpověďmi.50 Je proto nutné k rozhovorům přistupovat 

s maximální možnou objektivitou, k čemuž může dopomoci komparace výpovědí s ostatními 

prameny. Komparace je důležitá, protože paměť podléhá emocím, selekci, časovému odstupu 

a celkově subjektivitě.51 Z výpovědi tedy často nezjistíme faktografická data, ale spíše to, jak 

narátor událost vnímal.52  

Současné hodnoty mohou být odlišné od hodnot, které měli narátoři v době, o které vy-

práví. Pokud se tyto hodnoty změnily, mohou automaticky interpretovat tyto pasáže ve vztahu 

k současnosti, protože už mají jednoduše jiný názor. To bylo v mém případě dobře znatelné 

díky dobovým rozhovorům, které byly uveřejněny například v časopise Bbarák. Rozhovory zde 

zachytily události přímo v době dění a tak nebyly ovlivněny současnými postoji narátorů. 

K mému překvapení se ale se současnými výpověďmi téměř nelišily, a pokud ano, narátoři 

na tuto změnu sami upozornili a vysvětlili, proč k ní došlo. 

  

                                                           
48 VANĚK, Miroslav - MÜCKE, Pavel - PELIKÁNOVÁ, Hana. Naslouchat hlasům paměti. s. 136. 
49 VANĚK, Miroslav. Orální historie ve výzkumu soudobých dějin. Praha: Ústav pro soudobé dějiny AV ČR, 2004, 
s. 102. 
50 MORÁVKOVÁ, Naděžda. Orální historie a biografie v dějinách dějepisectví dvacátého století. MEMO: Časopis 
pro orální historii, 2011, č. 1. 
51 VANĚK, Miroslav. Orální historie ve výzkumu soudobých dějin. s. 70-79.  
52 Tamtéž. s. 71. 
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5 Počátky amerického hip hopu 

Když se v polovině sedmdesátých let zrodil hip hop na sídlištích newyorského jižního Bronxu, 

nikdo pravděpodobně nepředpokládal, že se z něj stane globální fenomén. Hiphopová hudba 

vychází z černošské muziky, disca, jamajského reggae dubu a energického funku.53 Kombinace 

těchto hudebních žánrů dala díky technickým inovacím vzniknout novému hudebnímu stylu, 

ze kterého se brzy vyvinul styl životní. 

Hip hop nabyl obrovské popularity především díky pocitu vzájemnosti, který panoval 

uvnitř komunity. Ten poháněl mladé lidi, kteří přivedli hip hop na svět, k další tvorbě a šíření. 

V následujícím úvodu představím počátky amerického hip hopu, konkrétně okolnosti  

a důvody vzniku, elementy, ze kterých se skládá a způsob šíření. 

 

5.1 Okolnosti a důvody vzniku 

Bronx se na počátku sedmdesátých let potýkal s problémy kvůli „obnově měst“.54 Ekonomicky 

nestabilní černošská komunita z různých oblastí byla přesidlována do jižního Bronxu. Kvůli 

stavbě dálnice do New Yorku, zde ale byly zdemolovány stovky obytných  

i komerčních budov. Nové etnické skupiny, které se zde zabydlely během sedmdesátých let, 

tak čelily ekonomickým problémům, sociální izolaci, omezeným komunikačním médiím  

a nedostačujícím sociálním službám. Hip hop vznikl jako reakce tamní marginalizované mlá-

deže afroamerického nebo hispánského původu, která se snažila budovat vlastní kulturní sítě.55 

Díky této snaze vznikl umělecký proud, který umožnil mladým Američanům projevit 

pozitivní, ale především negativní názory. Jejich cílem bylo upozornit na sociální vyloučení, 

nezaměstnanost, rasismus nebo diskriminaci ze strany policie. Svůj názor se rozhodli vyjádřit 

prostřednictvím hudby, tance a grafických děl, umístěných v rušných lokalitách města. 

                                                           
53VESELÝ, Karel. Hudba ohně. Radikální černá hudba od jazzu po hip hop a dále. Praha: BiggBoss, 2010, s. 69. 
54ROSE, Tricia. Black noise. s. 30-31. 
55Tamtéž, s. 33-34. 
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5.2 Vznik hip hopu jako souboru elementů 

Klíčovou postavou vzniku a šíření hip hopu byl Clive Campbell, později přezdívaný DJ56 Kool 

Herc, který se se svojí rodinou v šedesátých letech přestěhoval z Jamajky do New Yorku, kon-

krétně do Bronxu. Zde koncem šedesátých let představil typicky jamajskou hudbu, kterou pro-

pojil s discem a funkem.57 

Aby mohl tyto styly kombinovat, používal jednoduchou aparaturu. Z gramofonů  

si sám sestavil hudební nástroj, který umožňoval prolínání dvou skladeb současně.58 Kool Her-

covi byly inspirací jamajské zvukové systémy, které vytvářely silné basové frekvence. Tím, jak 

objevoval další možnosti aparatury, postupně vznikaly různé techniky mixování skladeb. Po-

čátkem sedmdesátých let začal se svou sestrou organizovat taneční večírky v místním komu-

nitním centru,59 kde využíval k tvorbě hudby právě tento systém. Dělal koláže tanečních skla-

deb, které sloužily jako podklad a prolínal je discem, které bylo v Americe tou dobou na taneční 

scéně velmi populární. 

S vývojem a dostupností techniky se začali objevovat další DJové, kteří se snažili s vy-

bavením experimentovat a zkoumali jeho možnosti. Hledali neobvyklé využití technologií, 

ve snaze najít nové zvuky. Za použití desek, gramofonů a mixážních pultů postupně vznikly 

nové hudební techniky jako scratching,60 break-beat,61 cutting,62 nebo punchphasing.63 Pro 

ovládání DJského umění se vžil pojem turntablismus. 

Díky DJingu mohl vzniknout i stěžejní element hip hopu, tedy rap.64 Kool Herc začal 

svá hudební vystoupení doplňovat hláškami do mikrofonu,65 původně jen frázemi, později re-

citováním říkanek. 66  Toto oslovování publika během večírku vzešlo z jamajské tradice  

                                                           
56Diskjockey (neboli diskžokej), zkráceně DJ je původně označení pro někoho, kdo pouští hudbu z desek. Později 
se význam rozšiřuje na toho, kdo hudbu z desek i upravuje a mixuje pomocí technických přístrojů. 
57POLEDŇÁK, Ivan – CAFOUREK, Ivan. Sondy do popu a rocku. Praha: H&H, 1992, s. 64. 
58VESELÝ, Karel. Hudba ohně. s. 187. 
59Tamtéž. 
60Rychlé pohyby deskou na gramofonu tam a zpět, které vydávají škrábavý zvuk. 
61Střídavé přehazování přenosky na dvou gramofonech, na kterých je stejná deska. 
62Vystřihnutí části nahrávek z gramofonových desek, které se následně skládají do nového podkladu. 
63K jedné stále hrající desce se pouští zvuky z jiné. 
64Pojmy rap a hip hop jsou často zaměňovány a ani odborníci nejsou jednoznační v rozdílnosti těchto termínů. 
V této práci slovo rap představuje formu rytmického rýmovaného projevu, který je doprovázen hudebním pod-
kladem. Pojem hip hop zahrnuje vedle hudební složky (tedy rapu, beatboxu a djingu) i tanec (breakdance), vizu-
ální umění (graffiti), specifický slovník, nebo styl oblékání. Tedy jde o životní styl subkultury. 
65FORMAN, Murray – NEAL, Mark Anthony (ed.). That’s The Joint! The Hip-Hop Studies Reader, New York, 2004, 
s. 51. 
66ROSE, Tricia. Black noise. s. 52. 
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tzv. hypemanů67 a jeho účelem bylo prolomit bariéru mezi DJem a publikem a navodit správnou 

atmosféru. 68  Se vznikem nových technik v DJingu se akce stávaly stále navštěvovanější 

a k DJským vystoupením se začali přidávat rappeři, aby upoutali pozornost davu,69 vybízeli 

k tanci, nebo vyplňovali pauzy mezi skladbami veselými historkami. 

Rap tedy fungoval zpočátku jako doprovod DJe na živém vystoupení. Postupně inter-

preti začali text rýmovat a rytmizovat. Jelikož se tato spolupráce osvědčila, MCs70 se začali 

přidávat k DJům pravidelně, čímž vznikaly první hiphopové hudební skupiny. Vedle DJských 

koncertů se začaly pořádat samostatně i rapové shows. Později DJ Grandmaster Flash71 zavedl 

tzv. open mike,72 čímž zařadil do svého vystoupení členy publika. I díky tomu počet rapperů 

začal stoupat. 

S novým hudebním stylem vznikly nové taneční kreace, ze kterých se vyvinul taneční 

styl breakdance. Tanečníci byli nazývaní breakboys, nebo b-boys (případně b-girls)  

a jejich úkolem bylo roztančit dav na party. Připojovali se k DJským a rapovým představením, 

kde předváděli neobvyklé taneční kreace a bavili tak publikum.73 

Dalším elementem hiphopové kultury, který vznikl v sedmdesátých letech je graffiti. 

Novodobé graffiti vzniklo v Bronxu a Brooklynu. Z počátku se objevovaly hlavně jednoduché 

podpisy pomocí fixů, nebo sprejů, které se nazývají taggy.74 Jde o jednoduché podpisy, které 

slouží k vyznačení území. Postupem času se graffiti stalo uměleckým prostředkem k vyjádření, 

začala se objevovat prostorově rozměrná, propracovaná barevná díla. 

Za prvního graffiti writera je považován Demetrius, který se podepisoval jako TAKI 

183. Živil se jako poštovní doručovatel v New Yorku a při roznášení zásilek pravidelně nechá-

val svůj podpis na ulicích nebo ve stanicích metra.75 V těchto místech se graffiti objevovalo 

nejčastěji, další oblíbená místa byly mosty, podchody, nebo autobusy. Graffiti nemuselo sloužit 

                                                           
67Jamajští hypemani komentovali a povzbuzovali tanečníky a hudební interprety během vystoupení. 
68VESELÝ, Karel. Hudba ohně. s. 197 - 199. 
69ROSE, Tricia. Black noise. s. 54. 
70Master of Ceremony (zkráceně MC, nebo také emcee) je v hip hopu označení pro rappera. 
71Vlastním jménem Josef Saddler, jeden z prvních DJů a pořadatel blockparties. 
72Neboli open mic, tedy„otevřený mikrofon“. Jde o chvíli, kdy dá interpret členům publika možnost vystoupit na 
pódium a aktivně se zúčastnit vystoupení. 
73FIEDLER, Martin. Hip hop forever. s. 44. 
74Z anglického „tag“, tedy v překladu štítek, nebo jmenovka. 
75SMOLÍK, Josef. Subkultury mládeže uvedení do problematiky. Praha: Grada, 2010, s. 196. 



28 

jen k podepsání, ale svým umístěním mohlo upozorňovat na špatný stav budov, nebo celkově 

nehostinné prostředí města.76 

Posledním a nejmladším prvkem hip hopu je beatbox, který vznikl v osmdesátých le-

tech. Jde o hudební doprovod, který je vytvářen lidskými ústy, jazykem, tvářemi, krkem  

a dechem. Většinou imituje zvuk hudebních nástrojů, nejčastěji bicích. Řada autorů ho jako 

pátý element nevnímá a uznává pouze základní čtyři. 

V hiphopové komunitě jsou typicky činnosti a zájmy propojené. Různá odvětví  

se vzájemně ovlivňují a spolupracují spolu. Writeři často poslouchají rap, který ovlivňuje jejich 

tvorbu. Rappeři si od writerů nechávají dělat plakáty a letáky na pořádané akce i obaly na desky. 

V rapových textech i klipech se běžně objevuje breakdance i graffiti. Příslušníci hiphopové 

subkultury se často aktivně účastní několika složek hip hopu zároveň. Například zmiňovaný DJ 

Kool Herc byl zároveň DJ, MC, graffiti writer i breakboy. Díky tomu, že aktivně působil 

ve všech hiphopových disciplínách je dnes označován za otce hip hopu. 

Komplexnost těchto pilířů hip hopu oficiálně stvrdil DJ Afrika Bambaataa, když roku 

1973 založil organizaci Universal Zulu Nation,77 stojící na elementech hip hopu. Tou dobou 

se Amerika potýkala s násilím pouličních gangů. Cílem této organizace bylo přeorientovat zá-

jmy mládeže na kulturu, aby se vyvarovala násilí. Pomocí Universal Zulu Nation měli mladí 

lidé najít společný životní směr prostřednictvím hip hopu. 

Přirozené snoubení elementů dokazují i tzv. blockparties,78 tedy setkání, na kterých  

se spojovaly všechny prvky hiphopové subkultury. Konaly se přímo na ulicích pod širým ne-

bem a trvaly údajně i deset až dvanáct hodin. Později se jejich součástí stávaly battly (tedy 

soutěže pro zábavu a vydobytí respektu), které se pořádaly ve všech disciplínách a dodnes mají 

v hip hopu pevné místo. 

 

5.3 Popularizace  

Hip hop mohl vzniknout a dále se šířit díky technice, která se rozvíjela a stávala  

se dostupnější pro širokou veřejnost. Největší zásluhu na rozšíření hiphopových nahrávek lze 

                                                           
76FIEDLER, Martin. Hip hop forever. s. 31. 
77About Zulu Nation. [online]. [Cit. 6. 6. 2022]. Dostupné z:  
https://www.zulunation.com/about-zulunation/. 
78FORMAN, Murray – NEAL, Mark Anthony (ed.). That’s The Joint! The Hip-Hop Studies Reader, New York, 2004, 
s. 53. 
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připsat gramofonům, magnetofonům a hudebním nosičům. Na rapových vystoupeních vznikaly 

tzv. party tapes,79 což byly nahrávky přímo z akcí. Šířily se na kazetách, které byly neoficiální 

a především velmi nekvalitní, ale dobře zachycovaly tehdejší atmosféru. 

Hip hop měl ale v sedmdesátých letech stále poměrně krátký dosah. Situace se změnila 

v roce 1979, kdy nezávislá hudební agentka Sylvia Robinson založila skupinu The Sugarhill 

Gang, která se skladbou Rapper´s Delight pronikla do mainstreamového hudebního průmyslu. 

Nahrávka byla natolik úspěšná, že díky ní mohla Robinsonová založit nahrávací společnost 

Sugar Hill Records.80 Nečekaně kladný ohlas veřejnosti znamenal pro rapovou hudbu zásadní 

zlom. Po Rapper’s Delight bylo jasné, že rap je schopen prosperovat v oblasti populární hudby. 

V tuto chvíli se probudil zájem komerčních firem, módního průmyslu a tištěných médií, díky 

čemuž se nový hudební styl rozšířil téměř po celém světě. 

Rap pronikl i do filmového průmyslu. Díky filmům a videím se hudba začala stávat  

i vizuálním médiem.81 Právě rapové klipy dobře zachycují zmiňovanou propojenost elementů. 

Ve videích se objevují sprejující writeři, DJové hrají na večírcích a breakboys tančí na ulicích.  

Všechna odvětví se snažila vytěžit z úspěchu rapu maximum, každý totiž předpokládal, 

že jeho sláva brzy pomine.82 To se ale nestalo. Během osmdesátých let si rap vysloužil pozor-

nost masových médií, byla udělena první cena Grammy 83  za nejlepší rapové vystoupení. 

Od roku 1988 se začíná v Americe vysílat zásadní pořad na MTV s názvem Yo! MTV Raps, 

který měl svou mutaci také v Evropě.84 

V devadesátých letech už téměř všechna hiphopová hudební produkce spadala pod šest 

velkých nahrávacích společností: CBS, Polygram, Warner, BMG, Capitol – EMI a MCA.85 

A právě tehdy se hip hop začal prosazovat mimo americký kontinent – v Evropě nejvíce 

                                                           
79Tamtéž, s. 50. 
80ORAVCOVÁ, Anna. Raperky a jejich pozice v rámci české hip hopové subkultury. Praha, 2010. Diplomová práce. 
Univerzita Karlova, Fakulta humanitních studií, Katedra genderových studií, s. 24. 
81ROSE, Tricia. The Hip Hop Wars. What We Talk About When We Talk About Hip Hop - and Why It Matters. 
New York, 2008, s. 14. 
82ROSE, Tricia. Black noise. s. 3. 
83 1988 Grammy winners. 31st Annual GRAMMY Awards (1988), [online]. [Cit. 6. 6. 2022]. Dostupné z: 
https://www.grammy.com/grammys/awards/31st-annual-grammy-awards-1988. 
84HEŘMÁNEK, Zbyněk. Hip hop 1988 – 1995, In: DORŮŽKA, Petr – KONRÁDOVÁ, Petra – HEŘMÁNEK, Zby-
něk – KOMÁNKOVÁ, Jana. Beaty, bigbeaty, breakbeaty, s. 98. 
85ROSE, Tricia. Black noise. s. 6. 
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ve Velké Británii a v Holandsku, mimo Evropu například v Japonsku nebo průmyslových ob-

lastech Afriky.86 V tuto chvíli se také začíná rozvíjet hiphopová komunita v ČR. 

  

                                                           
86Podrobněji viz MITCHELL, Tony. Global noise. Rap and hip-hop outsider USA, Wesleyan University, Middle-
town, 2001. 



31 

6 První generace 

V době, kdy v Americe zaznívaly první rapové skladby, mohli posluchači československých 

rádií slyšet optimistické popové hity, jejichž cílem bylo poskytnout nenáročnou zábavu.87 Ve-

dle Karla Gotta, Marie Rottrové a Hany Zagorové se už v normalizačním popu výjimečně ob-

jevily pokusy o zakomponování recitace do písní. Například ve skladbě Někdo nám do toho 

vlez od Jitky Zelenkové, Miloše Skalky a Jakuba Jakoubka,88 nebo v písni Karel nese asi čaj 

od Jiřího Korna89 je zpívání doplněno mluveným slovem, které ale nemá s americkým rapem 

společného téměř nic. 

Nové hudební styly se k nám ze Západu dostávaly opožděně a pořádně prorazily až po 

revoluci. Rapová scéna se v České republice začala utvářet až v průběhu devadesátých let. 

Ovšem již před revolucí se objevily kapely, které opatrně začaly vstupovat na neprobádanou 

půdu. Kapely, které daly vzniknout prvním rapovým skladbám, by se daly spočítat na prstech 

jedné ruky. Jedná se o Manžele, Piráty a J.A.R. 

Dnes jsou tito interpreti označováni jako první generace. Ta se odděluje od pozdějších 

rapperů jednak chronologicky, tedy revolučním rokem, díky kterému se americká rapová hudba 

zpřístupnila. Především se ale liší jejich vnímáním hiphopové kultury jako celku a tím, co pro 

ně tato kultura znamená.90 První generaci můžeme označit za průkopníky, kteří ještě hip hopu 

moc nerozuměli, neznali jeho zvyklosti a často se o ně ani do hloubky nezajímali. Jak se k rapu 

dostali a čím je zaujal? Co jejich tvorbu inspirovalo? A jak daleko se v rapové kariéře dostali? 

 

6.1 První české rapové kapely a jejich kontakt s americkým rapem 

O zcela první rapový počin v Československu se zasloužila kapela Manželé, složená z manžel-

ských párů Alexandra (Lesíka) a Mirky Hajdovských a Mirka a Veroniky (Aranky) Gärtnero-

vých. Hajdovský působil před vznikem Manželů v několika hudebních skupinách, kde se vě-

noval převážně folkové a rockové hudbě. V tomto uskupení vydávají roku 1982 první demo 

                                                           
87 RATAJ, Jan - HOUDA, Přemysl. Československo v proměnách komunistického režimu. Praha: Oeconomica, 
2010, s. 424. 
88 ZELENKOVÁ, Jitka - SKALKA, Miloš, JAKOUBEK Jakub a sbor. Někdo nám do toho vlez. Supraphon, 1984. 
89KORN Jiří - ČOK, Vilém. Karel nese asi čaj, Supraphon, 1985. 
90 Více k tomuto tématu v podkapitole Kdy končí období první generace? 
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Manželé I.91 Na druhé kazetě Kluci hrajou líp než holky92 už jsou jen muži. V obou případech 

se drží folkové tvorby, což se má ale brzy změnit. 

Lesík Hajdovský se v osmdesátých letech přestěhoval na Jižní město. Díky vlastnoručně 

vyrobené anténě chytal německou rozhlasovou stanici Bayern 3, která mimo jiné vysílala ame-

rický rap. Bylo to pro něj něco naprosto nového a svým způsobem fascinujícího. První setkání 

s rapovými skladbami popisuje takto:„Tam se nezpívalo, tam se jenom mluvilo, což mě děsně 

učarovalo“.93 Rozhodl se tedy něco podobného přenést do českého prostředí. 

Další, kdo objevil kouzlo rapu ještě před revolucí, byli královéhradečtí Piráti. Kapela 

vznikla původně pod názvem HIP-HOP Satelit roku 1988, po půl roce změnili svůj název 

a ve složení Slávek Hamaďák, Petr (Béla) Kuhn, Petr Vyšohlíd a Risto Sokolowski působili 

jako Piráti. 

Slávek Hamaďák objevil rap díky zahraniční cestě do Anglie, kde si koupil LP Hip hop 

and raping,94 což byla kompilace rapové a housové hudby. Okamžitě se pro nově objevený 

hudební styl nadchnul. Rap ho dle jeho slov ohromil proto, že se jednalo o něco nového, co 

v Československu nebylo vůbec slyšet, a to prohloubilo jeho touhu objevovat.95 Jeho okouzlení 

pak pokračovalo díky zahraničnímu vysílání. Sledoval hitparádu polské televize, ve které viděl 

Beastie Boys s jejich první deskou Licensed to Ill,96 což bylo pro Hamaďáka a jeho kapelu 

osudné. 

Poslední skupina, kterou lze zařadit do tohoto období prvopočátku, vznikla 17. listopadu 

1989, kdy odehrála svůj první koncert v restauraci U Holubů na Smíchově. Přestože kapela 

J.A.R.97 vznikla v den sametové revoluce a jejich tvorba tak probíhala až po revoluci, charak-

teristickými rysy spadají spíše do období první generace. Zakládajícími členy jsou Michael 

„Vrtulník" Viktořík s Romanem Holým a Otou Klempířem. 

                                                           
91Manželé. Manželé I. 1982. 
92Hajdovský & Gärtner. Kluci hrajou líp než holky. 1983. 
93Hudební bastlení, pořad ČT Retro [online]. [Cit. 15. 2. 2022]. Dostupné z: https://www.ceskatelevize.cz/po-
rady/10176269182-retro/208411000360611/. 
94Various. Hip hop and raping in the house. Stylus music. UK. 1988. 
95Rozhovor s Vítězslavem Hamaďákem, vedla Michaela Musilová, 6. 6. 2021, Hradec Králové. 
96BeastieBoys. Licensed to Ill, Def jam, Columbia records. New York. 1986. 
97Jednotka Akademického Rapu, Jihoafrická republika či Jaromír a Radomír. 
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K rapu se jako první dostal Viktořík, když v polovině osmdesátých let absolvoval po-

vinnou vojenskou službu, kde se mu dařilo ladit zahraniční rádia.98 Oblíbil si americkou hitpa-

rádu Casseyho Kasema. A jelikož touto dobou už byl rap v Americe komerčně populární, v rá-

diových žebříčcích se poměrně běžně objevoval.  

 

6.2 Inspirace a počátky tvorby první generace 

První české skladby inspirované rapovou hudbou se výrazně lišily od amerického originálu. To 

je logické vezmeme-li v úvahu, že interpreti z Československa žili ve zcela odlišných kultur-

ních i sociálních podmínkách, než které panovaly v kolébce hip hopu, tedy v Bronxu. Interpreti 

automaticky rap přizpůsobili československému prostředí. 

Inspirací k první české rapové nahrávce se Manželům stala skladba od Grandmaster 

Flash & The Furious Five New York, New York,99 která v refrénu představuje New York jako 

„město snů“, ovšem jen na první pohled. V textu celé skladby autor prezentuje problémy s chu-

dobou, nezaměstnaností, kriminalitou, nebo rasismem, které jsou s žitím v této metropoli spo-

jené. 

Hajdovský textu nerozuměl, protože neuměl anglicky, znal ale frázi „City of dre-

ams“.100 Nechal se textem inspirovat a vztáhl ho na prostředí, ve kterém aktuálně žil, tedy na 

čtvrť Jižní Město v Praze. Propůjčil si slova refrénu, která v jeho podání znějí „Jižák, Jižák je 

město snů.“ Ani v tomto případě se ale nejedná o oslavnou píseň, která Jižní město opěvuje, 

ale o kritiku tamějšího obyvatelstva a životní úrovně.  

Jižák vykresluje jako nebezpečné místo, kde je běžné fyzické násilí, krádeže a nadměrná 

konzumace alkoholu, kritizuje také výstavbu panelových domů „To byla opravdu, jak se říká, 

měsíční krajina, všude bláto a teď se tady brodily ty maminky s těma kočárkama, děti padaly 

                                                           
98Michael Viktořík (J.A.R.): „První koncert J.A.R., to bylo jenom půl hodiny bum, bum, čvach s rapem.“ 
[Cit. 14. 2. 2022]. Dostupné z: https://www.youtube.com/watch?v=a132YjnwLtE&t=112s. 
99Grandmaster Flash and the Furious Five. New York New York. Sugar Hill Records. U. S., 1983. 
100Lesík Hajdovský (Manželé) ON AIR: „Při psaní textu k Jižáku mě osvítil duch svatý.“[Cit. 14. 2. 2022]. Dostupné 
z: https://www.youtube.com/watch?v=HanFpAQ0aa0&t=1237s. 
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do toho bláta […] A skutečně to vypadalo tak strašně jako depresivně a to byla velká inspi-

race.“101 Textem poukázal na nepříjemnosti každodenního života na normalizačním sídlišti. 

Přestože společenská kritika údajně nebyla jeho záměrem, tvrdí, že automaticky vyplynula.102 

I Piráti měli jasný vzor, ze kterého jejich tvorba vycházela a to byla již zmiňovaná kapela 

BeastieBoys. Jejich hudba a vystupování Hamaďáka zaujalo především tím, že se jednalo o bě-

lošskou kapelu, která si přizpůsobila černošskou hudbu. „A tyhle Beastie Boys byli vlastně vý-

jimečný v tom, že to zabalili do toho jako bělošskýho soundu […] byl to naprostej originál 

prostě, pro mě zjevení […]“.103  Hamaďák se jejich hudbou nechal inspirovat, rozhodl se, 

že se spolu se svou kapelou stanou českou odpovědí na Beastie Boys. 

Piráti vsadili na rockový zvuk, psali si vlastní texty, které byly coververzemi slavných 

skladeb. V podstatě postavili svou tvorbu na tom, že vykrádali texty známých písní. „A my jsme 

ještě byli tak drzí, že jsme to vždycky tak jako vydávali, že to od nás okopírovali oni jo 

(smích).“104 Narátor několikrát vyzdvihuje, že jim šlo předně o originalitu a o to, aby se poba-

vili. „A možná, že tím, že jsme to tak trochu zlehčovali, dělali jsme si z toho trošku prču, tak to 

bylo takový autentický a možná jako zábavný i pro lidi“.105 

 

6.3 Tvorba a nahrávání 

Manželé nahráli skladbu Jižák nejprve roku 1984, šlo o amatérsky natočené demo Je to vono, 

které se mezi lidmi šířilo pomocí kazet. Původně kapela kazety nahrávala jen pro zábavu, pro 

sebe a blízké přátele, neměli ambice oslovit širší publikum, ale nahrávka se samovolně rozšířila. 

Podmínky pro natáčení dema byly v té době tristní. Hajdovský byl nucen improvizovat, 

vyrobil si kontaktní snímač a nahrával na magnetofonový pásek různé zvuky, například údery 

do krabice, kufru, stříhání nůžek a podobně. „Z těchto zvuků vytvořili smyčku, aby rytmus od-

povídal potřebám předem napsaného textu. Poté připojili baskytaru, kytaru, syntezátor, zpěv 

a případně i další složky písničky – hlasy rozdováděných účastníků mejdanu, smlouvání 

                                                           
101Hudební bastlení, pořad ČT Retro [online]. [Cit. 15. 2. 2022]. Dostupné z: https://www.ceskatelevize.cz/po-
rady/10176269182-retro/208411000360611/. 
102VOJTĚCH, Ondřej. Česká hip hopová poetika. Brno, 2009. Bakalářská práce. Masarykova univerzita, Fakulta 
filozofická, Katedra českého jazyka a literatury, s. 69. 
103 Rozhovor s Vítězslavem Hamaďákem, vedla Michaela Musilová, 6. 6. 2021, Hradec Králové. 
104Tamtéž. 
105Tamtéž. 
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veksláků, rozhlasové vysílání či bzučení neidentifikovatelných létajících objektů. Všechno s jed-

ním maximálně dvěma playbacky.“106 Hudební podklad chtěli udělat podobný americkému 

vzoru, a proto museli takhle experimentovat, běžně dostupné nástroje jejich představě nevyho-

vovaly. 

Před revolucí mohly kapely oficiálně působit na profesionální, nebo amatérské 

úrovni.107 Profesionální musely procházet kvalifikačními zkouškami, tzv. přehrávkami, ama-

térské si musely sehnat zřizovatele. Zřizovatelem se mohla stát organizace, která se za kapelu 

zaručila. 

Manželé zůstali u nahrávání neoficiálních alb a koncertní činnosti se nevěnovali. Dů-

vodů k tomu měli hned několik – neměli zřizovatele, techniku a za daných podmínek se jim 

jednoduše vystupovat ani nechtělo.108 „Co se týče atmosféry, tak to bylo za hluboké totality, 

komunista se na nás díval, pořád nám hrozil, všechno nám zakazoval. Nemohli jsme nikde hrát, 

nemohli jsme se nikde scházet.“109  

Po revoluci už svou tvorbu mohli publikovat a tak roku 1990 znovu nahráli Jižák s kva-

litní technikou ve studiové kvalitě. Vyšel na desce spolu se skladbou Je to vono pod studiem 

Bonton.110 Rok poté vychází Jižák/Na dně,111 pod stejným vydavatelem. Tato deska obsahuje 

dvě původní a devět nových skladeb, které mají převážně rockovou hudbu, do níž se rapuje. 

Témata čerpali ze svého každodenního života, převažuje společenská kritika. Další tvorbou 

v rapové sféře už ale nikdy nepřispěli. Hajdovský tvrdí, že ho další rapové texty už nenapa-

daly.112 

Piráti měli nahrávání výrazně snazší, než Manželé. Otec jednoho z členů byl muzikant 

a tak zajistil kapele přístup do nahrávacího studia. Díky tomu se dostali k profesionální tech-

nice. Hudbu tvořili pomocí automatického bubeníka, basy a elektrických kytar. Tato tvorba je 

absolutně nadchla, zkoušeli každý den a během tří měsíců napsali patnáct skladeb. Hamaďák 

                                                           
106 OPEKAR, Aleš a kol. Excentrici v přízemí. Praha: Panton, 1989, s. 131. 
107CHADIMA, Mikuláš. Alternativa. Brno: Host, 1992, s. 8. 
108 L. Hajdovský a Manželé. In: Bandzone [online]. [Cit. 14. 10. 2021]. Dostupné z: https://bandzone.cz/lhajdov-
skyamanzele?at=info. 
109VOJTĚCH, Ondřej. Česká hip hopová poetika. Brno, 2009. Bakalářská práce. Masarykova univerzita. Fakulta 
filozofická, s. 69. 
110Lesík Hajdovský & Manželé. Jižák/Je To Vono, Bonton, 1990. 
111Lesík Hajdovský & Manželé. Jižák/Na dně, Bonton, 1991. 
112Lesík Hajdovský (Manželé) ON AIR: „Při psaní textu k Jižáku mě osvítil duch svatý.“[Cit. 14. 2. 2022]. Dostupné 
z https://www.youtube.com/watch?v=HanFpAQ0aa0&t=1237s. 
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dokonce změnil pracovní pozici (z propagace divadla přešel do divadelní kotelny), aby měl více 

času na zkoušení.113 

Nahráli demo, které pomocí kazet šířili po republice. A jelikož si na rozdíl od Manželů 

zřizovatele našli,114 mohli svou tvorbu prezentovat také prostřednictvím koncertů. Demo při-

hlásili do krajského kola Rockfestu115 v Chrudimi 1988, kde následně proběhlo jejich první živé 

vystoupení. To bylo prvním rapovým vystoupením v Československu.116 Mezi soutěžními roc-

kovými kapelami Piráti nepřehlédnutelně vyčnívali. Hamaďák popisuje reakci publika: „Tam 

na nás všichni jako čučeli, co to je za magory.“117 Vzpomíná, že už během zvukové zkoušky 

naplnili sál, jejich jinakost se zalíbila natolik, že si z krajské soutěže odnesli druhé místo.  

I Piráti vydali po revoluci původní demo oficiální cestou a to u Indies records.118 Nato-

čili videoklip ke skladbě Co je, který byl roku 1991 odvysílán v hitparádě.119 Skladbu Hej před-

stavili v Československé televizi Ostrava v témže roce.120 Moderátorka klip uvádí se slovy, 

že se jedná o „tvrdý rap“, i když s odstupem času by se jejich tvorba dala označit spíše jako 

crossover. Medializace způsobila úspěch a Piráti mohli být těmi, kdo by otevřel dveře rapu 

do světa komerčně populární hudby. To se ovšem nestalo: „My jsme na to asi moc nebyli, my 

jsme na to nebyli moc připravený […] zdálo se nám to jako dost komerční, což jsme úplně 

neměli v plánu.“ A tak se Piráti v původním složení roku 1991 rozpadli. Roku 2002 své skladby 

vydali znovu na desce Greatest hits.121 

Členové Pirátů - Hamaďák, Vyšohlíd i Kuhn se po rozpadu kapely věnovali nadále 

hudbě, ale k rapování už se nevrátili. Kdo ale zůstal v oboru je Risto, který v Pirátech působil 

zhruba první rok a účastnil se s nimi Rockfestu.122 Dnes působí jako producent a DJ, také je 

spoluvlastníkem nahrávacího studia Barrandov Sound. Z první generace je jediným, kdo se do-

dnes pohybuje v hiphopovém prostředí. 

                                                           
113Rozhovor s Vítězslavem Hamaďákem, vedla Michaela Musilová, 6. 6. 2021, Hradec Králové. 
114Rozhovor s Vítězslavem Hamaďákem, vedla Michaela Musilová, 6. 6. 2021, Hradec Králové. 
115Hudební festival rockových kapel, který se konal v letech 1986 – 1989. 
116HIP HOP SATELIT/Piráti – Led Sezelim [Cit. 14. 2. 2022]. Dostupné z: 
https://www.youtube.com/watch?v=ypT0hXOFGu0. 
117Rozhovor s Vítězslavem Hamaďákem, vedla Michaela Musilová, 6. 6. 2021, Hradec Králové. 
118 Piráti. Piráti, Indies records: 1991. 
119Piráti – Co je, co je 1991 [Cit. 3. 2. 2022]. Dostupné z: 
https://www.youtube.com/watch?v=BQ0KY889Q0U. 
120Piráti – Hej 1991 [Cit. 3. 2. 2022]. Dostupné z: 
https://www.youtube.com/watch?v=BQ0KY889Q0U. 
121Piráti. Greatest hits. Bonton, 2002. 
122 Piráti. In: Bigbít. Internetová encyklopedie rocku [online]. [Cit. 14. 2. 2022]. Dostupné z http://www.ceskate-
levize.cz/specialy/bigbit/kapely/2613-pirati/. 
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Michael Viktořík je jediný z první generace, jehož první nahrávání bylo oficiální a pro-

běhlo pod křídly velké společnosti. Dostal nabídku spolupráce od studia Supraphon, díky ví-

tězství v soutěži, které se účastnil v listopadu 1989. Soutěž Disco mix Party,123 se konala v Bra-

tislavě a měla tři kategorie a to rap, mix a volnou jízdu.124 Do kategorie rap se přihlásil právě 

Viktořík. Konkurence byla malá, přihlášeni byli další dva soutěžící, kteří se zúčastnili s převza-

tými texty. Naproti tomu Viktořík vystoupil s texty, které napsal sám, a to mu dopomohlo k ví-

tězství, díky němuž ho oslovilo vydavatelství Supraphon. A tak vznikla deska Všechno je ji-

nak/Jakýpak vokolky, jdeme balit holky,125 kde je pod autorovým jménem uveden onen titul 

„Mistr Československa v rapu“, což z něj dělá první osobu, která u nás byla titulována rappe-

rem. 

J.A.R. jako kapela vydali první desku Frtka126 roku 1992, měla rapové texty, ale roc-

kový podklad. Druhá deska Mydli-to127 vydaná roku 1994 už byla celkově spíše rocková. Prvky 

rapu se v jejich tvorbě objevují dodnes, ovšem od druhého alba se jejich tvorba nedá označit 

za rapovou, protože upřednostnili funk a rock. Stejně jako Piráti i J.A.R. točili videoklipy, na-

příklad k nejznámějšímu singlu Jakýpak vokolky, jdeme balit holky. 

 

6.4 Kdy končí období první generace? 

Jak bylo zmíněno výše, hiphopová kultura se u nás začala rozvíjet až po revoluci, s tzv. druhou 

generací.128 Uvedené kapely položily základy, na kterých mohli hudebníci v devadesátých le-

tech stavět. Kdy ale končí první generace a co ji odlišuje od té druhé? To je nejsnazší demon-

strovat vymezením rozdílů mezi nimi. 

Pro žádnou z výše uvedených kapel nebyl rap hlavním hudebním žánrem, ale spíše pře-

chodnou stanicí. Členové kapel první generace měli v minulosti zkušenosti s tvorbou v jiném 

hudebním žánru a po rapu v něm opět pokračovali. Důvody, proč začali s rapovou tvorbou, byly 

především zvědavost a fascinace něčím novým a neobvyklým. Vyzkoušeli si, co slyšeli, přišlo 

jim to zajímavé, napodobili to a pak se zase vrátili ke své původní tvorbě, na kterou navázali. 

                                                           
123 Pořádal Igor Malovec, který byl v čele Disco Mix clubu, tedy mezinárodní organizace sdružující DJe. 
124 Michael Viktořík (J.A.R.): „První koncert J.A.R., to bylo jenom půl hodiny bum, bum, čvach s rapem.“ [Cit. 14. 
2. 2022]. Dostupné z: https://www.youtube.com/watch?v=a132YjnwLtE&t=112s. 
125Michael Viktořík, Všechno je jinak/Jakýpak vokolky, jdeme balit holky, Supraphon, 1990. 
126J.A.R. Frtka. Monitor, 1992. 
127J.A.R. Mydli-to. Ariola, 1994. 
128 Druhé generaci se bude věnovat následující kapitola. 
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Všichni se nechali slyšet, že to pro ně byla zábava, a možná si z rapu dělali trochu legraci. Nový 

žánr je sice rychle nadchnul, ale poměrně rychle od něj zase upustili. U všech vlastně zůstalo 

u prvních počinů. Přestože po revoluci znovu vydali svá díla, už jejich tvorba pokračovala ji-

ným směrem. Naproti tomu drtivá většina interpretů z druhé generace působí v hiphopovém 

hudebním průmyslu dodnes, i když třeba na jiné pozici než v začátcích. 

Dalším rozdílem je, že první generace se nesnažila sdružovat s někým, koho rap také 

zajímal. Piráti o Manželích věděli, ale vůbec neměli v plánu je někdy kontaktovat, přestože by 

se to zdálo přirozené. Údajně byla Praha od Hradce Králové příliš daleko.129 Manželé a J.A.R. 

byly pražské kapely, přesto ani zde neproběhlo spojení. To je velký rozdíl oproti druhé generaci, 

kdy příslušníci vyhledávali každého, kdo poslouchal stejnou hudbu, nebo se nějakým způsobem 

identifikoval s jejich komunitou za účelem sdílení co nejvíce informací nebo nahrávek. 

Nejvýraznějším rozdílem je pravděpodobně fakt, že první generace nevnímala hip hop 

ve své komplexnosti, tedy nepojímala celou jeho kulturu. Většinou neznali pilíře hip hopu, ne-

přizpůsobovali si typickou módu ani životní styl. 

Nejmenší zájem o hip hopovou kulturu projevili Piráti. Hamaďák se netají tím, že ne-

vyhledávali žádné další elementy kromě rapu a vnější znaky hip hopu vůbec nepřejímali: „Na 

to my jsme uplně kašlali, to nás jako vůbec nezajímalo […] my jsme to tak nežrali, my jsme si 

trochu z toho dělali prdel, že jo, prostě nás to bavilo to dělat tak, jako to, zároveň to parodovat 

trochu.“130 Dodává, že další znaky jim neimponovaly a celkově neseděly. Neidentifikovali se 

s životním stylem, který hip hop provází.  

Lesík Hajdovský naproti tomu uvádí, že chodil na hodiny breakdance.131 Tvrdí, že ho 

nový taneční styl uchvátil a začal ho bavit, věnoval se mu asi dva roky. Vedl v patrnost i graffiti, 

které si ale nikdy nevyzkoušel, protože ho vnímal jako ničení cizího majetku. Pravděpodobně 

by se tedy o další elementy a činnosti spojené s hiphopovou kulturou zajímal, kdyby byly in-

formace dostupné. 

                                                           
129Rozhovor s Vítězslavem Hamaďákem, vedla Michaela Musilová, 6. 6. 2021, Hradec Králové. 
130Tamtéž. 
131Lesík Hajdovský (Manželé) ON AIR: „Při psaní textu k Jižáku mě osvítil duch svatý.“[Cit. 14. 2. 2022]. Dostupné 
z https://www.youtube.com/watch?v=HanFpAQ0aa0&t=1237s. 
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Kdo měl největší přehled o hip hopu byl Michael Viktořík, který se účastnil rapové 

soutěže, vedl rapový pořad v rádiu a z dobových videoklipů je jasné, že J.A.R. se snažili přejí-

mat i vnější znaky, např. módu. Dokonce ve videoklipu Špinavej džob můžeme vidět posprejo-

vaný dům textem „JAR FRTKA“. Nutno říci, že J.A.R. se druhé generaci přibližuje nejvíce. Už 

se zde projevuje i snaha šířit rap a sdílet ho se svým okolím, což je pro druhou generaci typické. 

V době, kdy se ale rap opravdu začne šířit, už se Viktořík věnuje znovu funkové tvorbě. 

Piráti tedy neměli zájem svoje znalosti o hip hopu prohlubovat. Lesík Hajdovský a Mi-

chael Viktořík by zájem pravděpodobně měli, ale s minimem informací, které v té době byly 

dostupné, to jednoduše nebylo možné. Společnost, ve které se později tyto informace šířily, 

ještě neexistovala. Český hip hop si na svou komunitu musel ještě chvilku počkat. 

 

6.5 Odkaz první generace 

Přestože z výše zmíněných důvodů se ještě nedá mluvit o hiphopové subkultuře, jsou tyto první 

pokusy velmi významné, protože položily základní kámen pro její vznik. Rapová činnost Man-

želů, Pirátů a J.A.R. byla sice krátká, ale vysloužila si poměrně kultovní status. Tvorba první 

generace měla malý dopad na širokou veřejnost, ale velký význam pro ty, kteří hledali něco 

neobvyklého. Často první skladby zafungovaly jako takový spouštěč, aby posluchači hledali 

podobnou tvorbu. Právě na práci těchto průkopníků mohli navázat rappeři druhé generace, kteří 

se objevili v devadesátých letech.  

Například Hugo Toxxx uvádí, že byl ovlivněn kapelou J.A.R.: „Já si pamatuju, že mi 

asi dost pomohlo slyšet nějaký rapový věci v češtině, jako první dobrej českej rap byl pro mě 

od J.A.R., který jsou jako primárně funky kapela, ale o rap se zajímali a dělali takový jako 

přirapovatělý věci ve svý době“.132 V jeho vyjádření je krásně znatelné, že jejich tvorba ho sice 

inspirovala, ale nepovažoval ji ještě za čistý rap, pouze za „přirapovatělou věc“, což vlastně 

skvěle charakterizuje první generaci. Jeho pocity z poslechu J.A.R. popisuje jako „guilty plea-

sure feeling“, jako by poslouchal něco trochu zakázaného.133 Každopádně to probudilo jeho 

zájem a snažil se shánět podobně znějící hudbu. 

                                                           
132 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
133 Rapstory 1/10 Kontakt [online]. [Cit. 20. 2. 2022]. Dostupné z:https://www.ceskatelevize.cz/po-
rady/13652091672-rapstory/220562280010001/. 
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Již zmiňované Viktoříkovo vysílání na rádiu Golem mohlo být také nástupní stanicí pro 

posluchače rapu. Svůj pořad začal vysílat v roce 1991, běžel jednou týdně a posluchačům před-

stavoval rapové novinky z americké scény. Jeden z narátorů druhé generace uvádí Viktoříkův 

pořad jako jeden z prvních zdrojů o hip hopu, ke kterému se v porevolučním Československu 

dalo dostat.134 

Příslušníci druhé generace jsou si vědomi důležitosti těchto počátků a tak jim chtěli 

vzdát respekt prostřednictvím své tvorby. Největší pocta byla složena Manželům, především 

skladbě Jižák, jakožto prvnímu počinu je na něj odkazováno nejčastěji. Z Lesíkova příběhu se 

častým převypravováním stala legenda. Je evidentní, že dnešní příslušníci hiphopové komunity 

jsou na tento příběh pyšní. Například v publikaci Kmeny je popsán první kontakt Hajdovského 

s rapem takto: „někdy v polovině osmdesátých let se mu podařilo zesílit přijímač rádiových vln 

umístěný na paneláku na Jižním městě tak, že naladil německou stanici Bayern 3, která zrovna 

hrála Grandmastera Flashe & The Furious Five.“135 Tento výklad působí přímo magicky. Čte-

nář vidí Lesíka Hajdovského, jak ladí anténu a první co slyší je tato skladba, okamžitě se mu 

zrodí v hlavě myšlenka na tvorbu rapu. Jako blesk z čistého nebe, jako by to byl osud. Ve sku-

tečnosti poslouchal stanici pravidelně a tohle nejspíš nebyla skladba, kterou slyšel první.  

Mladší interpreti vzdali respekt zakladatelům prostřednictvím remixů. Když Piráti vy-

dali roku 2002 desku Greatest hits, objevily se zde jejich skladby původní, ale také remixované, 

na kterých se podíleli například Syndrom Snopp, nebo bývalý člen kapely Risto. 

Roku 1994 udělala kapela PSH coververzi Jižáku, kterou představili na svém demu,136 

text zůstal nepozměněn, ale hudba je jiná. Roku 1998 natočili PSH další verzi s videoklipem, 

opět stejný text a jiná hudba. Tato verze představila Jižák nové generaci posluchačů a protože 

touto dobou už se o rap zajímalo podstatně více lidí, byli spíše PSH těmi, kdo skladbu proslavili. 

Roku 1999 vyšlo remixové album Kamufláž/Jižák 84 vs. 99,137 kdy se skladeb ujali tehdejší 

přední čeští a slovenští rappeři, například PSH, Coltcha, Trosky nebo WWW a vytvořili tuto 

kompilaci. „Hajdovský znovu natočil všechny vokály a do bookletu s vyrovnaností sobě vlastní 

                                                           
134 Rozhovor s Richardem Hlaváčkem, vedla Michaela Musilová, 22. 8. 2022, Praha. 
135 518, Vladimír. Kmeny 90. Městské subkultury a nezávislé společenské proudy v letech 1989 – 2000. Praha: 
BiggBoss, 2016, s. 482. 
136 PSH, Párátka adventní expresní lyrici, 1994. 
137Manželé, Kamufláž/Jižák 84 vs. 99, S3 Prague. 1999. 
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napsal: ‚Remixy se dělají, ale aby měl někdo celou desku remixů, to nebývá tak běžný. To je 

pro mě velká pocta a bude to asi tím, že si ji opravdu zasloužím!“138 

  

                                                           
138L. Hajdovský a Manželé. In: Bandzone [online]. [Cit. 14. 10. 2021]. Dostupné z: https://bandzone.cz/lhajdov-
skyamanzele?at=info. 
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7 Devadesátá léta - druhá generace 

Revoluce roku 1989 přinesla mnoho politických a kulturních změn, které měly dopad na celou 

společnost. Ze svazujícího komunistického režimu se země dostala do „divokých devadesátek“. 

Díky otevření hranic do Československa začala pronikat západní hudba a kvalitní technika, což 

vytvořilo ideální podmínky pro vznik nových hudebních subkultur. 

V předchozí kapitole byla představena první generace jedinců, kteří objevili rap. Během 

devadesátých let se zformovala generace druhá, která rap nejen objevila, ale spolu s graffiti, 

DJingem a breakdancem ho přijala za svůj životní styl. Z těchto fanoušků se utvořila komunita, 

která během devadesátých let urazila dlouhou cestu. Rapovou tvorbu posunula do bodu, kdy 

interpreti běžně koncertovali, nahrávali hudbu, vznikl specializovaný internetový portál a ra-

pové nahrávací studio. 

Narátoři, řadící se ke druhé generaci, se narodili v rozmezí sedmdesátých a první polo-

viny osmdesátých let, v době revoluce jim bylo mezi osmi a sedmnácti lety. Nelze paušalizovat, 

co doma jako děti slýchaly, ve výpovědích se objevuje široké spektrum hudebních žánrů, které 

jejich rodiče preferovali. Od normalizační klasiky z pera Jiřího Zmožka, přes často zmiňovaný 

rock, až po soul, šansony, country, nebo Elvise Presleyho. Díky různému věku narátorů se míra 

porozumění revoluční doby a intenzita jejího prožívání ve výpovědích lišila, všichni ale vní-

mali, že se děje něco přelomového. „Já jsem tomu samozřejmě nerozuměl, ale jako z nálady 

mejch rodičů a z nálady okolí jsem pochopil, že se blíží jako něco příjemnýho a něco, co je pro 

nás důležitý a bylo cejtit v lidech […] obrovský nadšení, až možná taková přehnaná sounáleži-

tost.“139 

Je evidentní, že hlubší dojem, než revoluce samotná v narátorech zanechala atmosféra 

devadesátých let, ve kterých prožívali mládí. Ve výpovědích se ve spojitosti s „devadesátkami“ 

nejčastěji vyskytují pojmy jako svoboda, volnost, bezstarostnost a nepřeberné množství nových 

možností. „Devadesátý léta podle mě na ně člověk musí koukat, že to byla fakt párty a euforie 

a pak teprv se občas člověk zamyslel nad tim, co jako dělá.“140 Nemluvila jsem s nikým, kdo 

by řekl o atmosféře devadesátých let cokoliv negativního, což může být ovlivněno nostalgií, 

nebo faktem, že se jedná o vzpomínky na mládí.141 Pro tuto práci je zásadní, že narátoři začali 

                                                           
139 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
140 Rozhovor s Richardem Hlaváčkem, vedla Michaela Musilová, 28. 8. 2020, Praha. 
141 PEHE, Veronika. Zlatá devadesátá? In: VANĚK, Miroslav a kol. Sto studentských evolucí. Vysokoškolští stu-
denti roku 1989. Životopisná vyprávění v časosběrné perspektivě. Svazek 1. Praha: Academia, 2019, s. 196. 
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intenzivně vnímat vlivy západní kultury, které sem po otevření hranic proudily. „Nicméně na 

tom bylo skvělý, že vlastně teda po tý revoluci, jak se ta země jako otevřela, tak to byla taková 

zdivočelá země, která ale najednou začala dejchat a najednou sem teda vtrhly všechny ty vlivy 

a bylo hrozně skvělý bejt u toho, kdy najednou měl člověk třeba přístup k tý hudbě.“142 

Společenský život v klubech výrazně ožil hned z několika důvodů. Klub mohl založit 

a provozovat v podstatě každý, každý v něm také mohl vystupovat a každý mohl stát v publiku 

a nikdo nebyl za nic z toho perzekuován. Tím, jak v klubech prudce stoupla návštěvnost, po-

tkávaly se v nich různé skupiny lidí. V devadesátých letech ještě nebyly hudební subkultury 

tolik vyhraněné, naopak fungovaly často vedle sebe. Je to logické, protože subžánry zatím ne-

měly tolik fanoušků, aby každý mohl mít svůj klub. Bylo běžné, že punkeři, hiphopeři, nebo 

příznivci elektronické hudby se pravidelně potkávali v jednom podniku. „Tak v 91 jsme na Ji-

žáku chodili všichni do Mamuta. Punkáči, ti co poslouchali elektroniku, chvíli hrál rap, kyta-

rovky, hardcore, všichni pařili dohromady na všechno.“143 

„To byla taková euforie po tý revoluci, že třeba do Áčka chodili uplně všichni. Tam 

normálně byli borci v kvádru, co zrovna měli někde jednání, vedle nich punkáč, vedle nich ski-

nhead, vedle nich cikán […]“144 

 

7.1 První kontakt 

Jak bylo vysvětleno v kapitole o americkém hip hopu, tento životní styl se skládá z pěti ele-

mentů. Ty se do Československa nedostaly současně, ale narátoři je museli objevovat postupně. 

Na počátku devadesátých let všechny komponenty buď neznali, nebo o nich věděli pouze teo-

reticky, ale nefungovaly u nás společně, narátoři si je museli najít a propojit sami. 

Nejčastěji objevili narátoři hip hop prostřednictvím graffiti, které začalo do Československa 

pronikat z Berlína.145 Mladí Čechoslováci vídali pomalované stěny nejen v Berlínských ulicích, 

ale postupně také v těch pražských, díky tomu, že cizinci mohli navštívit Československo. Vět-

šina příznivců hiphopového stylu začala nejprve právě sprejovat, později rapovat, nebo se učili 

DJing. Automaticky si chtěli vyzkoušet veškeré možnosti, které jim nově objevený životní styl 

                                                           
142 Rozhovor s Rudolfem Rokošem, vedla Michaela Musilová, 21. 8. 2020, Praha. 
143 NANORU, Michal - VEDRAL, Honza. Ambice v rapový muzice, In: Rock & Pop 2001, 12 (11), s. 34. 
144 Rozhovor s Filipem Konvalinkou a Martinem Hrdličkou, vedla Michaela Musilová, 9. 4. 2021, Předboř. 
145 SMOLÍK, Josef. Subkultury mládeže. Uvedení do problematiky. s. 198. 
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postupně nabízel. Narátoři propojenost těchto činností na rozdíl od první generace označují za 

samozřejmost.  

S revolucí se alternativní hudba stala dostupnější a rap nebyl výjimkou. K posluchačům 

se dostával v malých dávkách prostřednictvím satelitních antén, rádiového vysílání, a díky do-

stupnosti desek a kazet. Přesto u nás rapové hudby bylo málo, a tak fanoušci rapu vozili ze za-

hraničních cest suvenýry v podobě desek a kazet. Později se také začaly objevovat videokazety 

s filmy a videoklipy, které už prezentovaly hip hop jako soubor elementů a životní styl, zahr-

nující hudbu, módu, specifický jazyk, breakdance, DJing, rap a sprejování. 

Tím, že tato hudba nebyla běžně dostupná, museli ji příznivci dohledávat, čímž působila 

ještě výjimečněji. Nejčastěji zmiňovaný zdroj poznání a prohlubování znalostí je MTV, kon-

krétně pořad Yo! MTV Raps. Ten vysílal od roku 1988, v Československu bylo možné ho sle-

dovat po revoluci prostřednictvím kabelové televize. Podle výpovědí respondentů byl velmi 

populární, zmínka o něm se objevuje téměř v každém rozhovoru. Ne všichni doma měli kabe-

lovou televizi, to ovšem neznamenalo, že by si nechali tento pořad ujít. Řešením mohlo být 

nahrávání pořadu na VHS kazety a jejich následné půjčování, jeden narátor dokonce vzpomínal, 

že jezdil pět kilometrů na kole ke kamarádovi, aby pořad viděl. 146  

Nejrozšířenějším hudebním nosičem byly kazety, které si fanoušci rapu kopírovali 

a půjčovali mezi sebou. Existovaly půjčovny kazet, v rozhovorech je vzpomínáno na půjčovnu 

v obchodním domě Kotva, která byla poměrně dobře zásobená a především měla vyhotovený 

seznam, na kterém figurovala kategorie hip hop, což usnadňovalo hledání.  

První dojmy narátorů, ze střetu s rapovou hudbou, se do velké míry shodují. Nově ob-

jevený hudební styl je většinou zcela fascinoval, ve výpovědích se objevují termíny jako „zje-

vení“, nebo „bizár“. Hlavním důvodem bylo pravděpodobně to, že se jednalo o něco nového, 

neobvyklého a neokoukaného, přitahoval je jakýsi „element tajemství“. „A to když já jsem sly-

šel, tak jsem si říkal co to je todle to, to bylo fakt hele. Jako v tý době, to bylo opravdu jak 

zjevení, to bylo, to byl uplně jinej zvuk, jiná rytmika, jiný frázování, tady se jako často pochy-

bovalo, ty dospělí říkali tenkrát, hele je to vůbec hudba, vždyť to nemá melodii prostě. Přesně, 

to bylo exotický, tim jak to vlastně nebylo.“147 Často novému žánru kvůli odlišnosti vůbec ne-

                                                           
146 Rozhovor s Rudolfem Rokošem, vedla Michaela Musilová, 21. 8. 2020, Praha. 
147 Rozhovor s Filipem Konvalinkou a Martinem Hrdličkou, vedla Michaela Musilová, 9. 4. 2021, Předboř. 
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rozuměli, ale to jejich zájem jen prohlubovalo. „To je fakt uplnej bizár, když si na to teď vzpo-

menu, tak jak to je, jak se setkáš jako s uplně jinou věcí. Poprvý v životě se setkáš s něčim, čemu 

nerozumíš, ale láká tě to.“148 

Svou roli sehrál nepochybně také kontrast s předrevoluční hudbou. Silný rozdíl v před 

a porevoluční době se objevuje nejen v hudbě, ale také v přístupu k hudebním nosičům, kon-

krétně vinylovým deskám, které se v hiphopové kultuře používají k tvorbě nových neobvyklých 

zvuků. „Prostě pro mě byla vinylová deska uplná svátost, já jsem si nedokázal představit, u nás 

se používal, hadřík, abys jako z toho setřela prach, měli jsme digitální gramofon, kde se 

zmáčklo to tlačítko, najela tam ta přenoska. To jsme ani nesměli sami dělat, to dělal jenom táta. 

Že když se poslouchalo z vinylů, tak prostě jsme museli počkat, až budou doma rodiče, na to se 

nesmělo sahat. Takže představa, že na to někdo šmatlá, teď s tim ještě hejbe dopředu, dozadu, 

tu desku, kterou si musíš jít koupit někam doprostřed lesa Řáholce na burzu, protože v normál-

nim obchodě nemaj nic, co by tě zajímalo. To bylo něco, co tak uplně prostě rozdupalo pohled 

na tuhlenctu jako věc, že to prostě mě uplně pohltilo. Najednou tam vidíš nějaký naštvaný čer-

nochy, který nezpívaj, ale mluvěj. Takže už formálně tě to uplně jako zneklidní, rozhodí tě to 

a říkáš si, Ty bláho, co to je?“149 

Nebylo pravidlem, že se posluchačům rap vyloženě líbil po prvním poslechu. Čtyři z de-

seti narátorů uvedli, že jim přišel až příliš odlišný od všeho, co znali. Potřebovali nějaký spojo-

vací prvek s hudbou, kterou poslouchali. A tak se „prokousali“ přes crossover, díky kytarovým 

riffům jim rap začal připadat pochopitelnější. „No a pak se tam začal objevovat rap, kterýmu 

já jsem samozřejmě vůbec… Já jsem to nechápal. Protože pro mě jako prostě pro bílýho kluka 

ze střední Evropy něco co nemělo kytaru, nedávalo žádnej smysl. Nebo nevěděl jsem, co vlastně 

s tim mám dělat.“150 Objevení crossoveru označuje za klíčový okamžik, kdy rap začal chápat 

a kdy mu začal být blízký. „Jako dokonalá kombinace. Kytary, bubny, jako nářez a do toho 

prostě nějakej černoch, kterýmu nerozumíš ani slovo, protože máš za sebou tři lekce angličtiny 

v sedmý třídě, ale je naštvanej a hrozně to tam sype do tý kamery a ty si říkáš, Ty bláho, to je 

fantastický.“151 

                                                           
148 Rozhovor s Richardem Hlaváčkem, vedla Michaela Musilová, 28. 8. 2020, Praha. 
149 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
150 Rozhovor s Tomášem Sochůrkem, vedla Michaela Musilová 25. 11. 2021, Praha. 
151 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
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Ať už kvůli jazykové bariéře, neobvyklé hudbě, frázování, nebo nedostupnosti kazet je 

neoddiskutovatelné, že si hip hop získal jakýsi punc tajemna, který byl dalším atraktivním prv-

kem pro posluchače. Narátoři se shodují na tom, že je přitahovala právě odlišnost, v první po-

lovině devadesátých let tu byl tento styl zcela neobjevený.  

Právě zmiňovaná odlišnost byla pro posluchače klíčová, sloužila jako jasný signál, že 

se necítí být součástí většinové společnosti. V tomto ohledu se hiphopová subkultura neliší od 

ostatních, naopak vymezení se vůči převažující kultuře je považováno za jeden ze základních 

znaků subkultur.152 Narátoři často uváděli, že cíleně chtěli vybočovat. „Nás to nějakym způso-

bem jako pohlcovalo, bejt vlastně jako jinej. Bejt jinej a vybočit z toho, co tady jako bylo.“153 

„Hele, to víš, že to bylo trošku jako savage, ale nás to právě bavilo proto, že to jako bořilo ten 

starej systém a řád, to nám se na tom líbilo.“154 U některých narátorů byla odlišnost natolik 

klíčová, že by údajně v dnešní době rap dělat nezačali, nebo by ho možná ani neposlouchali, 

protože dnes už jde o většinovou záležitost. Z toho vyplývá, že odlišit se bylo cílem a tento 

životní styl jim posloužil jako cesta. 

 

7.2 Komunita 

Díky tomu, že fanoušků hip hopu bylo velmi málo, logicky vyhledávali další příznivce, se kte-

rými by mohli svůj životní styl sdílet. Potřebovali být součástí komunity, ve které mohli sdílet 

dojmy z hudby, kterou mají rádi a vzájemně si předávat těžko dostupné informace. „Pocit, že 

máš nějakej svůj kmen, do kterýho patříš, to bylo přesně to, po čem jsem vnitřně toužil, po čem 

jsem prahnul, takže to jsem chtěl, aby taková komunita existovala, aby nás jako spojovalo něco, 

což byla v našem případě jako vášeň pro tuhle tu muziku.“155 

Existovalo několik způsobů, jak se příznivci hip hopu seznamovali. Jednou z možností bylo 

oslovit někoho přímo na koncertu, ať už diváka, nebo vystupujícího. Například rapper Orion, 

který je dnes považován za praotce českého rapu šel na koncert WWW, kde se seznámil s rap-

perem Sifonem slovy „Ahoj, já jsem Michal a taky dělám rap. Budeme se kamarádit?“156 Tohle 

oslovování na koncertu, v obchodě, nebo na ulici bylo zcela běžné a ve výpovědích se objevuje 

                                                           
152 SMOLÍK, Josef. Subkultury mládeže. Sociologické, psychologické a pedagogické aspekty. Brno: Mendelova 
univerzita, 2017, s. 27. 
153 Rozhovor s Rudolfem Rokošem, vedla Michaela Musilová, 21. 8. 2020, Praha. 
154 Rozhovor s Filipem Konvalinkou a Martinem Hrdličkou, vedla Michaela Musilová, 9. 4. 2021, Předboř. 
155 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
156 VESELÝ, Karel. Rap. In: Vladimir 518 a kol. Kmeny 90: Městské subkultury nezávislé společenské proudy v le-

tech 1989-2000, s. 503. 
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velmi často. „Ty lidi se tenkrát jako vyhledávali, že si šli naproti, minimálně proto, aby si mohli 

čuchnout ke sbírkám svejm.“157 

Právě odlišení se od dominantní kultury je důležitým znakem subkultury158 a ta hiphopová 

rozhodně nebyla výjimkou. Co bylo vidět na první pohled, bylo oblečení.159 Zpočátku kulich, 

mikina s kapucí, později široké kalhoty a kšiltovky. Celkově bylo populární volné oblečení, 

které bylo původní americkou subkulturou zvoleno proto, aby umožňovalo co nejsvobodnější 

pohyb při tančení breakdance,160 později se hodilo writerům při lezení po střechách a dalších 

těžko dostupných místech. Specifická móda mohla být indikátorem, že poslouchají stejný hu-

dební styl, což pro ně byl důvod k započetí konverzace. „Tos jenom takhle viděla těch čtyři, pět 

čepic a vědělas, že to jsou tvý lidi.“161 Jak už bylo zmíněno výše, zdrojů dobré hudby bylo málo 

a tak byl častým impulzem pro rozhovor návrh na výměnu kazet. „Někdo měl prostě čepici, 

mikinu s kapucou, široký kalhoty a prostě jako jenom ty voči jako se střetly a řekly jako rap? 

Hm, rap, vodkaď seš? Vyměníme kazety? A ty lidi nějak přirozeně k sobě jako tíhli.“162 

Přirozenou přitažlivost, nebo jakýsi nevysvětlitelný magnetismus zmiňovali narátoři v roz-

hovorech poměrně často. Přišlo jim samozřejmé oslovit cizího člověka na ulici jen proto, že 

pravděpodobně poslouchal rap. A tím, jak jich bylo málo, tak se velmi rychle všichni propojili. 

Potřeba sdružovat se vznikla z touhy někam patřit, sdílet si informace a doporučovat si zdroje. 

A s tím ruku v ruce šla touha pro nově vzniklou komunitu něco udělat a rozšiřovat ji. „Chtěli 

jsme, aby samozřejmě se na to namotali další […] a snažili jsme se vybudovat nějakou komu-

nitu.“163 

Odlišnost přirozeně vyvolává reakce okolí. Většina narátorů chodila ještě do školy 

a bydleli u rodičů v době, kdy začali hip hop objevovat. Rodiče údajně často oblíbenou hudbu 

svých potomků nechápali. „Já si myslim, že to vůbec nemohli chápat […] jednak to bylo jako 

v cizim jazyce, ale i ten dojem z tý věci jo. Totálně, protože v tom rapu vlastně hraje hodně roli 

ta kultura gangu, protože z toho pochází hodně. A tam je hodně jako násilí, to téma ilegálního 

                                                           
157 James Cole, In: Rapstory, 4/10 Převrat [online]. [Cit. 22. 4. 2022]. Dostupné z: https://www.ceskatele-

vize.cz/porady/13652091672-rapstory/220562280010004/. 
158 SMOLÍK, Josef. Subkultury mládeže. Sociologické, psychologické a pedagogické aspekty. s. 27. 
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seti narátorů si dva z nich tuto módu vůbec neosvojili. 
160 FIEDLER, Martin. Hip hop forever. s. 12 - 13. 
161 Rozhovor s Filipem Konvalinkou a Martinem Hrdličkou, vedla Michaela Musilová, 9. 4. 2021, Předboř. 
162 Rozhovor s Rudolfem Rokošem, vedla Michaela Musilová, 21. 8. 2020, Praha. 
163 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
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života vlastně tam je akcentovaný, já si myslim, že to na ně muselo působit uplně bizarně a buď 

to nechápali, nebo se toho možná i trochu báli.“164 

Často také rodiče hiphopovému životnímu stylu nepřikládali velkou důležitost, vnímali 

ho pouze jako koníček, nebo přechodnou fázi, která je spojena s mládím. „Tak mi říkali, jakože 

ať si nejdřív najdu práci a pak ať řešim koníčky a todle. Ale potom když jako to začlo bejt o tom 

slyšet a to, tak jako tomu fandili no. I když někde jako některý nedávali ten slovník uplně 

(smích).“165 Rodiče narátorů v některých případech vůbec neuznávali rap jako hudební žánr. 

„Tak je to prostě nezajímalo a řešili, jako jenom že to asi patří k mládí a že tomu samozřejmě 

nerozuměj a že to není hudba, protože tam nejsou žádný nástroje (smích).“166 Na tomto místě 

bych opět ráda připomněla důležitost kontrastu s předrevoluční hudbou. Zde je znát hranice, 

kdy narátorům hudba také často připadala příliš odlišná, ale našli si k ní cestu, což se u generace 

jejich rodičů nestalo. 

Našli se i rodiče, kteří se obávali, aby se jejich děti nedostali do zbytečných problémů. 

„Ona vždycky jenom vyřkla nějakou obavu, abych neskončil špatně nebo něco, ale zároveň mi 

dala tu důvěru, jo.“167 Podobné obavy byly opodstatněné. Narátoři byli často aktivní graffiti 

writeři, což s sebou přinášelo problémy s policií, případně občasné návštěvy v cele předběž-

ného zadržení. To na rodiče, sousedy, nebo učitele ve škole nemohlo dělat dobrý dojem.  

Narátoři uvedli, že se běžně setkávali s označeními jako„feťáci, graffiťáci, likvidátoři 

všeho“168 a často byli vnímáni jako „lidi bez talentu, co neumí zpívat něco jako pokřikujou.“169 

Někteří zmiňovali výsměch okolí právě za neobvyklé oblečení. Teď už ovšem na reakce vzpo-

mínají s úsměvem a sami uznávají, že by se označili minimálně za exoty. 

 

7.3 Počátky tvorby 

Z fanoušků a posluchačů se velmi rychle stali interpreti, často šlo o přirozený vývoj bez kon-

krétního impulzu. Jelikož na počátku devadesátých let bylo naprosto nepředstavitelné, že by se 

rapem někdy bylo možné uživit, je zcela logické, že u většiny narátorů začalo koncertování a 

                                                           
164 Rozhovor s Richardem Hlaváčkem, vedla Michaela Musilová, 28. 8. 2020, Praha. 
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nahrávání jako volnočasová zábava. „To asi když dítě prostě vidí, jak někdo jezdí na kole, tak 

chce taky (smích) a prostě si to jde vyzkoušet, asi tak, prostě čistě z nadšení.“170 nebo „Když 

jsi u něčeho na začátku, tak si to chceš vyzkoušet na vlastní kůži.“171 Touha rap si prostě vy-

zkoušet byla zmiňována nejčastěji, objevovaly se také argumenty, že český rap nebyl a proto 

bylo třeba ho vytvořit. 

Stejně přirozeně vznikly kapely. Tvorba často samovolně vzešla ze společně tráveného 

času. „My jsme pak společně skejtovali a malovali a dělali různý ptákoviny, trávili spolu čas. 

Lovili buchty. No a jedna z těch věcí, kterou jsme společně dělali byl rap, nahrávali jsme 

music.“172 Z výpovědí často vyplývá, že založit kapelu bylo něco natolik samozřejmého, že si 

to členové ani nemuseli sdělit. „Ne pojďme udělat kapelu, ale spíš jak se budem jmenovat.“173 

Dokonce se mohlo stát, že vznik kapely byl jasný už během prvního seznámení budoucích 

členů. 

 „No a já jsem tam tehdy u toho plápolajícího ohně potkal jednoho kluka a hned jsme si 

padli jako do voka. Říkám, že mě zajímá jako ta muzika, že mám doma ten grafáč a to a on: já 

mám doma počítač a už dělám nějaký jako beaty, jakože instrumentální podklady. A říkám wow, 

nekecej, prosimtě můžeš mi to ukázat? Jasně, mám to tady kousek. A hned jsme šli a ještě se 

k nám připojil jeden kluk […] tak jsme to trochu dali dohromady a vlastně to byl začátek Naší 

věci.“174 

I v ostatních elementech byli příslušníci subkultury téměř okamžitě činní, díky různorodým 

aktivitám se jim otevřelo široké pole působnosti. „Vlastně my jsme mohli malovat, my jsme 

mohli zkoušet tancovat, my jsme mohli zkoušet scratching prostě, nebo beatbox dělat, nebo 

právě rapovat. A přišlo mi to takový, že vlastně je tam hrozně moc prostoru bejt tvůrčí a to je 

jedna z věcí, který mě u toho jako drželi no.“175 Pokud byli aktivní ve více elementech, nebylo 

těžké je skloubit, například rap a DJing. „Jeli (jsme) na akci, tam jsme odehráli koncert a pak 

jsme tam všichni hráli po sobě. […] To s tim bylo spojený prostě.“176 

Velká výhoda hip hopu je, že většinu elementů si může vyzkoušet každý. Prostor pro reali-

zaci je neobvykle pestrý a aktivity jsou uživatelsky nenáročné. Přestože si členové zpravidla 

                                                           
170 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
171 Rozhovor s Tomášem Sochůrkem, vedla Michaela Musilová 25. 11. 2021, Praha. 
172 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
173 Rozhovor s Filipem Konvalinkou a Martinem Hrdličkou, vedla Michaela Musilová, 9. 4. 2021, Předboř. 
174 Rozhovor s Romanem Ševčíkem, vedla Michaela Musilová, 5. 10. 2020, Brno. 
175 Rozhovor s Filipem Konvalinkou a Martinem Hrdličkou, vedla Michaela Musilová, 9. 4. 2021, Předboř. 
176 Rozhovor s Ba2sem, vedla Michaela Musilová, 19. 7. 2021, Praha. 
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vyzkoušeli všechny zmiňované elementy, obvykle zůstali tvůrčí v jedné, nebo dvou dílčích ob-

lastech, ve kterých se cítili nejkomfortněji. „Ta kariéra toho MCho mi moc nešla. Nejsem asi 

typ, kterej rád stojí na pódiu. Tahle ta přímá pozornost asi není jako mě moc ne, jako nenabíjí. 

Takže jsem se stáhnul a zůstal jsem neviditelnej a začal jsem míchat ty desky.“177 Důvody 

změny preference mohly být ale různé, například writeři často omezovali činnost, protože je 

nebavily problémy se zákonem a začali se soustředit spíše na hudbu. „My jsme se prostě takhle 

sešli, to byla prča, my jsme neměli co dělat, už jsme byli jako tim, že jsme byli hodně aktivní 

v tom grafiti, tak po těch letech furt zdrháte a člověk ve dvaceti sedmi kurva chci jít dál, nechci 

si jít sednout, nebo platit někde půl milionu pokutu, takže jsme jako sundali nohu z plynu, ale 

jak jste zvyklá roky v tom adrenalinu, tak říkáte, co teď jako?“178 

 

7.4 Koncerty, akce  

Existovalo několik typů hiphopových akcí, které se daly v devadesátých letech navštívit. Pořá-

daly se graffiti mejdany, kde se promítala videa a dělaly se výstavy, DJské battly a rapové kon-

certy. Často se v jeden večer odehrálo na jednom místě vše zmíněné. Postupem času se přidaly 

křesty demonahrávek, nebo kompilací. 

V Praze se konaly akce v oblíbených klubech, mezi které patřil například Palác Akropolis, 

Roxy, Klub 007 Strahov, nebo Alterna Komotovka. Narátoři zmiňují také squaty, které fungo-

valy jako kulturní centra, konkrétně Ladronku a Na Cibulce. Dále existovaly záchytné body po 

republice, kde působily aktivní kapely. Jednalo se například o Pardubice (Špatnej wliw), Jihlavu 

(Jižní Pionýři), nebo Brno (Naše věc). Kluby se staly místem setkávání subkultury.  

Živé koncerty byly z počátku téměř jediným zdrojem českého rapu. „To mělo ten rys sub-

kultury, kdy se nic nerealizuje. Vy vlastně zažíváte ty věci jenom na tom mejdanu, ale nemáte 

CDčko kapely, že nikdo nevydává, nikdo nemá peníze, nikdo neví jak ani.“179 Hudební průmysl 

zprvu českou rapovou scénu ignoroval, kromě malého množství demo nahrávek vlastně v první 

polovině devadesátých let neexistovaly fyzické důkazy o její existenci. 

Akcí a koncertů se konalo zpočátku velmi málo a nebylo samozřejmé, že se o nich každý 

dozvěděl. V době, kdy byl internet teprve nastupujícím fenoménem, probíhala „propagace“ 

                                                           
177 Rozhovor s Tomášem Sochůrkem, vedla Michaela Musilová, 25. 11. 2021, Praha. 
178 Rozhovor s Andreasem Christodoulou, vedla Michaela Musilová, 27. 3. 2022, Praha. 
179 Rozhovor s Richardem Hlaváčkem, vedla Michaela Musilová, 28. 8. 2020, Praha. 
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prostřednictvím plakátů, nebo sdílením informací v rámci komunity. To se ale ukázalo jako 

efektivní, díky tomu, že se potkávali stále stejní lidé, jednoduše si řekli, kde a kdy se potkají 

příště. 

Akce neorganizovali, jak by se mohlo nabízet, majitelé, nebo manažeři klubů, ale přímo 

příslušníci komunity. Jelikož hiphopové akce nebyly, tak je začali plánovat sami pro sebe. 

Stejně jako všechno, co tato subkultura organizovala, bylo i pořádání akcí o velké improvizaci. 

Je třeba vzít v potaz, že se jednalo o amatéry, většinou mladé muže kolem dvaceti let věku, 

kteří neměli s pořádáním večírků žádné zkušenosti. „Neměli jsme ani zkušenosti, ani peníze, 

takže první mejdan jsme pořádali v Neratovicích. Představa, že děláš jako v Neratovicích to-

tálně alternativní večírek pro scénu, která čítá 100 lidí a z těch 100 lidí žije 85 v Praze, tak to 

jako nedává moc smysl, že jo […] z dnešního pohledu je to fakt uplně šílený. Tady se sebrala 

parta lidí z Prahy, nasedla do několika linkovejch autobusů a jela do Neratovic na mejdan, kde 

hráli Indy a Wich. Jakože proč bys to dneska dělala?“180 

Koncerty byly často nepřipravené a vyžadovaly improvizaci. Pocity performerů z prvního 

vystoupení byly velmi různorodé. Ve většině výpovědí se objevovaly pozitivní i negativní po-

city, přičemž nejčastěji je zmiňována tréma a euforie. Všichni ale své první vystoupení vnímali 

velmi emotivně a intenzivně. „Bylo to strašně silný. Pamatuju si zvláštní pocit z toho, že pro-

mluvíš do mikrofonu a slyšíš se s takovou lehkou, s takovym lehkym zpožděním. Pak se to odrazí 

v tom sále v Roxy a ten zvuk se tam mele, tak je to hrozně divný, jak na to nejseš zvyklá. Pro-

mluvíš do mikrofonu a slyšíš se o chviličku pozdějš, tak to, to bylo pro mě silný. Ten pocit, že 

tvůj hlas se rozezní celym tim sálem a teď se to tam rozlíhá.“181 

Nedostatek akcí zapříčinil to, že příslušníci se snažili účastnit každé party, o které se dozvě-

děli a to i za předpokladu, že na ní vystupovala kapela, která se jim ani nelíbila. „Víš, jako dřív 

lidi chodili na rap. Ne jenom na svojí oblíbenou konkrétní kapelu. Takže tam přišlo X rapovejch 

fanoušků, který tě vlastně nenáviděli a tvojí show, ono je to sralo. Oni tam museli bejt, protože 

to potřebovali vidět, ale sralo je to (smích).“182 Takovou akci mohli chtít navštívit hned z ně-

kolika důvodů. Bylo pravděpodobné, že tam potkají někoho, kdo jim řekne o další akci, která 

už by pro ně mohla být zajímavá. Dalším důvodem (který vlastně naznačuje narátor) mohlo být 

rozšíření obzorů, protože kapel bylo na scéně tak málo. Ale hlavním důvodem dle mého bylo 

                                                           
180 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
181 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
182 Tamtéž. 
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to, že se chtěli vídat s ostatními členy subkultury, jednoduše proto, že se v jejich společnosti 

cítili dobře. 

Díky tomu, že akce byly výrazně komornější než dnes, panovala na nich pohodovější atmo-

sféra a účastníci cítili jakési vzájemné propojení. Často během koncertů docházelo na tzv. open 

mike. Šlo o činnost, kdy hlavní účinkující na pódiu vyzve členy publika k performanci. A takhle 

snadno se mohl stát z návštěvníka koncertu rapper, jako tomu bylo například na křestu kompi-

lace Real Acid Juice v případě Huga Toxxxe a Vladimíra 518.„Orion vyhlásil open mike a ten-

krát tam vylezl Láďa a já. Takže já i Láďa jsme tam měli svojí první jako live premiéru, první 

performance se dá říct.“183 

Tato situace potvrzuje, jak snadné bylo začít tvořit, ale také ilustruje, jaký vztah panoval 

mezi těmi, kteří stojí na pódiu a těmi pod ním. Fanoušci a interpreti mezi sebou neměli téměř 

žádnou bariéru, jednalo se o členy jedné společnosti, kteří si byli rovni. Důvodem je, že většina 

členů komunity byla v něčem aktivní a díky poměrně úzkému kruhu se mezi sebou znali. 

Důležitým organizátorem akcí byla parta Terorist?,184 která pořádala pravidelně menší me-

jdany v různých klubech, např. na Sedmičce.185 Jejich iniciativa vycházela ze skutečnosti, že 

akcí bylo málo a neodpovídaly jejich představám o kvalitě.186 Rozhodli se tedy zorganizovat 

první velkou událost, kde by poprvé během jednoho víkendu návštěvníci mohli okusit všechny 

elementy hip hopu. Akce Kick the shit! proběhla poprvé roku 1998 v klubu Roxy. Vystoupily 

zde tuzemské i zahraniční rapové kapely, probíhaly graffiti a breakdance battly a bylo promí-

táno graffiti video, které vyšlo na VHS. „Lidi jako DJ Wich, LA4 nebo Indy, se koukaj na 

breakdance, tam se vlastně setkaly ty věci poprvý dohromady. Jedna parta koukala na tu dru-

hou a bylo to strašně inspirativní a zajímavý. Pamatuju si, že to tehdy scénu motivovalo k tomu, 

aby se začalo opravdu pracovat.“187 Tato akce probíhala pravidelně každý rok, až do roku 

2016. Účelem bylo propojit celou pražskou hiphopovou scénu po vzoru americké tradice, kte-

rou znali z filmů, nebo videoklipů. 

                                                           
183 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
184 Uskupení lidí v čele s writerem a rapperem Vladimirem 518, které se roku 1998 transformuje v label Tero-
rist? Records, ze kterého se roku 2007 stává vydavatelství a nakladatelství BiggBoss, které aktivně funguje dod-
nes. 
185 Klub 007, Strahov. 
186 Vladimir 518 o Kick the Shit: Rozpory na rapový scéně jsou logický. [online]. [Cit. 22. 4. 2022]. Dostupné z: 
https://wave.rozhlas.cz/vladimir-518-o-kick-shit-rozpory-na-rapovy-scene-jsou-logicky-5188467. 
187Tamtéž. 
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Ještě stojí za zmínku, že narátoři se rozcházejí ve výpovědích ohledně reakcí majitelů klubů 

na pořádané akce. Pravděpodobně byly tedy reakce individuální. Několik narátorů vypovědělo, 

že měli problém především kvůli tagům, které po hiphopových akcích zůstávaly a kvůli rozbí-

jení věcí. „Takže vlastně i ty první mejdany byly problém za problémem, protože my když jsme 

někde udělali mejdan, tak všude byly tagy, kluci byli hovada, takže rozbili prostě pisoár, shodili 

umyvadlo, rozjebali něco prostě. Protože to vlastně byl takovej rauš jako no.“188 Jiní zase tvrdí, 

že to problém nebyl, protože v devadesátých letech bylo vše tak uvolněné, že byli majitelé 

klubů zvyklí na ledascos, navíc podniky většinou také vedli mladí muži, takže míra jejich tole-

rance byla poměrně vysoká. „Jako nebyl problém si někde zahrát, protože to bylo nový. A po-

slouchali to mladý lidi a proto, když sis to zabookoval do klubu, tak byla naděje, že přijdou lidi, 

vypijou ti bar a bude útrata.“189 Ještě se objevoval jeden problém a to se zvučením, kdy si 

zvukaři neuměli poradit s hudbou bez nástrojů, protože byli zvyklí na kytary. 

 

7.5 Popularizace, medializace, komercionalizace 

Rapová tvorba v tomto stádiu nepřekročila hranice komunity, která čítala odhadem pouze ně-

kolik desítek jedinců v celé republice.190 První, komu se tuto hranici podařilo překročit, se stala 

kapela Chaozz, která roku 1996 vydala album …A nastal chaos.191 A jako mávnutím kouzel-

ného proutku se hip hop stal v České republice komerčně úspěšný. Tvorba Chaozzu se ze dne 

na den začala objevovat v televizním vysílání, umisťovala se v hudebních hitparádách a rádio-

vých žebříčkách, CD se prodávala po desetitisících kusech. Český rap byl představen široké 

veřejnosti, byl ale prezentován tak, jak by si to většina komunity představovala? 

Na tomto místě si dovolím mírnou odbočku. Ještě před Chaozzem se v televizi objevo-

vala jiná kapela, která sama sebe měla tendenci označovat za hiphopovou. Rapmasters vydali 

v letech 1991-1998 pět CD. Přestože slovo rap mají i v názvu formace, ve skutečnosti byla 

jejich tvorba spíše pop s taneční hudbou, s příměsí funku a techna. Je znatelná jejich inspirace 

rapem, především používají frázování a v klipech se objevují v typickém hiphopovém oblečení. 

                                                           
188 Rozhovor s Filipem Konvalinkou a Martinem Hrdličkou, vedla Michaela Musilová, 9. 4. 2021, Předboř. 
189 Rozhovor s Tomášem Sochůrkem, vedla Michaela Musilová 25. 11. 2021, Praha. 
190 Samozřejmě nelze dohledat přesné číslo, kolik komunita čítala členů. Je ale možné sledovat nárůst členů 
v průběhu devadesátých let. Například Ondřej Anděra (Sifon, člen kapely WWW) tvrdí, že na počátku své ra-
pové kariéry, tedy v roce 1992 rap zajímalo asi 10 lidí, zhruba kolem roku 1995 Richard Mokráš (Abdul 52, člen 
kapely Coltcha) uvádí asi 40 nebo 50 interpretů a fanoušků. Zmiňovaná akce v Neratovicích se konala na konci 
90. let, kdy už subkultura mohla mít 100 i více příslušníků.  
191 Chaozz, …A nastal chaos. Polygram 1996. 
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Celá jejich tvorba ale působí jako směs různých žánrů hudby, která se k nám po revoluci ze Zá-

padu dostávala. Což samozřejmě nemohlo dobře fungovat. Kapela dodnes není českou hipho-

povou scénou respektovaná a zafungovala spíše jako ukázka toho, jak rap vypadat nemá. Z na-

rátorů o Rapmasters nikdo nezačal sám mluvit, což zřejmě reflektuje fakt, že jako rappery je 

vůbec nevnímají a nikdy nevnímali, jak potvrzuje výpověď Sifona v článku Rock & Popu 

z roku 1993. „A Rapmasters? Škoda slov. Jsou vlastně úplně obyčejnej neškodnej pop, kterej 

nikdy nebude poslouchat příznivec rapu. Nepatří vůbec do hiphopu.“192 

Vraťme se ale k Chaozzu, jejichž příběh začíná demokazetou. „Tenkrát jsem chodil ku-

povat CDčka do Radosti, toho shopu, k Ivovi Pospíšilovi, on se mě jednou zeptal, jestli neznám 

nějakej jako českej rap, že má kámoše na vydavatelství a že by chtěli zkusit něco vydat.“193 

Deph tedy přinesl demo své kapely, které zajistilo smlouvu s vydavetelstvím Polygram. Studio 

si zavázalo kapelu ke spolupráci po dobu pěti let, nebo vydání čtyř alb. „Každý z nás měl z pro-

dejů desek jedno procento, a to jen pokud se prodalo víc než patnáct tisíc kusů.“194 Zpětně lze 

vidět, jak nevýhodná smlouva to byla. Zvlášť přihlédneme-li k tomu, že roku 1996 pravděpo-

dobně nikdo nemohl čekat, že by se opravdu prodalo tolik kusů CD. Proč tedy kapela takovou 

smlouvu vůbec podepsala?  

Za prvé vůbec nevěřili tomu, že by mohla být jejich hudba tolik populární. „Oni v tom viděli 

asi nějakej potenciál, že by, že by se to dalo prodat, což my jsme tenkrát nechápali, jako že tohle 

může bejt nějak komerčně úspěšný, protože my jsme si to dělali jakože… my bysme si nedokázali 

představit, že v týhle zemi, kde nemá rap nějaký velký tradice, že by rap mohl bejt komerčně 

úspěšnej jako rap takovej jak má bejt, jak jsme si ho my představovali.“195 Dalším faktorem byl 

pravděpodobně také věk členů Chaozzu, kdy například hlavní člen kapely Deph ještě nebyl ani 

plnoletý. A za třetí, je nutné si připomenout, že se rap v této době dělal stále pro zábavu, ne pro 

peníze. „Prostě jsme se do toho dostali a byla to prča, nikdo to neřešil, byla to prostě 

sranda.“196 

                                                           
192 KORÁL, Petr. Nové tváře. WWW, In: Rock & Pop 1993, 4 (18) s. 26. 
193 Deph: In: Rapstory, 2/10 Zjevení [online]. [Cit. 22. 4. 2022]. Dostupné z: https://www.ceskatelevize.cz/po-
rady/13652091672-rapstory/220562280010002/. 
194 HORÁK, Ondřej. Chaozz v duši: Příběh nejpopulárnější kapely českého hip hopu. [online]. [Cit. 22. 4. 2022]. 
Dostupné z: https://www.tyden.cz/rubriky/kultura/hudba/chaozz-v-dusi-pribeh-nejpopularnejsi-kapely-
ceskeho-hip-hopu_481857.html. 
195 Rozhovor s Ba2sem, vedla Michaela Musilová, 19. 7. 2021, Praha. 
196 Chaozz, Kontrafakt, In: Ladí neladí [online]. [Cit. 22. 4. 2022]. Dostupné z: https://www.ceskatelevize.cz/po-

rady/1097296883-ladi-neladi/403234100061003/. 
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Spolupráce s Polygramem měla vedle nevýhodné smlouvy i svá pozitiva. Rapper a DJ ka-

pely Ba2s vyzdvihuje například špičkovou techniku, ke které by se běžně se svými finančními 

možnostmi určitě nedostali. Další výhodu vidí v příležitosti se vyjádřit a oslovit velké množství 

lidí, což by bez zaštiťující velké společnosti pravděpodobně nedokázali. „V tý době co jsme 

chtěli prostě říct, tak jsme to říkali no.“197 

Přestože dle čísel prodejů byla kapela velmi úspěšná,198 u své komunity se setkala 

z větší části s nepochopením a nesouhlasem. Tato část scény označuje tvorbu Chaozzu za pop, 

mainstream a otevřený sellout. Dalším bodem kritiky byla neoriginalita jejich hitů, dětská té-

matika textů, často prvoplánově přebíraná z amerických hudebních vzorů a v neposlední řadě 

stupidita pořadů, ve kterých se objevovali. Narátoři také často kritizovali celkovou nekvalitu 

a nekompetenci interpretů, kterou bych shrnula výpovědí „to, že máte ráda rap, ještě nezna-

mená, že můžete bejt rapper.“199 

Aby bylo osvětleno, odkud tyto reakce pramení, je třeba si uvědomit, že do této doby exis-

tovala rapová scéna jako alternativní žánr malé skupiny lidí, jejichž uzavřený okruh neopouš-

těla. Ze dne na den Chaozz hraje v rádiích, interpreti se objevují v Esu, nebo dokonce ve Snídani 

s Novou. Ten kontrast byl obrovský, z něčeho zcela neznámého se stalo něco velmi populárního 

extrémně rychle. A přestože velká část scény tvrdila, že chce, aby byl rap známější a poslou-

chaný, tohle nevnímali jako správný směr, kterým se měl ubírat. Úspěchem Chaozzu se tehdejší 

scéna rozdělila na ty, kteří tuto tvorbu schvalovali a na ty, kteří se od ní distancovali (ti v mých 

rozhovorech převládali). 

 „Já jsem moc dobře věděl, kterou muziku si chodim vyzobávat a po čem já prahnu a roz-

hodně to nebyly jako zpívánky a rozhodně to nebylo něco, co dělá krok k tý klasický, nebo k tý 

mainstreamový muzice. Já jsem chtěl na druhou stranu, já jsem chtěl jako do extrému toho 

žánru, do hloubky toho žánru.“200 

„Vlastně ten přiznanej pop, ten mainstream jako když ten člověk konkrétní nějak ho ote-

vřeně takhle jako přijmul, nechal se od něj jako pást svým způsobem (smích), tak to byl vrchol 

toho, vlastně nejjasnější signál, že něco není dobře.“201 

                                                           
197 Rozhovor s Ba2sem, vedla Michaela Musilová, 19. 7. 2021, Praha. 
198 Alba …a nastal chaos se prodalo 50.000 kusů. 
199 Rozhovor s Richardem Hlaváčkem, vedla Michaela Musilová, 28. 8. 2020, Praha. 
200 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
201 Rozhovor s Richardem Hlaváčkem, vedla Michaela Musilová, 28. 8. 2020, Praha. 
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„A když vidíš kapelu, která jako chce prodeje, chce peníze a je jí jedno, kam ten žánr dovede, 

tak tě to sere. Vidíš, jak má úspěch a jak ten úspěch formuje ten sound tý kapely a říkáš si, tohle 

já nechci.“202 

Narátoři tedy jako hlavní problém uvádí fakt, že Chaozz zaprodal tvorbu popovému žánru. 

Zdá se ale, že nabyli dojmu, jakoby tím zaprodali nejen svou tvorbu, ale celou kulturu. Tím 

příklonem k popu jakoby zradili autenticitu, která je pro rap zásadní,203 a to se ještě v devade-

sátých letech nedalo odpustit. „Ta kapela nechytla žádnou prostě nemoc tim, že jí hráli mezi 

nějakýma sračkama v rádiu, že ji pustili mězi nějakýma sračkama v televizi, jasně. Ale prostě 

ten zastánce ortodoxních hiphopovejch názorů, pro něj je to v tu chvíli passé.“204  

Přestože většina mých narátorů nesouhlasila s tím, jak se Chaozz prezentoval, našli se i tací, 

kteří je oceňovali. Filip z kapely Jižní Pionýři na ně vzpomíná jako na „extrémně real borce“. 

„Oni měli takový obrovský masivní péřový bundy, co vypadali přávě real hip hop. Ty kulichy 

ala East 17, to měli oni právě, to zas oni byli největší husťáci.“ Affro zase označil jejich první 

desku za důstojný otisk doby.  

Nabízela by se možnost, že kapely, které se netěšily mainstreamové popularitě Chaozzu 

záviděli. V menší či větší míře tam závist asi figurovala, ale je třeba zmínit, že scéna o tento 

typ mainstreamové popularity skutečně nestála. I když třeba měli příležitost. Kapela WWW 

byla oslovena Ivem Pospíšilem ještě před Chaozzem, ovšem ze spolupráce sešlo kvůli odlišným 

vizím, kdy studio chtělo zasahovat do tvorby kapely.205 Tvůrčí svoboda a autenticita byly po-

pularitě nadřazeny. Být vidět v televizi, nebo slyšet v rádiu nebylo v této společnosti žádoucí 

ještě řadu let, což potvrzuje historka z roku 2007. „Já si pamatuju, když jsme vydali My 3, ten 

singl začala hrát Evropa 2 a my jsme byli takový tataři, že jsme volali programovýmu ředitely 

Evropy 2, ať to okamžitě stáhnou, chápeš to, co jsme byli za debily?“206 

S odstupem času už negativní hodnocení často nejsou tak radikální, což může mít hned ně-

kolik důvodů. Jak už bylo řečeno, komunita byla v devadesátých letech velmi ortodoxní, což 

                                                           
202 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
203 Více o autenticitě rapu viz ORAVCOVÁ, Anna. Česká hiphopová subkultura: konstrukce autenticity v českém 
rapu. Praha, 2019. Dizertační práce. Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd, Katedra sociologie. 
204 Chaozz, Kontrafakt, In: Ladí neladí [online]. [Cit. 22. 4. 2022]. Dostupné z: https://www.ceskatelevize.cz/po-
rady/1097296883-ladi-neladi/403234100061003/. 
205 Sifon, In: Rapstory, 2/10 Zjevení [online]. [Cit. 22. 4. 2022]. Dostupné z: https://www.ceskatelevize.cz/po-
rady/13652091672-rapstory/220562280010002/. 
206 Generace rap – rapová talkshow [online]. [Cit. 22. 4. 2022]. Dostupné z:  

https://www.redbull.com/cz-cs/videos/generace-rap-cele-video-talkshow-full-pilot. 
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se časem postupně zmírňovalo. Navíc mladí lidé jsou často velmi radikální, rap byl nový žánr 

a oni měli potřebu ho obhajovat a propagovat tu formu, za kterou si stáli. „Teď když se třeba 

podívám zpětně, tak to byla vlastně cool kapela prostě na tu dobu. Ale my jsme byli mladý a měli 

jsme pocit, že jediný real jsme my a že tak jak my to děláme, tak to je jediný správný a všichni 

ostatní jsou čůráci no, takže…“207 Narátoři sice tvrdili, že chtěli, aby rap poslouchalo více lidí, 

zároveň ale nechtěli, aby opustil komunitu, protože by to snižovalo výjimečnost žánru a zmizel 

by element tajemství. Dnešní optikou, kdy je český rap komerčně extrémně populární je těžké 

vyčítat Chaozzu, jejich tehdejší úspěch. „Najednou se objevil někdo, kdo v podstatě byl, jakoby 

se prodal. Což jako mi třeba vůbec dneska nevadí.“208 „Dneska když to vidim s odstupem, tak 

vidim že oni dokázali něco vlastně obrovskýho. Blbý je, že ty nástroje, který k tomu jako byly 

použitý jim svým způsobem jako vlastně tu kariéru, kterou mohli vybudovat, tak jim tu kariéru 

zároveň zničily.“209 

Úspěch Chaozzu rozdělil scénu na ty, kteří se snažili od nich distancovat, aby svým posto-

jem ukázali, že takhle podle nich hip hop nevypadá. Ale i Chaozz měl někoho, vůči komu se 

chtěli vymezit a šlo právě o zmiňované Rapmasters. Členové Chaozzu se totiž považovali za 

ty, kteří jsou „real“ a potřebovali ukázat ten kontrast. 

„My jsme se vlastně tady tim chtěli nějakym způsobem jako výrazně oddělit od toho, od tý 

popový linie. Jak my mezi ten pop nepatříme, za tim jsme si jako hrozně stáli, přes to, že jsme 

tam byli tak jako nějakym způsobem vtaženi, přesto že to byl žánrově jako se to od toho popu 

dost lišilo, tak jsme tam byli nějakym způsobem vtaženi tim, že jsme byli v tom Esu a že nás 

poslouchaly děti a tak a měli jsme potřebu se jako vůči tomu nějak vymezit. A Rapmasters, který 

začali jako na začátku nadějně, tak se pak dali na ten disco pop uplně jako nejhlubšího kalibru 

a my jsme měli potřebu se k tomu nějak vyjádřit no.“210 

Ve skladbě 1, 2, 3,211 kterou Chaozz věnoval představení historie českého rapu, nazývají 

kapelu Rapmasters ostudou rapu a diskofilními ubožáky. Rapmasters se snažili úder vrátit 

skladbou Pořádek do chaosu, načež Chaozz reagoval Ránami slovem. Poté kapela Rapmasters 

                                                           
207 Orion, In: Rapstory, 2/10 Zjevení [online]. [Cit. 22. 4. 2022]. Dostupné z: https://www.ceskatelevize.cz/po-
rady/13652091672-rapstory/220562280010002/ 
208 Mokráš, In: Rapstory, 2/10 Zjevení [online]. [Cit. 22. 4. 2022]. Dostupné z: https://www.ceskatelevize.cz/po-
rady/13652091672-rapstory/220562280010002/ 
209 Rozhovor s Andreasem Christodoulou, vedla Michaela Musilová, 27. 3. 2022, Praha. 
210 Rozhovor s Ba2sem, vedla Michaela Musilová, 19. 7. 2021, Praha. 
211 1, 2, 3, In: Chaozz, …A nastal chaos. Polygram 1996. 
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skončila. Kdybychom Rapmasters považovali za rapovou kapelu, můžeme toto označit za první 

český beef.212  

Ať už tvorba Chaozzu byla či nebyla kvalitní, nepochybně měla velký význam pro ná-

sledný vývoj scény. Zaprvé posloužila jako odstrašující případ. Nikdo nechtěl jít v jejich šlépě-

jích, podepsat nevýhodnou smlouvu s velkou společností a ustoupit ze svých hodnot. „Takže 

my jsme měli před nosem nějakej příklad toho, jak to nechcem aby to bylo. Jak bychom sami 

nechtěli dopadnout prostě. Že to byl i třeba důvod, proč my jsme uplně ignorovali, nebo jsme 

deklarovali, že nechcem, nechcem podepsat žádnej major deal.“213 Ba2s tvrdí, že ústupky dělat 

nemuseli a na deskách je přesně to, co chtěli, ale komunita to tak nevnímá. To byl jeden z dů-

vodů, proč si autoři později začali zakládat vlastní labely, aby měli tvůrčí svobodu a byli sami 

sobě pány. Dá se říct, že asi ten Chaozz smrádek tam hrál velkou roli. […] nasedli prostě na 

nějakej vlak slávy slepě a odjeli do prdele a vůbec si neuvědomili, že jako neřídí, neurčujou 

směr tý věci.“214 Dalším dopadem bylo již zmiňované vymezování. Touha ukázat jak vypadá 

„pravý“ hip hop měla nepochybně vliv na fakt, že po roce 1996 vznikají hmatatelné výsledky 

tvorby komunity – dema a kompilace.  

 

7.6 Tvorba – dema, kompilace 

Na začátku devadesátých let začaly v malém počtu vznikat rapové demo nahrávky. Od druhé 

poloviny devadesátých let vznikaly také vinyly, nebo kompilace. Již před úspěchem Chaozzu 

vyšla dvě dema Penerů,215 která se samovolně šířila kopírováním. „Když jsem natočil dema, 

zkopíroval jsem to na dvojčeti a udělal dvacet originálních kopií s buklety, který jsem prodával 

na ulici. K mýmu překvapení se to rozlezlo a poslouchali to lidi až na Slovensku. Dodnes ne-

chápu, jak se to mohlo stát.“216 V roce 1993 kapela WWW vydala demo Noční můra, ke stej-

nojmennému tracku natočila i graffiti klip, který se dostal do České televize. 

První demo kazety vznikaly většinou spontánně a těžce neprofesionálně. Účelem bylo po-

bavit se, případně prezentovat žánr, ne se proslavit, nebo vydělat peníze. Narátoři o nahrávání 

                                                           
212 Beef je označení konfliktu rapperů, kdy si prostřednictvím skladeb vymezují pozice. Tyto skladby se nazývají 
dissy, neboli diss tracky od slova disrespect. 
213 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
214 Tamtéž. 
215 PSH. Peneřina těžká dřina. 1993; PSH. Párátka adventní expresní lyrici. 1994. 
216 VESELÝ, Karel. Rap. In: Vladimir 518 a kol. Kmeny 90. s. 507. 
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mluví jako o jakékoliv jiné volnočasové aktivitě. „Byla to prdel, byla to, prostě jako když si 

děti hrajou. Chvíli támhle cvrnkáš kuličky, chvíli jezdíš na skejtu a chvíli nahráváš rap.“217 

Česká rapová tvorba byla v devadesátých letech v začátcích a tak bylo logické, že ne-

vycházely CD, protože kapely neměly tolik materiálu, který by na ně mohly nahrát. A tak se 

ukázal vhodný formát kompilace, kdy několik umělců mohlo vydat společně jedno album. 

Kompilace byly zajímavým způsobem, jak prezentovat část tuzemské, případně východoevrop-

ské scény a vyřešil se problém, že interpreti neměli tolik skladeb, nebo financí, aby vydali celou 

svou desku.  

Jako první se objevuje kompilace Real Acid Juice218 a to roku 1997. Nejprve vychází na 

vinylu, později na CD. Čítala jedenáct skladeb a objevili se na ni interpreti jako WWW, Coltcha 

a PSH. Nápad vzešel od Cyrila Hořňáka a Lojzy Kaliáše, promotérů agentury Acid Juice, kteří 

si všimli, že každý hudební styl už tu kompilaci má, jen hip hop zatím ne.219 Přestože vyšla pod 

větší nahrávací společností, vznik kompilace byl prakticky na interpretech. „Důležité bylo, že 

většina kapel si kompilaci vzala za vlastní a všichni se nějakým způsobem podíleli i na věcech 

kolem. Každý se snažil dát do toho co nejvíc.“220  

Roku 1998 vychází další kompilace East side Unia.221 Jak název napovídá, na kompilaci 

se podíleli interpreti z východní Evropy – Česka, Slovenska, Polska, Maďarska a Východního 

Německa. Za projektem stála parta Terorist? v čele s rapperem Orionem, který tvrdí, že cílem 

bylo dostat rap do povědomí lidí a formát CD měl mít větší dosah, než akce, které pořádali. 

„Dělali jsme s Wláďou první párty a chtěli u toho vydat CéDéčko […] na svojí desku jsme 

neměli materiál, ani jsme ještě nebyli připravený.“222 Mezinárodní spolupráce zafungovala 

díky propojenosti elementů, kapely se znaly převážně skrz graffiti.  

Za povšimnutí stojí fakt, že ani v jedné z těchto kompilací nefigurují české mimopražské 

kapely, přestože už existovaly poměrně dlouho a v této době určitě měly materiál, kterým by 

mohly přispět. Některé pražské kapely ty mimopražské moc nebraly na vědomí, nebo jim ne-

přišly dost dobré. Orion se vyjádřil k výběru kapel na East side unia tak, že další české kvalitní 

                                                           
217 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
218 Real Acid Juice. Acid Juice Promotion, 1997. 
219 LISÝ, Libor. Real Acid Juice: Hip Hop v Čechách, Rock & Pop 1997, 8 (4), s. 48. 
220 Tamtéž. 
221 East side unia, Terorist? Records, 1998. 
222 Affro. East side unia 3, Bbarák. č. 19, 2003, s. 21 
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kapely prostě nebyly a proto museli oslovit zahraniční formace. 

 

7.7 Počátky osamostatňování 

Běžná média se hiphopovému dění téměř nevěnovala.223 V hudebním časopise Rock & Pop se 

občas objevily stručné informace, ale spíše o zahraničních interpretech. Vyskytovaly se tam ale 

poměrně často krátké recenze na českou rapovou tvorbu, které ovšem v devadesátých letech 

ještě nebylo mnoho. O existenci nových kapel se ale snaží informovat, například roku 1993 

představuje WWW, o rok později PSH. Roku 1994 vyšel speciál o americkém rapu, který čítal 

dvanáct stran, z čehož o českém rapu referoval jeden sloupek. Jeho autorem je Petr Korál, který 

zde zmínil Manžele, Piráty, následně Rapmasters, a v závěru kapely WWW a PSH, tedy vzni-

kající „pražskou ortodoxní rapovou komunitu,“224 jak je sám označil. 

Jinými slovy, informací o hip hopu bylo v médiích zoufale málo a z tohoto nedostatku 

pramenila touha vytvořit a provozovat vlastní média, specializovaná na hiphopovou kulturu. 

Na sklonku devadesátých let vzniká hned několik takových. Největším projektem je nepo-

chybně časopis Bbarák,225 který byl od roku 1998 přístupný na internetových stránkách, od 

roku 2001 začal vycházet i v papírové formě. Bbarák z počátku působil na webu hip-hop.cz, 

který provozoval Ba2s, rapper ze zmiňované kapely Chaozz. Na své rádio si hip hop musel 

počkat do roku 2007 (rádio Spin), ale už v devadesátých letech fungovalo několik specializo-

vaných pořadů a to na zmiňovaném rádiu Golem, které fungovalo v letech 1991-1996 a hipho-

pový pořad běžel také na Rádiu 1.226 V posledním roce minulého století vzniklo první rapové 

nahrávací studio a zahájilo tak proces institucionalizace českého hip hopu. 

Doména hip-hop.cz vznikla roku 1998. Zakladatel si kladl za cíl, aby fanoušek hip hopu 

našel veškeré potřebné informace o novinkách a akcích na jednom místě. Webová stránka fun-

govala na jednoduchém principu. Byl zde dostupný formulář, kam členové subkultury vyplnili 

kdy a kde se co koná a správce stránky to zveřejnil. Web hip-hop.cz je dalším příkladem toho, 

že kultura pracovala od sebe pro sebe, fungovala na principu sdílení informací mezi sebou. 

                                                           
223 Podrobně k výskytu hip hopu v českých časopisech viz TKÁČ, Vojtěch. Počátky a vývoj českého hip hopu v 
tuzemských hudebních časopisech. Praha, 2021. Diplomová práce. Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd, 
Katedra mediálních studií. 
224 KORÁL, Petr. Raportáž z Čech. In: Až na konec světa: Rap & Hip hop 1969 - 1994. Rock & Pop. 1994, 5(1), s. 
28-29. 
225 Barevná a breaková rapová kultura. 
226 Na pořadu Il flava jam Rádia 1 se postupně podílely významné osobnosti hiphopové subkultury, například DJ 
A to the K, DJ Richard, Deph, Orion, nebo DJ Enemy. 
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Autor web prezentuje jako portál pro přehled akcí, kapel a informací o nich. Takhle vznikl 

neustále aktualizovaný „párty list pro celou ČR“, jak ho tvůrce webu nazývá. 

Kromě akcí byly na webu také informace o kapelách. Zaměřoval se na lokální českou scénu, 

protože informace o zahraničních interpretech a akcích si mohli fanoušci dohledat na zahranič-

ních webech, které v té době již existovaly. Touha centralizovat informace vycházela ze situace 

na scéně, která nastala po popularizaci Chaozzu. „Jsem měl pocit, že jak ta scéna je rozdělená, 

že každej si jede na svým písečku a podporuje svý koně, a já jsem měl potřebu jako ukázat, že 

prostě dám prostor uplně všem.“227 

Jak již bylo zmíněno, pod doménou hip-hop.cz, zahájil svůj provoz časopis Bbarák. 

A tak se vedle pozvánek na akce a medailonků kapel začaly objevovat také recenze na desky, 

reportáže z koncertů a různé další praktické informace, jako například tipy na obchody, kde se 

mohou nacházet rapové desky, široké kalhoty, nebo kšiltovky. Tvůrci museli často improvizo-

vat, převážně proto, že internet byl nové médium a plně s ním ještě neuměli pracovat. 

Hlavním hybatelem událostí byl David Maryško, neboli Affro. Ten se pohyboval v hipho-

pové subkultuře a stejně jako mnozí ostatní zkoušel několik činností, jak by se v ní mohl uplat-

nit. Měl potřebu být činný a tak po ne zcela úspěšných pokusech v oblasti rapování tancování 

a sprejování se rozhodl zaměřit na něco, v čem byl dobrý, tedy shromažďování a sdílení infor-

mací. „Umim dát dohromady smysluplnou větu, zároveň jsem jako chodící databáze toho rapu 

a pokud jako chci k nějakýmu společnýmu dílu pro nějakou hiphopovou komunitu něčim při-

spět, tak to může bejt v tomhle.“228 

A tak se nabízel časopis, který by reflektoval všechny elementy hip hopu.229 Domluvil se 

na spolupráci se dvěma přáteli, kteří chtěli založit web. Nakonec místo webu vytvořili webzin, 

jak ho sám autor nazývá. Založili si také bankovní účet, kam všichni posílali tisíc korun každý 

měsíc, aby našetřili na vydání tištěného časopisu. Parta mladých kluků, kteří často ještě chodili 

do školy, nebo absolvovali civilní službu, měla omezené finanční prostředky, což byl jeden 

z důvodů, proč zvolili internetovou formu časopisu. Začít internetovou stránkou a později přejít 

                                                           
227 Rozhovor s Ba2sem, vedla Michaela Musilová, 19. 7. 2021, Praha. 
228 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
229 Do této doby existovaly časopisy převážně o graffiti, např. Druhá barva (1993) nebo Terorist (1996). 
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k tištěnému médiu byl zcela opačný postup, než bylo běžné. Internet byl poměrně nově nastu-

pující fenomén, z party asi pěti lidí, která se kolem nově vznikajícího časopisu utvořila, měl 

připojení k internetu pouze jeden, respektive jeho rodiče. 

Jedna z hlavních motivací ke vzniku časopisu bylo shromažďování a šíření aktuálních tu-

zemských i zahraničních informací, právě proto, že bylo tak těžké se k nim vůbec dostat. „Pro-

tože v tu chvíli jako přestalo bejt důležitý, ta práce vysvětlit někomu co je rap, odkud přišel 

a jak se jmenujou první lidi, co tam byli, to už bylo hotový. A v tu chvíli jako se stalo to, že se 

stáváš jako reportérem, kterej nějakym způsobem reflektuje dění na tý celosvětový i na tý lokální 

scéně.“230 

Obsahem časopisu byly nejrůznější články o české i zahraniční scéně, rozhovory, recenze, 

soutěže, informace o blížících se akcích a recenze těch uplynulých. Časopis doplňovala bohatá 

obrázková příloha s fotkami graffiti na zdech, nebo vlakových vagonech. Zdrojem obsahu ča-

sopisu byly především časopisy ze zahraničí, MTV dokument o historii rapu, booklety a rozho-

vory. 

Affro popisuje, že začátky nebyly snadné především proto, že neměli žádné zkušenosti. 

„My jsme dělali časopis, aniž bysme uměli dělat časopis, jsme se stali žurnalistama, aniž by 

kdokoliv z nás měl vystudovanou žurnalistiku […] jsme se to učili dělat tim, že jsme to dě-

lali.“231 To se samozřejmě muselo odrazit na výsledné podobě časopisu. „My jsme třeba dělali 

rozhovory a ty neměly úvodník. To prostě začínalo první otázkou. A třeba jsem nedávno koukal 

na tom internetovym časáku jsme dělali rozhovor s PSH a Kwip se zeptal na první otázku. Tak 

ještě než začneme, prostě napadá vás něco, co byste chtěli na úvod říct? (smích) a to jsme tam 

normálně otiskli jako (smích). To si říkáš, že jsme byli uplný fakt jakože ty vole jako kroma-

ňonci, to je šílenství.“232 

Problémem také bylo, že díky tomu, že byl internet poměrně novou záležitostí vlastně 

moc nevěděli, co si na něm mohou dovolit, to mohlo vyvolávat dnes úsměvné situace. „My jsme 

třeba já nevim, z nějakýho uplně prapředchůdce mapy.cz ručně na počítači, protože jsme se 

báli, že nás někdo zažaluje (smích), že tam fláknem nějakou mapu, tak jsme ručně obkreslovali 

nějakou jako mapu, abychom tam dali plánek, jak se někam dostaneš.“233 

                                                           
230 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
231 Tamtéž. 
232 Tamtéž. 
233 Tamtéž. 
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Bráno logicky z dnešního pohledu, nemohli si s absencí znalostí a zkušeností dělat velké 

naděje, že by časopis mohl fungovat. Ale přes všechny nedostatky se stal populárním a v inter-

netové podobě vychází dodnes. Čím to bylo, že jeho tvůrci dosáhli úspěchu? Jeden z důvodů 

byl asi jejich zápal a pocit zodpovědnosti. „Pro nás bylo zásadní dělat to, co jsme měli jako 

pocit, že dělat chceme, že nás baví, že nás naplňuje a zároveň dělat něco, co jsme měli pocit, že 

je potřeba, aby někdo udělal.“234 Dalším důvodem bylo, že byli první, kdo se o něco podobného 

v takovém rozsahu pokusil. Příslušníci subkultury po něčem takovém prahli, často ve výpově-

dích zmiňují „hlad“ po informacích. Jak podotknul autor časopisu „obecná laťka očekávání 

vůbec neexistovala,“235 takže čtenáři byli ochotní počáteční nedostatky odpustit. Stejně tak, 

jako chodili na koncerty interpretů, kteří se jim nelíbili, četli by časopis, který nebyl dokonalý, 

jednoduše proto, že neměl žádnou konkurenci. 

Roku 1999 oficiálně vzniklo nahrávací studio Jižák, které se specializuje na rapovou tvorbu. 

A stejně jako většina počinů komunity, kterou se tato práce zabývá, i v tomto případě vzniklo 

zcela samovolně, neplánovaně, a jeho existence přirozeně vyplynula ze situace. Právě na Jižáku 

vzniká většina rapových nahrávek devadesátých let. V novém miléniu je studio ještě aktivnější 

a nahrává mnoho zcela zásadních alb. Zakladatelem, zvukařem a producentem studia byl a do-

dnes je Tomáš Sochůrek. „Vzniklo to nějak spontánně a v tu dobu se mnou v mym bytě bydlel 

Orion a za nim se stahovali jako různý jiný lidi, takže se to začalo dít, že vlastně sedíš doma 

a choděj kámoši nahrávat. V tý době to tak bylo jako celý. Že všichni byli kámoši.“236 Myšlenka 

na založení studia vznikla díky tomu, že narátor uměl zacházet s počítačem. Stačilo tedy do-

koupit mikrofony a zvukovou kartu. „Rap je naštěstí tak jako jednoduchej, že máš muziku z po-

čítače a nahráváš jenom hlasy.“237 

I v tomto případě se komunita ukázala jako těžko organizovatelná. Během natáčení panoval 

často laxní přístup k dodržování termínů. Nahrávání zabralo více času, než by běžně bylo třeba. 

„Všechno trvalo relativně dlouho, protože se na balkoně hulily jointy. A čas byl jako hodně 

elastickej.“238 To pravděpodobně pramení z toho, že neměli potřebu spěchat, ale chtěli si proces 

vzniku nového alba užít. Což samozřejmě pro zřizovatele studia mohl být problém. „Když já 

jsem třeba měl tý práce víc, tak mě to začalo štvát, protože […] najednou jsem měl pocit, že 

mám zodpovědnost za to, že ta deska vyjde. A byl jsem jako celej říčnej z toho, že ty kluci jako 

                                                           
234 Tamtéž. 
235 Tamtéž. 
236 Rozhovor s Tomášem Sochůrkem, vedla Michaela Musilová 25. 11. 2021, Praha. 
237 Tamtéž. 
238 Tamtéž. 
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pár dní před vydáním ještě hulej brko a hrajou playstation místo toho, aby byli tam a dodělávali 

jsme nějakou věc.“239 Je evidentní, že v téhle fázi se k nahrávání desky stavěli interpreti jako 

k zábavě, ne práci, která by je mohla živit a i proto byl běžný tento volný přístup. 

Jinak byl ale provoz studia údajně bezproblémový. Jediný problém, který majitel zmiňuje 

je spojen s graffiti. „Co bylo míň v pohodě byl náš výtah, kterej byl uplně celej potagovanej, 

ale uplně […] protože každej, kdo tam šel, vyndal prostě fixu a to bylo, jako vypadalo to prostě 

fakt jak v Bronxu.“240 Točilo se přes den, takže nebyly problémy se sousedy kvůli hluku, spo-

lupráce producenta a interpreta probíhala vždy formou dialogu. Díky tomu, že šlo o malé na-

hrávací studio, které vedl jeden z členů subkultury, byla atmosféra uvolněná a přátelská, naroz-

díl od velké neosobní nahrávací společnosti, která měla daná pravidla. Z výše zmíněného je 

jasné, že by asi spolupráce těchto interpretů a nadnárodních nahrávacích společností nemohla 

dobře fungovat. I proto vzniklo tolik nahrávek na Jižáku. „Tady to bylo fakt všechno hodně 

svobodný a až to bude, tak to bude.“241 

A tak devátou dekádu dvacátého století uzavírá první počin institucionalizace a profesiona-

lizace, který je pro vývoj v dalším miléniu zcela zásadní. Během devadesátých let si příslušníci 

subkultury položily základy, na kterých byli připraveni začít stavět. Cílem se stalo svou tvorbu 

prezentovat, někam ji posunout a rozšiřovat pole působnosti. „A ty zdravý základy, na kterejch 

jako, pokud jsme něco dokázali, tak vznikly na tý naprostý svobodě, partě šesti boys, který spolu 

kouřili jointy ve zkušebně, svobodně volně tvořili.“242 Svoboda tvorby zůstává i po roce 2000 

zásadní, následuje zakládání labelů, které umožnilo umělcům nezávisle publikovat svou práci 

ve větším měřítku, vychází velké množství alb a vznikají významné projekty, jako Hip hop 

kemp. Nic z toho by nemohlo vzniknout bez atmosféry devadesátých let, bez zapálenosti a sou-

časně klidnému přístupu příslušníků subkultury ke všemu, co dělali. 

  

                                                           
239 Rozhovor s Tomášem Sochůrkem, vedla Michaela Musilová 25. 11. 2021, Praha. 
240 Tamtéž. 
241 Tamtéž. 
242 Rozhovor s Romanem Ševčíkem, vedla Michaela Musilová, 5. 10. 2020, Brno. 
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8 Nové milénium 

Na počátku nového tisíciletí bylo evidentní, že aktivní účast v oblasti tvorby českého hip hopu 

už rozhodně není pouze dětskou zábavou. Scéna byla stále aktivnější a tvořila v mnohem větším 

měřítku. Přestože členové neopouštěli svůj charakteristický bezstarostný postoj, lze pozorovat, 

že ke své tvorbě přistupovali přece jen o něco seriózněji. Po roce 2000 začali zakládat vlastní 

nezávislá vydavatelství, fanoušci i interpreti se setkali v dosud největším počtu na prvním hi-

phopovém festivalu, nedlouho poté byla zahájena diverzifikace rapové tvorby. 

Hip hop opatrně začal budit zájem i u širší veřejnosti a médií, což se projevilo například 

tím, že se jména rapperů a DJů poprvé objevila v nominaci na hudební ceny Anděl, od roku 

2002 začal vysílat hiphopový televizní pořad 5. element na stanici Óčko243 a také rádiový pořad 

To da beat Yo!244 Českého rozhlasu. 

 

8.1 Labely a první zásadní desky 

Jak jsem nastínila v předchozí kapitole, rappeři a velká hudební vydavatelství o sebe dlouhou 

dobu nejevili zájem. Nahrávací společnosti zatím nepovažovaly rap za natolik perspektivní, aby 

se jim vyplatilo do něj investovat. Členové komunity předpokládali, že jejich zájem vůbec ne-

přijde, jak dokazuje rozhovor s Tomášem Sochůrkem z roku 2003. „Jestli bude mainstream 

klasickýho stylu, že se toho chytnou velký labely, pochybuju. Protože místní labely jsou fakt 

banda zbabělců a vůbec, jako je zajímaj akorát čísla. A ty v týdle malý zemi nikdy nedostanou 

takový, aby byly ochotný riskovat.“245 

Absenci příležitosti vydávat pod velkými labely narátoři připisují také nízkému věku 

rapperů,246 nebo tomu, že o rapových kapelách společnosti vlastně nevěděly.247„Já to vnímám 

tak, že svět těch velkých labelů byl tomu našemu tak vzdálenej, že my jsme se vlastně vůbec 

nepotkávali.“248 Vladimír 518 z PSH tvrdí, že jejich kapela příležitost měla, ale nestála o ni. 

                                                           
243 V pořadu se objevovaly především videoklipy, nebo rozhovory s interprety. Dramaturgem byl Affro, pořad se 
vysílal do roku 2010. 
244 Pořad poskytoval aktuální informace o tuzemské i zahraniční scéně. Uváděl ho Lukáš Hejlík, neboli K-Hill a 
vysílal se do roku 2010. 
245 Hip hop kemp 2003 – jak dopadlo speciální prodloužené vysílání [online]. [Cit. 15. 5. 2022]. Dostupné z: 
https://wave.rozhlas.cz/hip-hop-kemp-2003-jak-dopadlo-specialni-prodlouzene-vysilani-5297487. 
246 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
247 Rozhovor s Richardem Hlaváčkem, vedla Michaela Musilová, 28. 8. 2020, Praha. 
248 Hugo Toxxx, In: Rapstory, 5/10 Svoboda [online]. [Cit. 15. 5. 2022]. Dostupné z: https://www.ceskatele-
vize.cz/porady/13652091672-rapstory/220562280010005/. 
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„To, že nám nabízely jiný labely, ať u nich vydáváme desky, bylo pro nás nepřípustný, a proto 

nás to nutilo si začít vytvářet ty věci sami.“249 Z mých narátorů nikdo takovou nabídku neobdr-

žel, nebo se o ni nezmínil. Faktem ale zůstává, že komunita byla natolik specifická, že by soudě 

dle zmiňovaného průběhu nahrávání desek, spolupráce s nahrávací společností pravděpodobně 

nefungovala příliš dobře. 

V důsledku těchto skutečností si interpreti začali zakládat vlastní nezávislá vydavatel-

ství, jejichž prostřednictvím produkují svou hudbu. Díky tomu se rapová scéna stala prakticky 

nezávislou na velkých nadnárodních vydavatelských společnostech, tzv. major labelech.250 Ne-

závislé labely251 vznikaly buď zcela samostatně, nebo jako autonomní sublabely větších nahrá-

vacích společností. Neměly sice takové technické, distribuční a finanční možnosti jako major 

labely, ale zaručovaly kreativní svobodu, která byla pro rappery rozhodujícím faktorem. 

První, komu se podařilo vydat nezávislé album, byla kapela PSH. Vyšlo pod jejich la-

belem Terorist?, který založila roku 1998 skupina lidí vydávající stejnojmenný časopis o graffiti 

v čele s rapperem a writerem Vladimírem 518. Prostřednictvím alba Repertoár,252 které produ-

koval DJ Wich, autoři představili komunitu, ve které žijí a hodnoty, které zastávají. Takové 

album samozřejmě nemohlo být nahráno nikde jinde, než ve studiu Jižák, přihlédneme-li navíc 

ke skutečnosti, že zakladatel studia Tomáš Sochůrek a zakladatel PSH Orion byli spolubyd-

lící.253 

Většina narátorů vnímá vydání Repertoáru jako zcela zásadní moment pro rapovou 

scénu, potažmo celou hiphopovou kulturu. Proč je zrovna Repertoáru přikládán takový význam 

a v čem tkví jeho výjimečnost pro členy subkultury? 

Deska zachycuje atmosféru vznikající scény, kterou předává posluchači prostřednictvím 

textů. Autoři nepřebírali trendy z Ameriky, ale vnímali kontext lokálního kulturního rámce. 

„A svými rýmy na ní vyprávějí příběh českého hiphopu - mluví o sobě, o svých kamarádech, 

o tom, jak to všechno bylo, jak se v klidu žilo a malovalo a taky jak to je teď.“254 Autoři dávají 

možnost nahlédnout do jejich každodennosti, do prostředí, ve kterém se pohybují,255 upozorňují 

                                                           
249 Vladimir 518, In: Rapstory, 5/10 Svoboda [online]. [Cit. 15. 5. 2022]. Dostupné z: https://www.ceskatele-
vize.cz/porady/13652091672-rapstory/220562280010005/ 
250 Např. Sony Music Entertainment, nebo Universal Music Group. 
251 Neboli independent, zkráceně indee labely. 
252 PSH, Repertoár, Terorist? 2001. 
253 Rozhovor s Tomášem Sochůrkem, vedla Michaela Musilová 25. 11. 2021, Praha. 
254 VEDRAL, Honza. Upřímný beaty: Peneři strýčka Homeboye: Repertoár, In: Rock & Pop 2001 (12), s. 98. 
255 Např. skladba Praha, In: PSH, Repertoár, Terorist? 2001. 
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na problémy ve společnosti256 a jakožto celek tato deska působí jako trochu naivní, avšak 

upřímná výpověď jejich generace. A právě tato upřímnost a autentičnost desky se stala hlavním 

důvodem úspěchu. Jelikož právě autenticita byla od devadesátých let jednou z nejzákladnějších 

hodnot českého rapu,257 není úspěch Repertoáru takovým překvapením. Na rozdíl od Chaozzu 

představili PSH obraz komunity tak, že se s ním většina členů ztotožňovala. 

Dalším nezpochybnitelným důvodem je fakt, že jde o první desku vydanou na vlastním 

labelu. Díky tomu je Repertoár vnímán jako jakýsi symbol počátku osamostatnění celé rapové 

scény. „Že tam bylo geniální, že opravdu to byl vlastně totálně jako purovej moment, kdy ta 

subkultura je nezávislá, je soběstačná… je ekonomicky velmi jako profitující, pohybuje se, vyvíjí 

se, produkuje... To opravdu bylo jako ojedinělý.“258 Tento význam si Repertoár udržel nejspíš 

také díky následujícím událostem. Kdyby se další kapely nerozhodly založit vlastní labely, ale 

vydaly svá alba pod major labely, byl by Repertoár stále tak uznávaný, mezi deskami, které by 

měly možnost špičkové techniky a nákladné propagace? 

Významný pražský label se zformoval kolem skupiny lidí, provozující časopis Bbarák, 

v čele s Affrem. Pod Bbarák records259 vycházely převážně vinyly, přičemž první byl vydán 

roku 2000 Pohyb Nehybnýho/Indyviduál260 od kapely Indy & Wich, i tato nahrávka vznikla 

na Jižáku. Dle zakladatele vydavatelství sloužilo jako odrazový můstek pro kapely, které byly 

kvalitní, ale sami by svou tvorbu nevydali buď z finančních důvodů, nebo by celý proces ne-

zvládli, či nechtěli organizovat.261 Údajně měli interpreti ve své tvorbě zcela volnou ruku a label 

do ni nijak nezasahoval. „Ale nám prostě přišlo, že ten nejzásadnější atribut v tom rapu obecně 

pro nás byla nějaká autenticita a přišlo nám prostě, že se to nehodí, aby někdo zvenčí kecal 

do tý tvorby, takže jsme to nedělali.“262 

Veškeré domluvy zde probíhaly pouze ústně, což opět dokazuje, jak obtížně by nejspíše 

probíhala spolupráce s major labely. „My jsme neměli s nikym žádnou smlouvu. Říkám, hele, ty 

                                                           
256 Např. skladba Hlasuju proti, In: PSH, Repertoár, Terorist? 2001. 
257 Více k současné autenticitě rapu viz ORAVCOVÁ, Anna. Česká hiphopová subkultura: konstrukce autenticity v 
českém rapu. Praha, 2019. Dizertační práce. Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd, Katedra sociologie. Au-
tenticitou se zabývá také kapitola Cool vs. Real, In: SEGI, Stefan. Peneřina, těžká dřina Poetika hlavního proudu 
českého hiphopového textu. 2011. Diplomová práce. Univerzita Karlova, Filozofická fakulta, Ústav české litera-
tury a komparatistiky. 
258 Rozhovor s Richardem Hlaváčkem, vedla Michaela Musilová, 28. 8. 2020, Praha. 
259 V roce 2005 bylo vydavatelství přejmenováno na Bbrekordy. 
260 Indy & Wich, Pohyb nehybnýho/Indyviduál, BbaRáK, 2000. 
261 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
262 Tamtéž. 
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vole se známe, neuděláme papír? Mně to přišlo normálně urážka, jako to nestačí, že si to řek-

nem, nebo že si na to podáme ruku? To jako mně jo. Jako jestli tobě ne, tak dobře, pojďme 

udělat něco, ale jako já to nepotřebuju.“263Absence smluv, nebo jakéhokoliv bussines plánu 

v oblasti vedení a provozování nahrávací společnosti ukazuje, že i přes postupnou profesiona-

lizaci komunita neztrácí svůj charakteristický přístup. Stále se učí dělat věci za pochodu meto-

dou pokus – omyl. 

„Musíme vydávat svý desky na svým labelu,  

prachy co na tom trhnem, utopíme ve studiu,  

který bude patřit jenom nám,  

žádný Sony, žádnej Polygram.“264  

Tak zní část poslední sloky skladby Pohyb Nehybnýho. A tak není překvapením, že ne-

dlouho na to vydávají Indy & Wich své debutové album s názvem My3265 na vlastním labelu 

MadDrum records, který vznikl jako sublabel vydavatelství EMI.266 

Zásadní osobou, která zprostředkovala tuto spolupráci, byl Tomáš Zilvar, majitel časo-

pisu Tripmag.267 Díky jeho produkční, koncertní a distribuční činnosti na scéně taneční muziky 

měl mnoho zkušeností a kontaktů a tak přišel s možností založit pod EMI sublabel. MadDrum 

records mohl využívat výhod zaběhnuté propagační sítě, kterou jim Zilvar poskytl, zároveň 

do jejich tvorby label nijak nezasahoval. Přestože šlo o společnost, která stála mimo hiphopo-

vou komunitu, Indy & Wich byli s touto spoluprací spokojeni. „Nemáme důvod jít pod major 

label, protože nám nikdo nedá takový peníze, jako si dokážeme vydělat sami. EMI nám dělá 

distribuci desky, ale label a copyright jsme my.“268 Desky My3 se prodalo okolo devíti tisíc 

nosičů,269 což ve vlastním vydání mohlo znamenat slušný výdělek. Vedle jejich autorské tvorby 

                                                           
263 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
264 Pohyb Nehybnýho, Indy & Wich, Pohyb nehybnýho/Indyviduál, BbaRáK, 2000. 
265 Indy &Wich, My3, MadDrum records, 2002. 
266 Electric and Musical Industries, britské nadnárodní vydavatelství. 
267 Od roku 1996 vycházel jako fanzin Trip2House, od r. 2000 jako Tripmag, roku 2002 byl přejmenován na 
XMAG, vycházel do roku 2009. Zabýval se taneční klubovou scénou. 
268 ŠPRINCL Jan, Indy: S Wichem si zlatý řetězy nedáváme, [online]. [Cit. 15. 5. 2022]. Dostupné z: https://maga-
zin.aktualne.cz/kultura/hudba/indy-s-wichem-si-zlaty-retezy-nedavame/r~i:article:316113/. 
269 HASSAN, Vít. Rapper Andreas Christodoulou alias Indy: „Místama to byl pěknej rokenrol“ [online]. [Cit. 15. 5. 
2022]., Dostupné z: https://hassan.blog.idnes.cz/blog.aspx?c=644750. 
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zde vyšlo první album Supercrooo, nebo kompilace From Amsterdam to Praha,270 na které se 

objevilo sedmnáct skladeb českých, slovenských a nizozemských rapperů. 

V případě brněnské Naší věci kapela také nešla cestou hiphopového labelu, své první 

album, Blázni jsou ti…271 vydala roku 2001 pod kreativní agenturou X Production.272 I tato 

spolupráce vznikla díky zprostředkovateli, Danielu Trávníčkovi. Společnost sehnala kapele stu-

dio a pomohla s distribucí, do tvorby ale údajně nijak nezasahovala. Narátor zmínil problema-

tiku nahrávání rapové hudby v běžném nahrávacím studiu, která připomíná zmiňované potíže 

zvukařů při koncertech. „Muselo to pro něj být, pro Vernera fakt jako hustý, že mu tam naběhne 

parta šesti jako zhulenejch týpků v kšiltovkách a s počítačem. Na, tady si přetáhni ty beaty. A on 

vůbec nevěděl co s náma, a kde máte nástroje vole, jak to budem dělat?“273 

 V obou případech, u Indyho & Wiche i Naší věci, bylo důležité, že poznali někoho, kdo 

zafungoval jako spojovací prvek mezi kapelou a vydavatelstvím. Tato osoba zde plnila roli 

prostředníka, kterému věřili čímž se spolupráce stala osobnější a důvěryhodnější. „Když se s tim 

člověkem zkámošíš, když to není pro něj jenom jako striktní studenej kšeft, když to řeknu takhle, 

ale trošičku pronikne do tý muziky, tak tomu dá vždycky jako takovej touch, kterej prostě si 

nekoupíš.“274  

Existovaly i mimopražské indee labely, například Topičůf Saloon, za kterým stála ka-

pela Jižní Pionýři spolu s jihlavskou graffiti komunitou. Pod tímto labelem pořádali graffiti 

akce, výstavy, koncerty a vydali své první album Three stars.275 Za zmínku určitě stojí také 

P.A.trick records, které sídlí v Berouně a je tvůrcem kompilací Lyrik derby.276 Cílem těchto 

kompilací bylo ukázat rozmanitost, kterou česká scéna nabízí a představit novou, nejen praž-

skou a brněnskou tvorbu.277 Vedle dvojdílné kompilace Lyrik derby, pod tímto labelem vyšly 

například vinyly kapel K. O. Kru, DeFuckTo, nebo Špatnýho wliwu. 

                                                           
270 From Amsterdam to Praha, MadDrum, 2003. 
271 Naše věc, Blázni jsou ti…, Zee Prime Records/X Production, 2001. 
272 Affro, Naše věc, Bbarák, č. 18, 2003, s. 22. 
273 Rozhovor s Romanem Ševčíkem, vedla Michaela Musilová, 5. 10. 2020, Brno. 
274 Tamtéž. 
275 Jižní Pionýři, Three stars, Topičůf saloon, 2003. 
276 Lyrik derby, P.A.trick records, 2001. Lyrik derby II, P.A.trick records, 2002. 
277 P.A.trick o rapu a Lyrik Derby na rádiu Spin. [online]. [Cit. 15. 5. 2022]. Dostupné z: 
https://www.youtube.com/watch?v=gmQQKPgIP20&t=3060s. 
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A jak probíhala v této době distribuce a propagace? Opět v rámci komunity. Produkty 

se šířily prostřednictvím sítě přátel a známých, také byly dodávány na místa, která typicky čle-

nové subkultury vyhledávali. Jednalo se o obchody s pomůckami ke tvorbě graffiti, obchody 

s deskami, nebo aparaturou pro DJe, skateshopy a v neposlední řadě kluby a další koncertní 

místa. Takto se šířily první desky i časopis Bbarák.278„Nefungovala žádná PNS distribuce, ale 

prostě jsem si pro ten časák přijel do Prahy, odvezl jsem si deset, dvacet výtisků a prodával 

jsem to po známých v Pardubicích.“279  Zajímavý je také způsob, jakým získávali zpětnou 

vazbu.„Udělali jsme dvě stě vinylů,280 všechny jsme takhle očíslovali, táta jednoho z našich 

zakládajících členů Kwipa dělal ve firmě na kopírky, takže jsme mu přinesli štos čtvrtek a on 

nám na těch kopírkách nakopíroval takovejhle neumětelskej korespondenční lístek, na kterym 

byla taková jako anketa spokojenosti zákazníka. […] Jak ses o tomhle releasu dozvěděl, jsi 

spokojenej s poměrem cena/výkon, jsi spokojenej s materiálem, na kterym je to vyrobený, jaký 

další jako interprety posloucháš? […] V tu dobu nebyl ten svět tak globálně propojenej, jako je 

teď, že jako nestačilo udělat post na instagramu a číst si komentáře. Nám prostě chodily kore-

sponďáky.“281 

Úspěch prvních alb potvrdil, že rap je prodejný i v podobě, která může být uznávána 

subkulturou, není nutné se zaprodat, nebo jakkoliv ustupovat ze svých požadavků. Mnoho na-

rátorů vnímá vydání těchto prvních desek jako bod, kdy se osamostatnila česká rapová scéna, 

jakoby tím bylo potvrzeno právo na existenci žánru. Hiphopové labely nefungovaly pouze jako 

hudební vydavatelství, spíše šlo o uskupení lidí, kteří aktivně tvoří v kulturní oblasti a snaží se 

tuto tvorbu rozvíjet a zprostředkovávat veřejnosti. Dělají to od sebe pro sebe, pro svou komu-

nitu, s cílem posunout tuzemský (případně slovenský) hip hop zase o něco dál.  

 

8.2 Hip hop kemp 

V předchozí kapitole byly představeny klubové akce, které po roce 2000 dále probíhaly. V dů-

sledku rozrůstání komunity postupně vznikaly další události, které mohli příznivci hip hopu 

navštěvovat. Od roku 2001 se v Paláci Akropolis pořádala akce Hip hop foundation, která fun-

govala na stejném principu jako Kick the shit! Večerní program tedy obsahoval battly v graffiti, 

                                                           
278 Seznam prodejních míst Bbaráku je uveden na zadní obálce prvních čísel. 
279 Rozhovor s Rudolfem Rokošem, vedla Michaela Musilová, 21. 8. 2020, Praha. 
280 Affro hovoří o albu Indy &Wich, Pohyb Nehybnýho/Indyviduál, BbaRáK, 2000. 
281 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
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DJingu, breakdance, beatboxu a freestylu, akce probíhala každý měsíc do roku 2009.282 Za 

zmínku stojí také DJský battle ve skrečování Hej pane diskžokej, který probíhal od roku 2002 

v klubu Abaton. Akce se konala jednou za rok a díky záštitě International Turntable Foundation 

(ITF) mohl výherce získat hodnotné ceny, například techniku, která DJe mohla posunout v 

tvorbě.283 Obě tyto akce pořádal Bbarák. 

Pravidelné akce i nepravidelné koncerty byly hojně navštěvované, počet fanoušků i in-

terpretů narůstal, zvětšoval se repertoár kapel, který už mohl dostačovat na pokrytí vícedenní 

akce. Zkrátka vše nasvědčovalo tomu, že přišel pravý čas na první čistě hiphopový festival. 

Nápad na uspořádání Hip hop kempu vzešel od Radka Maliníka, neboli Babse, který oslovil 

Affra s návrhem, že společně udělají festival. Měli zkušenosti s pořádáním koncertů, takže 

rychle získali představu, jak by měl vypadat a tuto představu začali inzerovat. „My jsme začali 

promovat festival a promo spočívalo… jako třeba první letáky byly 3 stage, 50 kapel, 100 b-

boys, graffiti stěna… ale my jsme vůbec jako nevěděli, kdo tam bude hrát. My jsme jenom tak 

jako stříleli od boku (smích).“284 Postupovali vlastně opačným způsobem, než je obvyklé. 

Kromě letáků neměl festival žádné promo. Organizátoři se spolehli na „network známejch“, 

který dosud v komunitě velmi spolehlivě fungoval. O první akci neinformoval překvapivě ani 

regionální tisk.285 

Festival se poprvé konal v Pardubicích na koupališti Cihelna. Pardubice byly zvoleny 

pro svou strategickou polohu, tedy ne daleko od Prahy, dobře dopravně dostupné a poměrně 

blízko polským hranicím, kde byla početná fanouškovská základna.286 

Termín festivalu si pořadatelé snad nemohli zvolit hůř. Česká republika se od počátku 

srpna 2002 potýkala se záplavami obrovského rozsahu. Nekončící srážky, rozvodněné řeky, 

jejichž hladiny stále stoupaly, přerušené tratě, od 13. srpna byl v šesti krajích vyhlášen stav 

nouze. Za tři dny měl začít festival na koupališti, v těsné blízkosti Labe, kde měli návštěvníci 

i interpreti nocovat ve stanech. Pořadatelé se krizové situaci nijak nepřizpůsobili. „My jsme tam 

měli postavenýho zvukaře s pultem uprostřed jako davu na dvou divadelních praktikáblech 

a nad nim nebyla ani střecha. Kdyby začalo pršet, tak prostě prší zvukařovi do pultu a je konec 

                                                           
282 2001 – 2009 Hip hop foundation [online]. [Cit. 15. 5. 2022]. Dostupné z: https://www.palacakropo-
lis.cz/work/29690?hc_index=8&no=18. 
283Affro – Od ITF přes 5. element až po Prago Union (díl.4) [online]. [Cit. 15. 5. 2022]. Dostupné z: 
https://www.youtube.com/watch?v=8tDs1DiFL9k 
284 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
285 Informace o konání Hip hop kempu nejsou v Pardubických novinách, Týdeníku Pernštejn ani v Pardubickém 
deníku. 
286 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
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jako.“287A zde se opět ukazuje nepřipravenost a jakási naivita, která na prvních akcích pano-

vala. „Plán A byl všechno to dobře dopadne. Plán B byl, žádnej plán B není, musí vyjít plán 

A, jinak jsme uplně v prdeli. Protože nemáme peníze, nemáme nic, jsme zádama u zdi.“288 

14. srpna přestalo pršet a na festival dorazilo asi tři a půl tisíce návštěvníků,289 téměř 

každý interpret, který v České Republice rapoval a další interpreti z jedenácti zahraničních 

zemí.290 Fakt, že se první ročník festivalu vydařil, označuje zpětně Affro za „kliku nadpozem-

skýho levelu“ a uznává, že o organizaci, nebo propagaci festivalů nevěděli během přípravy prv-

ního ročníku vůbec nic. „Prostě když ti pak Radek jako přizná po nějaký době, že tejden před 

pořádáním tohohle festivalu se jel podívat na svůj první hudební festival v životě, aby okouknul, 

jak že vlastně vypadá produkce a takový věci a co je tam za potřebí, tak to bych řek, že tak 

krásně ilustruje zhruba, jak jsme na tom asi byli.“291 

 Důvod úspěchu připisuje hezkému počasí, levnému pivu, zajímavému programu, 

a hlavně atmosféře. „A to všechno prostě se poskládalo do toho kouzla, který jako se jmenuje 

Hip hop kemp.“292 Narátoři velmi často vyzdvihují právě atmosféru prvních ročníků. Zmiňují 

bojové podmínky, označují organizaci za „totální punk“, ale přesto drtivá většina z nich mluví 

o festivalu extrémně pozitivně. „Trošku divočejší no, trošku takový ne asi čistý a komfortní 

podmínky jako dneska by se očekávalo podle dnešního standartu. Ale ježiš marja. Tam šlo právě 

o to atmo.“293 Některé momenty skutečně ostře kontrastují s dnešními normami festivalu, což 

lze ilustrovat například na ubytování interpretů. „Ve svým vlastním spacáku, ve svým vlastním 

stanu, kterej si sami musí postavit v rámci backstage, kde támhle někdo prostě běží zvracet.“294 

Jak už bylo řečeno u předchozích počinů - tím, že neexistovala konkurence a členové 

vyhledávali cokoliv, co se na scéně dělo, snadno se odpustilo mnoho chyb, které festival měl. 

„Tenhle první ročník nemůže vyhrát v ničem krom atmosféry, která byla fenomenální, tak přesto 

to byl jedinej historicky, kdy nám nikdo nevyčítal nic.“295 Jako u většiny prvních hiphopových 

počinů i zde šlo převážně o sdílení svého životního stylu se širší komunitou, která zastává stejné 

                                                           
287 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
288 Tamtéž. 
289 EXNER, Jan. Hiphop kemp 2004, Rock & Pop 2004, č. 9/250 (15), s. 67. 
290 Hip-hop kemp: otázky a odpovědi [online]. [Cit. 15. 5. 2022]. Dostupné z:  
https://wave.rozhlas.cz/hip-hop-kemp-otazky-a-odpovedi-5297451 
291 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
292 Tamtéž. 
293 Rozhovor s Filipem Konvalinkou a Martinem Hrdličkou, vedla Michaela Musilová, 9. 4. 2021, Předboř. 
294 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
295 Tamtéž. 
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hodnoty. Z výpovědí je znatelné, že první kempy vnímali interpreti jako takové festivaly od 

sebe pro sebe a i zde se projevovala automatická sounáležitost mezi členy tak typická pro tuto 

komunitu. „Jsem tam vlastně a přijel a řekl jsem, Kluci, nechcete pomoc? A jel jsem domů 

za čtyři dny.“296 

První dva ročníky se konaly v Pardubicích. Po druhém festivalu se magistrát města ohra-

dil proti hluku v nočních hodinách, ničení majetku, převážně kvůli posprejovaným domům, 

a také proti krádežím vozíků ze supermarketu.297 Přestože organizátoři argumentovali tím, že 

škody na fasádách buď zafinancovali, nebo napravili,298 další ročník se v Pardubicích konat 

nemohl. Festival se roku 2004 přesunul do Hradce Králové, kde se koná dodnes. 

I když se v průběhu let v Česku i na Slovensku objevily podobné festivaly (Hip hop jam, 

Toto je hip hop, Hip hop žije) buď neměly dlouhého trvání, nebo nedosahovaly takových roz-

měrů. Hip hop kemp zde vlastně nikdy neměl konkurenci a dodnes je akcí největšího rozměru, 

která se v této komunitě odehrává. Jeho popularitu od úplného počátku dokazuje návštěvnost 

v prvních letech konání. Na první ročník zavítaly zhruba tři a půl tisíce návštěvníků a návštěv-

nost s dalšími ročníky velmi výrazně rostla. Roku 2003 měl Hip hop kemp osm tisíc účastníků, 

následující rok třináct tisíc.299 

 

8.3 Konec kolegiality? 

Jelikož většina výpovědí oplývá pojmy jako soudružnost, přátelství a spolupráce, lze snadno 

nabýt dojmu, že uvnitř komunity neexistovaly žádné spory. V předchozí kapitole byla nastíněna 

situace, kterou způsobila popularizace Chaozzu, na tu často narátoři vzpomínají jako na rozkol 

scény. „Rivalita fungovala mezi tou indee scénou a tou komerční, kterou třeba tenkrát jako 

reprezentoval Chaozz […] to byla jediná rivalita, ale v rámci tý nezávislý scény nebyla.“300 

Narátoři toto často prezentují jako jediný problém, ovšem situace nebyla tak idylická, jak by se 

mohlo zdát. 

                                                           
296 Rozhovor s Rudolfem Rokošem, vedla Michaela Musilová, 21. 8. 2020, Praha. 
297 Magistrát města Pardubic, kancelář primátora, Město přehodnotí smlouvu s nájemcem koupaliště v Cihelně, 
Tisková zpráva, 20. 8. 2003. 
298 Rozhovor s Rudolfem Rokošem, vedla Michaela Musilová, 21. 8. 2020, Praha. 
299 EXNER, Jan. Hiphop kemp 2004, Rock & Pop 2004, 9/250 (15), s. 67. 
300 Rozhovor s Andreasem Christodoulou, vedla Michaela Musilová, 27. 3. 2022, Praha. 
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Už v devadesátých letech lze pozorovat, že se scéna začíná dělit na dva tábory. V prv-

ním byli lidé kolem Bbaráku, ve druhém lidé kolem Boombapu.301 O Bbaráku již bylo mnoho 

řečeno, tato skupina provozovala internetový časopis, který roku 2001 začal vycházet v tištěné 

formě, organizovala různé akce převážně v oblasti rapu a DJingu. Boombap byl původně e-

shop s deskami. Aby autor webu zvýšil návštěvnost, začal přidávat články o hudbě, převážně 

o latino music, R’n‘b a rapu.302 Později se z e-shopu stal kamenný obchod, jehož sortiment byl 

doplněn o pomůcky ke tvorbě graffiti a později oblečení.303 Tato parta v čele s Richardem Mok-

rášem, neboli Abdulrahmanem 52 z kapely Coltcha zřídila roku 2003 webovou stránku  

hiphop.cz a od roku 2005 převzali vedení časopisu Street. Abdul také později pořádal různé 

akce a uváděl hiphopové pořady na několika rádiových stanicích, dobově ovšem tyto události 

nespadají do zkoumaného období. 

Vlivnější byl podle výpovědí respondentů nepochybně Bbarák. Pravděpodobně to bylo 

tím, že jimi organizované činnosti probíhaly ve větším měřítku a tak měly větší dosah.„Tak 

Boombap byla taková, takovej pražskej jako undroš pro dost úzkej okruh jo. A svým způsobem 

to byl takovej válečnej protipól toho Bbaráku.“304 Bbarák měl tu výhodu, že všechny své čin-

nosti mohl propagovat na různých platformách, protože disponoval širokým spektrem aktivit. 

Nevraživost těchto skupin nevycházela z konkrétního činu, ale ze skutečnosti, že jejich 

představitelé měli zcela opačný názor na to, co je a není kvalitní, jak má hudba vypadat a kdo 

má a nemá právo hip hop prezentovat. „U Mokráše fungoval takovej skoro až jako hierarchis-

mus, nebo, takový pravidla jako v gangu prostě že ten, kdo je silnější, tak se prosadí.„305 Dalo 

by se říci, že spory zmiňovaných skupin rozhořel právě úspěch Chaozzu, k nimž se hlásil Bba-

rák, naopak Boombap v čele s Richardem tento úspěch neuznával a tvorbu Chaozzu označoval 

za dětskou. Jednoduše řečeno, každý pól měl o kvalitní tvorbě jinou představu. Navíc Bbarák 

měl díky festivalu, časopisu a webu v podstatě monopol na reklamu v rámci hip hopu, proti 

čemuž se Boombap často ohrazoval.306 

                                                           
301 Boom bap je označení pro styl rapu, jehož hudební podklad je charakteristický výraznými bubny. Byl oblí-
bený ve východní části USA. 
302 ABDUL 52 (Richard Mokráš) very nice podcast #43 [online]. [Cit. 15. 5. 2022]. Dostupné z: 
https://www.youtube.com/watch?v=WqMOaoIovGE&t=5285s. 
303 Affro – bbarak.cz vs boombap.cz, Kontrafakt (díl.3) [online]. [Cit. 15. 5. 2022]. Dostupné z: 
https://www.youtube.com/watch?v=B0Z22saemK8. 
304 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
305 Rozhovor s Richardem Hlaváčkem, vedla Michaela Musilová, 28. 8. 2020, Praha. 
306 STANĚK, Luděk, Nesmiřitelně vážní [online]. [Cit. 15. 5. 2022]., Dostupné z: https://www.advojka.cz/ar-
chiv/2006/32/nesmiritelne-vazni. 
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Po roce 2000 se hojněji začaly objevovat na české scéně disstracky. Fungují jako slovní 

veřejný útok na jiného interpreta. Na americké scéně se vyskytují běžně, jelikož rap, stejně jako 

ostatní složky hip hopu, je přirozeně kompetitivní disciplína. Mezi nejčastější témata patří na-

padení autenticity, tématiky textu, nebo flow. 307„Patří to k rapu, rap je jako poměřování 

pindíků, tak to tam prostě bejt musí. Je to další kus disciplíny na někoho napsat text, u kterýho 

se zasměješ a zároveň zjistíš, aspoň pro mě by to tak mělo bejt, že mu naložíš tak, že se u toho 

usměješ a když dostaneš odpověď, tak tim líp.“308 

První ikonický beef se odehrál mezi členy Supercrooo (spolu s rapperem Marpem) 

a Indy & Wich. Nutno říct, že kapela Supercrooo se od dosavadních českých rapperů odlišovala 

snad úplně ve všem. Dvě kontroverzní osobnosti, Hack309 a Phat310 se na scéně objevovali již 

od roku 1998. Původně v uskupení pod názvem K. O. Kru, kdy vydali první vinyl Nádech/Náš 

cíl/Mluvit rovně/Výdech.311 Své debutové album Toxic funk312 vydali už jako Supercrooo a za-

ujali publikum neobvyklou drzostí a vulgaritou textů. Na této desce ostře kritizují popovou 

scénu,313 ale nebojí se střílet také do vlastních řad.  

Ve skladbě Fruti di mare 314  uráží tvorbu Severské dvojky, Špatného Wliwu a  

DeFuckTo, napadené kapely ale mlčely. Roku 2004 vyšla skladba Velrybí bolest, která vedle 

Špatnýho wliwu a P.A.tricka verbálně napadá Indyho & Wiche prostřednictvím zesměšnění 

jejich textu. A tato skladba konečně obdržela zaslouženou reakci. Indy & Wich si urážku nene-

chali líbit. „Protože Supercroo v tý době, všichni se jich báli. Takže jsme paradoxně vlastně 

zaútočili na ty, který byli nedotknutelní. Všichni se báli, aby prostě se do nich Supercroo neo-

přeli, protože ty kluci vás uměli rozcupovat a to fanoušci nečekali.“315 

A tak proběhla výměna tracků Velrybí hovězí, následná reakce Hacka singlem Tvůj styl 

je moskyt poskyt, načež Indy &Wich ukončili spor singlem Myslíš na mě. Celý tento proces 

trval téměř tři roky a probíhal prostřednictvím nahrávání skladeb na server youtube.com. Do 

                                                           
307 Označení pro tok textu, jeho plynutí a proudění. 
308 Rozhovor s Tomášem Sochůrkem, vedla Michaela Musilová 25. 11. 2021, Praha. 
309 Jan Daněk neboli Hugo Toxxx. 
310 Daniel Ďurech neboli James Cole. 
311 K. O. Kru, Nádech/Náš cíl/Mluvit rovně/Výdech, P.A.trick records, 2001. 
312 Supercrooo, Toxic funk, MadDrum, 2004. 
313 Ve skladbě Fotky z novin se objevují jména Sagvan Tofi, Petr Janda, Eva Herzigová, Leoš Mareš, Dagmar Pa-
trasová, Jiří Korn a Josef Zíma. 
314 Fruti di mare, In: Supercroo, Toxic funk, MadDrum, 2004. 
315 Rozohovor s Andreasem Christodoulou, vedla Michaela Musilová, 27. 3. 2022, Praha. 
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beefu zasahoval ještě Marpo, který vydal s Hackem první singl Velrybí bolest a roku 2005 si 

přisadil songem Lady karneval styl. 

Všechny zmíněné spory devadesátých let a počátku tisíciletí vlastně vznikly ze stejného 

důvodu. Vycházely z potřeby obhájit žánr. Ať už v případě vymezování se proti Chaozzu, sporů 

mezi Boombapem a Bbarákem, nebo disstracků, pořád se opakuje stejný vzorec. Příslušníci 

subkultury chtějí, aby existoval pouze kvalitní rap a pokud naznají, že něčí tvorba těchto po-

třebných kvalit nedosahuje, cítí povinnost se proti tomu ohradit. Jako by měli odpovědnost za 

to, aby vycházely jen kvalitní věci. Díky těmto konfliktům je možné vytyčit, do jaké míry na 

scéně panovala kolegialita mezi členy - do bodu, dokud vzájemně uznávali svou tvorbu. 

 

8.4 Konec počátku českého hip hopu? 

Stanovit počátek českého hip hopu je poměrně snadné. Rapová nahrávka Jižák je nepochybně 

uznávaným startem událostí, jež vedly ke vzniku hiphopové subkultury. Jaký moment je ale 

možné označit za konec počátku? Je evidentní, že nyní, roku 2022 rap už dávno není na začátku. 

Ušel velký kus cesty, během které se proměňoval a střídal trendy. Kdy tedy skončila první etapa 

zkoumané subkultury? V jaké době spatřují konec počátku sami narátoři? 

Ve výpovědích se opakovalo několik bodů, které jsou vnímány jako zlomové. Mezi nej-

častější spadá vydání alb Repertoár (2001) a My3 (2002). A to především proto, že vyšly na 

vlastním labelu a přesto měly úspěch v prodejích. „Repertoár vyjde na vlastnim labelu lidí, 

není pod žádnym velkym labelem, takže všechny prachy jsou jako naše… Repertoár se prodával, 

to bylo v tisících, to byl prostě podle mě jako bezprecedentní moment, kdy to možná spoustě 

lidem ani nedochází, že tady máte jako vydavatelství, kde vycházeli jako totálně mainstreamoví 

interpreti a najednou vedle nějaký lidi, kterejm je 25 třeba, tak si nahrajou vlastní desku, prodaj 

jí třeba šest tisíc kusů, já mám pocit, že Indy & Wich, ti dali snad osm tisíc, že to bylo fakt takhle 

v tisících. Tim, že si to nahrávali, ty peníze z toho ty lidi měli, to bylo opravdu… Já si myslim, 

že ty, to vydání těch alb, ty to jako potvrdily tak jako, že to bylo jako oficiální.“316 

Jak již bylo zmiňováno, Repertoár potvrdil, že hiphopová tvorba se dokázala osamo-

statnit a stala se nezávislou na velkých společnostech. Na tento fakt jsou členové subkultury 

extrémně hrdí, je vyzdvihován téměř v každém rozhovoru. Další častou odpovědí byla právě 

soběstačnost hiphopové scény. Komunita se dokázala postarat sama o sebe, dostala se do bodu, 

                                                           
316 Rozhovor s Richardem Hlaváčkem, vedla Michaela Musilová, 28. 8. 2020, Praha. 
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kdy mohla své produkty tvořit a vydávat bez cizí pomoci. „My jsme vydávali časák a pořádali 

akce, kdy Terorist vydávali desky, pořádali akce a už vůbec jako hmatatelně začalo existovat 

něco, nějaká jako komunita, která je schopná vytvářet nějaký prostě navenek patrný produkty 

a posílat je ven.“317 

Dalším zmiňovaným bodem je moment, kdy se rap stává výdělečnou činností, stává se 

zbožím a zažívá úspěch na komerčním poli. „No mohlo to skončit jedině ve chvíli, když začaly 

kapely za koncerty inkasovat poměrně velký peníze. To si myslim, že by mohl bejt konec jedný 

éry. A ty, co neměli ty ambice, tak ty samozřejmě odsoudili ty, co začali vydělávat peníze a to 

si myslim, že v tu chvíli se rap stal zbožím a že to asi by byl konec jako toho undroše.“318 „No 

jediný, co je jako měřitelný a není to subjektivní, tak jsou ty čísla jako v návštěvnostech a pro-

dejích. Tam kde se to zlomilo, že ta nezávislá scéna začala bejt úspěšná na komerčnim jako 

poli, tak byl podle mě rok 2002, ty první dvě desky.“319 Repertoáru se celkově prodalo deset 

tisíc nosičů,320 My3 okolo devíti tisíc,321 roku 2006 vycházel časopis Bbarák v nákladu dvanácti 

tisíc kusů.322 

Chronologicky posledním zmiňovaným momentem je příchod kapely Supercrooo, pří-

padně vydání jejich alba Toxic funk. Zde je důležité vysvětlit, čím se Toxic funk tolik odlišoval. 

Dosavadní hodnoty, které se objevily v rozhovorech i textech zmíněných desek, byly založeny 

na autenticitě, teritorialitě, prezentaci každodenního života, někdy i politického smýšlení323 

a soudružnosti s komunitou. V roce 2004 ale vzniklo album plné abstraktních narážek, vulgarit, 

perverzních výrazů, těžko rozklíčovatelných asociací a útoků směřovaných na členy vlastní 

scény. „Takže jsme jako dost intenzivně prostě promakávali jak to udělat, aby to všechny 

smetlo. Jako věděli jsme, že chcem bejt vtipný, věděli jsme, že chcem bejt drzí, což se jako po-

stupně, to se vyvíjelo samo, ta naše drzost. […] Já jsem měl nějakou představu o tom zvuku 

o nějaký příchuti tý desky, chtěl jsem, aby to byl nějakej trošku fantazijní svět odstřihlej od 

                                                           
317 Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 
318 Rozhovor s Tomášem Sochůrkem, vedla Michaela Musilová 25. 11. 2021, Praha. 
319 Rozhovor s Andreasem Christodoulou, vedla Michaela Musilová, 27. 3. 2022, Praha. 
320 VESELÝ, Karel. První dospělá česká rapová deska shrnula idealismus 90. Let, PSH ji zahrají v Roxy [online]. 
[Cit. 15. 5. 2022]., Dostupné z: https://magazin.aktualne.cz/kultura/hudba/prvni-dospela-ceska-rapova-deska-
psh-repertoar-peneri/r~da9884f046d811ecb91a0cc47ab5f122/. 
321 HASSAN, Vít. Rapper Andreas Christodoulou alias Indy: „Místama to byl pěknej rokenrol“ [online]. [Cit. 15. 5. 
2022]., Dostupné z: https://hassan.blog.idnes.cz/blog.aspx?c=644750. 
322 DĚD, Michal. Současný stav české žurnalistiky zaměřené na moderní populární hudbu. Praha, 2006. Bakalář-
ská práce. Univerzita Karlova, Fakulta humanitních studií, Studium humanitní vzdělanosti - Kvalifikační modul, s. 
27. 
323 Většina rapperů se ostře vymezuje proti nacismu, neonacismu a fašismu. 
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sterilní reality, ale zároveň svým způsobem jako reflektující wibes a pocity a určitě reprezentu-

jící tu dravost a tu energii, kterou jsme v sobě měli, s kterou jsme chtěli se vohánět.“324 

Všechny výše zmíněné body spolu souvisí, vzájemně se prolínají a navazují na sebe. 

Bez labelů by nevznikly nezávislé desky, scéna by se neosamostatnila a nestala by se výděleč-

nou. Bez Repertoáru by nejspíše nevznikl Toxic funk, rozhodně ne v takové podobě, v jaké ho 

známe, případně by nebyl prodejný. S rozvojem tvorby narostl počet fanoušků, což potvrzuje 

návštěvnost kempu, nebo prodejnost Bbaráku. Všechny tyto aspekty jsou součástí procesu, 

který zapříčinil začátek nové etapy. 

V devadesátých letech byl český rap v komunitě uznávaný díky své upřímnosti, auten-

tičnosti a pokornému přístupu. Repertoár a My3 představily rap tak, jak měl podle zbytku sub-

kultury „správně“ vypadat a díky tomu bylo možné, po vzniku těchto alb posunout rapovou 

tvorbu dál a začít experimentovat. Toxic funk byl pravým opakem dosavadní tvorby naprosto 

ve všech aspektech. Toto album ukazuje, že rap se dá dělat i jinak, než s důrazem na opravdo-

vost a upřímnost, což zcela obrací zažité konvence a přináší novou kapitolu rapu, otevírá nové, 

v podstatě neomezené možnosti. Nejenže Supercrooo obešli veškerá dosud psaná pravidla, 

schválně se zaměřili na jejich nejhrubší porušení. „Všichni od jakživa měli nějakej takovej 

zvláštní agresivně násilnej požadavek na nějakou opravdovost, na všechny tadyhlenc ty pravdy 

jak musíš opisovat, popisovat furt něco. Ten požadavek na tu ‚reálnost‘ toho rapu, tim jsme si 

vytřeli zadek a hrozně nás to osvobodilo. To bylo to Supercroo.“325 

Je zcela nepředstavitelné, že na konci devadesátých let by vznikla deska takového cha-

rakteru. V novém tisíciletí nejen že vznikla, ale nebyla komunitou odsouzena, v čemž lze spat-

řovat obrovský posun. Samozřejmě, že se objevovaly negativní ohlasy. Ovšem Hack a Phat 

nebyli komunitou zavrženi a oba interpreti jsou dodnes uznávanými rappery.  

Hlavní převrat tedy netkví v odlišnosti Toxic funku, ale v reakci zbytku scény. Fakt, že 

komunita přijala desku, která bourala všechna doposud zažitá pravidla, převrátil veškeré hod-

noty, které v rapu byly uznávané. Pozoruhodná je odpověď Huga Toxxxe, který na otázku, kdy 

on vnímá konec počátku hiphopové subkultury, odpověděl následovně: „Nejsme tak jako svá-

zaný, že ten žánr není tak svázanej nějakýma pravidlama. Dřív bylo přípustnejch pár způsobů 

jak si to mohla dělat a jinak jsi byla pro někoho trash, pro někoho gay, pro někoho pop, pro 

                                                           
324 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
325 James Cole, In: Rapstory, 4/10 Převrat [online]. [Cit. 15. 5. 2022]. Dostupné z: https://www.ceskatele-
vize.cz/porady/13652091672-rapstory/220562280010004/. 
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někoho už mimo žánr a tak a jako dneska je toho tolik a jako všechno se tak rychle rozvíjí 

a košatí a navazuje na sebe a vzájemně se ovlivňuje, že už to nestíhá mít těch pár soudců, který 

by to jako osekávali a žije si to víc vlastním životem a v tomhlenc tom prostředí je mnohem větší 

šance, že přijde něco, co ten žánr obohatí, posune dál, že se prostě něco pohne někam do-

předu.“326 Aniž by to vyslovil, tak vlastně popsal to, co způsobila jeho vlastní tvorba, tedy 

dopad Toxic funku. 

Nelze určit jeden jediný čin, který by ukončil počátek hiphopové subkultury. Šlo o řetězec 

událostí, který dovedl komunitu k otevřenějšímu, méně ortodoxnímu přístupu. Konec tohoto 

požadavku na autenticitu a odproštění se od hodnot, které tu panovaly celá devadesátá léta, je 

právě oním koncem počátku zkoumané subkultury. Jde o konec období „kdy to bylo spontánní, 

kdy se moc nepřemejšlelo nad těma věcma, nebyl to takovej kalkul, ale vzešlo to přirozeně z těch 

lidí.“327 Díky tomu se objevuje prostor pro nová témata textů, nové projekty i méně obvyklé 

hudební podklady. Rapová scéna je připravena posunout se dál, může započít éra další gene-

race. 

  

                                                           
326 Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 
327 Rozhovor s Andreasem Christodoulou, vedla Michaela Musilová, 27. 3. 2022, Praha. 
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Závěr 

S koncem zkoumané etapy se rap začal diverzifikovat, postupně se na české scéně objevovaly 

méně konzervativní směry jako gangsta rap, grime, trap, emo rap, nebo příklon k R’n‘b stylu. 

Oproti počátkům rapu je dnes neporovnatelně větší množství možností, jak tuto tvorbu uchopit. 

Přípustné jsou vlastně jakékoliv formy žánru a díky vysokému počtu posluchačů si různé styly 

rapu uplatnění najdou. Dnešní popularitu rapové hudby dokazuje fakt, že rapper Viktor Sheen 

se stal nejposlouchanějším zpěvákem v České republice na platformě Spotify za rok 2021. 

Skladba Až na měsíc328 od zmiňovaného Sheena, Calina, Hasana a Nik Tenda má na serveru 

youtube.com přes třicet dva a půl milionu zhlédnutí.329 

Přesto, že se rap dnes těší takovému úspěchu, neobjevuje se v žebříčkách nejposlouchaněj-

ších rádií. Rádia míří na jinou cílovou skupinu posluchačů – fanoušci rapu bývají velmi mladí 

a před rádiovým vysíláním upřednostňují streamovací platformy jako YouTube nebo Spotify. 

Klasickým rádiím se v této době už nejspíš nevyplatí rap do vysílání zařazovat, jelikož mladší 

generace už si zvykla na jiný způsob vyhledávání hudby. Díky internetu se stala hudba dostup-

nější.  

Pro rappery to ale neznamená, že by nebyli ekonomicky úspěšní, právě naopak. Prezentují 

se skrze zmiňované streamovací platformy a sociální sítě, které otevřely nové možnosti na poli 

hudebního průmyslu. Rádia, tisk, nebo televizi jednoduše nepotřebují. Labely se rozrostly do 

takových rozměrů, kdy například BiggBoss ročně utrží kolem dvanácti milionů korun330 a label 

Milion+ z vydaných čtyřiceti releasů vytěžil třicet jedna platinových desek.  

Hip hop je dnes společenský fenomén, který se rozrostl do obrovského rozměru a v lecčems 

je na míle vzdálený své výchozí podobě. Cílem mé diplomové práce bylo zachytit počátky to-

hoto fenoménu. Prostřednictvím výpovědí těch, kteří tuto subkulturu utvářeli, jsem se pokusila 

sestavit obraz nově vznikající společnosti, hledala jsem principy, na kterých v prvních letech 

fungovala a hodnoty, které zastávala. 

Zkoumanou dobu jsem pomyslně rozdělila do tří chronologických období. Období první 

generace prezentuje rané pokusy rapové tvorby, které započaly v roce 1984 demo nahrávkou 

                                                           
328 SHEEN, Viktor – Calin – Hasan – Nik Tendo, Až na měsíc, 2019. [online]. [Cit. 14. 6. 2022] Dostupné z: 
https://www.youtube.com/watch?v=7YGq_AwqQcQ. 
329 Ke dni 15. 6. 2022 jde konkrétně o 32.661.482 zhlédnutí. 
330 BÁRTOVÁ, Dominika. Šéf českého rapu. Vydělává miliony, i když za hudbu nikdo platit nechce. [Cit. 14. 6. 
2022]. Dostupné z: https://forbes.cz/sef-ceskeho-rapu/. 
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Jižák. Toto období končí rokem 1989, tedy změnou politického režimu, díky které se do Čes-

koslovenska mohla dostávat západní hudba. Druhé období mapuje devadesátá léta, během kte-

rých se zformovala druhá generace rapperů – tedy těch, kteří jako první vnímali hip hop jako 

životní styl se vším, co k němu náleží. Třetí období začíná novým tisíciletím, kdy se tvorba 

rozrůstá a rappeři hledají vlastní cestu, aby nemuseli být závislí na mainstreamovém hudebním 

průmyslu. Výzkumné období končí bodem, kdy scéna přehodnotila své nároky na to, jak má 

žánr vypadat, upustila od svého ortodoxního přístupu a otevřela dveře novým možnostem. 

Hiphopová subkultura v Americe ve svých začátcích upozorňuje na problematiku rasismu, 

nezaměstnanosti a špatných sociálních podmínek. Vznikla tedy, stejně jako mnoho dalších sub-

kultur, jako prostředek vyjádření vzdoru. Proti čemu ale mohli vzdorovat mladí hiphopeři v de-

vadesátých letech? S ohledem na pohnutky starších subkultur by se nabízely tyto možnosti: 

proti rodičům, autoritám, nebo politické situaci.  

Revolta proti rodičům je pro mládež typická. Většinou nejde ani tak o problém s rodiči, 

jako spíše o to, co představovala jejich generace. Subkultury mládeže často vzdorují proti ste-

reotypnímu dospělému životu a hodnotám, které dospělí zastávají. Může se také jednat o pře-

nesený vzdor proti pravidlům, protože rodiče jsou u mládeže ti, kdo je nastavují. V případě 

zkoumané subkultury bych postoj příslušníků nepopsala jako vzdor proti světu dospělých, ale  

spíše oslavu mládí, která je spojena s odmítáním zodpovědnosti, jež se od dospělých očekává. 

Tento přístup je přítomen ve velké části textů, které ve zkoumaném období vznikaly a nabízejí 

náhled do každodennosti interpretů. Zároveň si narátoři  rodičů vážili, ve své tvorbě často vy-

zdvihují rodinné hodnoty a vyjadřují dík za výchovu. Přestože rodiče zálibu potomků většinou 

nebrali příliš vážně, nebo ji nechápali, narátoři nezmiňovali, že by toto nepochopení způsobo-

valo rozpory. 

Příslušnost k subkultuře může být také vyjádřením nesouhlasu s politickým systémem, 

ovšem ani toto není případ hiphopové subkultury. V textech se politická témata objevují velmi 

sporadicky a z rozhovorů nevyplývá, že by se o politickou situaci významně zajímali. To by 

mohlo být způsobeno tím, že se tato subkultura začala formovat až v devadesátých letech a její 

příslušníci zažili bývalý režim pouze krátce a v útlém věku. V devadesátých letech si užívali 

rozvolněné atmosféry, která pramenila z nově nabyté svobody. Nepotřebovali se bouřit proti 

politice. 

Stmelovacím prvkem hiphopové subkultury nebyl aktivní vzdor, ale potřeba odlišit se proti 

většinové společnosti. Touha vymezit se proti mainstreamu je pro hudební subkultury poměrně 
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typická. Zde se plně projevila odsouzením tvorby Chaozzu, kterou protlačila mainstreamová 

média. Členství v subkultuře bylo zprávou pro většinovou kulturu, že se tito lidé necítí být její 

součástí. Zároveň sloužilo k uspokojení potřeby někam patřit, být členem skupiny, která má 

stejné zájmy a hodnoty. Narátoři často přiznávali, že dnes už by je rap nejspíš nepřitahoval, 

protože vzhledem k jeho dnešní popularitě už spadá do jejich představy mainstreamu. 

Subkultury se od většinové společnosti viditelně odlišují prostřednictvím specifického 

stylu. 331 Ten se skládá ze tří složek – vystupování, slangu332 a nejvýraznější vizáže. Jak bylo 

zmíněno, hip hop měl specifickou módu. Nosit typické oblečení ovšem nebylo pravidlem, 

ve výpovědích se někteří narátoři zmiňovali, že hiphopové oblečení nikdy nenosili. V jednom 

případě se domnívám, že to bylo způsobeno tím, že narátor původně poslouchal punkovou 

hudbu a přisvojil si pro ni typický styl oblékání. Když se začal přiklánět více k rapu, neměl 

potřebu svůj styl měnit – kvůli příslušnosti k nové subkultuře není nutné zanevřít na převzaté 

znaky z jiné. V devadesátých letech už jsou subkultury dost propustné a hranice mezi nimi se 

postupně stírají. 

Za pozornost stojí, že styl oblékání se postupně proměňoval, až se k dnešnímu dni značně 

přiblížil k mainstreamové módě. Je umírněnější a méně výrazný. Důvodem by mohlo být, že 

oproti počátkům hip hopu je dnes tento styl mnohem populárnější a hlásit se k jeho příslušnosti 

není už tak výjimečné, díky čemuž viditelné odlišování ztratilo smysl. Svou roli jistě hraje také 

fakt, že na počátku byla hiphopová subklultura mnohem ortodoxnější a tak oblečení bylo ex-

travagantnější. S postupnou ztrátou radikality se mírnily i vnější znaky subkultury. 

Charakteristickým rysem, který výrazně ovlivnil fungování hiphopové subkultury je ex-

trémní klid, se kterým příslušníci přistupovali k tvůrčí činnosti. Spousta zásadních událostí 

vznikla samovolně, nebo vyplynula naprosto přirozeně ze situace bez dlouhodoběji promýšle-

ných příprav. Přestože na scéně panovalo neumětelství, laxní přístup, improvizace a bezsta-

rostný postoj, scéna se rozšiřovala a posouvala dál. Aktéry totiž poháněla touha něco pro svou 

subkulturu udělat, obohatit ji a zároveň se touto činností realizovat.  

Každá subkultura disponuje souborem společně sdílených hodnot, které zastává. Po celá 

devadesátá léta a na počátku nového tisíciletí mezi tyto hodnoty patřila především upřímnost 

                                                           
331 Více viz HEBDIGE, Dick. Subkultura a styl. Praha: Dauphin Volvox Globator, 2012, s. 27. 
332 Specifický slovník je bohatý na anglicismy a nespisovné výrazy, více viz GOCKERTOVÁ, Kristina. Slang české 
hiphopové subkultury. Brno, 2017. Diplomová práce. Masarykova univerzita. Fakulta filozofická, Ústav českého 
jazyka. 



83 

a autenticita, důraz na kvalitu, tvůrčí svoboda a snaha o samostatnost. Upřímnost je hlavním 

prvkem, který je znatelný i z textů prvních rapových desek. Prostřednictvím této upřímnosti 

interpreti dokazovali svou autenticitu. Pokud tvorba nebyla autentická, nebo z jiného důvodu 

nedosahovala očekávané úrovně, stala se důvodem rozporů na scéně. Touha po tvůrčí svobodě 

se promítla do zakládání vlastních labelů, díky čemuž je rapová scéna samostatná dodnes. 

Během výzkumu se objevovala další témata, která by si zasloužila podrobnější zkoumání. 

Jedním z nich je například stárnutí uvnitř subkultury. Narátoři přijali tento životní styl jako 

mladiství. S přibývajícím věkem přicházely změny priorit, které byly způsobeny například za-

ložením rodiny. Jak se proměnovaly jejich hodnoty a potřeby a jak to ovlivňovalo jejich tvorbu 

a příslušnost k subkultuře? Jelikož jsou zakládajícími členy nové subkultury, nemají žádný vzor 

jak se v ní s přibývajícími roky chovat. Mají se držet starých trendů, přizpůsobovat se těm no-

vým, nebo subkulturu opustit ve správný čas? Pravděpodobně bude pro každého individuálního 

jedince správná jiná varianta, závislá na jeho konkrétních možnostech a životních okolnostech, 

což by mohlo být zajímavé sledovat. 

Další bádání by také mohlo chronologicky pokračovat až do dnešních dnů a detailně za-

znamenat proměny tohoto žánru. Za pozornost stojí také rozdílný vývoj české a slovenské 

scény, které vznikly v podobné době, ale jejich cesty byly diametrálně odlišné, přestože vzá-

jemně spolupracovaly a jsou dodnes provázané. 

Hiphopová subkultura by si nepochybně další výzkum zasloužila. Přihlédneme-li k tomu, 

do jakého rozměru se rozšířila k dnešnímu dni, je s podivem, že stále zůstává mimo badatelský 

zájem. 
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Rozhovory 

Rozohovor s Andreasem Christodoulou, vedla Michaela Musilová, 27. 3. 2022, Praha. 

Rozhovor s Filipem Konvalinkou a Martinem Hrdličkou, vedla Michaela Musilová, 9. 4. 

2021, Předboř. 
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Rozhovor s Tomášem Sochůrkem, vedla Michaela Musilová 25. 11. 2021, Praha. 

Rozhovor s Richardem Hlaváčkem, vedla Michaela Musilová, 28. 8. 2020, Praha.  

Rozhovor s Rudolfem Rokošem, vedla Michaela Musilová, 21. 8. 2020, Praha. 

Rozhovor s Romanem Ševčíkem, vedla Michaela Musilová, 5. 10. 2020, Brno. 

Rozhovor s Davidem Maryškem, vedla Michaela Musilová, 21. 5. 2021, Praha. 

Rozhovor s Janem Daňkem, vedla Michaela Musilová, 1. 6. 2021, Praha. 

Rozhovor s Ba2sem, vedla Michaela Musilová, 19. 7. 2021, Praha. 

Rozhovor s Vítězslavem Hamaďákem, vedla Michaela Musilová, 6. 6. 2021, Hradec Králové. 

 

Ostatní zdroje 

Magistrát města Pardubic, kancelář primátora, Město přehodnotí smlouvu s nájemcem koupa-

liště v Cihelně, Tisková zpráva, 20. 8. 2003. 
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Přílohy 

Medailonky narátorů 

 

Ba2s 

Od roku 1994 působil jako DJ a rapper v kapele Unit, která se roku 1994 spojila s kapelou 

Flavmatic, čímž vznikla kapela Chaozz, kde Ba2s působil až do jejího zániku. Je autorem webu 

hip-hop.cz, který byl prvním internetovým portálem, jenž centralizoval informace o českých 

hiphopových kapelách a událostech. Dnes se věnuje příležitostnému DJingu a počítačové gra-

fice. 

 

Andreas Christodoulou/Indy (*1978) 

Rapper pocházející z graffiti scény, hudebně působí od r. 1998. Spoluzaložil kapelu 

Indy & Wich a label Mad drum records, který funguje pod nahrávací společností EMI (která od 

roku 2011 spadá pod Sony). Roku 2001 vydávají Indy a Wich vinyl, kdy na jedné straně je 

jejich skladba Cesta štrýtu, na druhé Hlasuju proti kapely PSH. Současně působí jako copywri-

ter a sound engineer, stále koncertuje a aktivně tvoří. 

 

David Man Maryško/Affro (*1978) 

Zakladatel časopisu Bbarák, ze kterého se později vyvinul label Bbarák Records. Jako hudební 

publicista přispíval do několika časopisů a byl hostem hudebních pořadů. Pravidelně pořádal 

různé akce a koncerty většího či menšího rozsahu. Roku 2002 spoluzaložil první hiphopový 

festival Hip hop kempu. Dodnes je dramaturgem nejrůznějších koncertů a festivalů. 

 

Richard Hlaváček/DJ Richard (*1977) 

Původně koncertní DJ kapely PSH, která funguje v jiném složení dodnes. Z kapely odešel roku 

2003 z důvodu, že začala být příliš slavná. V letech 1999 – 2006 vedl hiphopový pořad Il flava 
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jam na Rádiu 1. Účastnil se DJských battlů a pořádal DJské workshopy. Hudbě se dnes věnuje 

už spíše jako fanoušek, příležitostně hraje na koncertech. 

 

Roman Ševčík/DJ Opia (*1979) 

V hiphopovém prostředí se začíná objevovat jako graffiti writer, nedlouho na to jako DJ v br-

něnské kapele Naše Věc. Aktivně se účastnil DJských soutěží. Dnes působí jako producent, DJ 

a videomaker. 

 

Jan Daněk/Hugo Toxxx (*1982) 

Rapper z dvojice K. O. Kru, později Supercroo, která vznikla roku 1998. Roku 2004 vydává 

Supercroo zásadní album Toxic funk, které změnilo dosud zažité konvence, jak se rap v České 

republice může dělat. Roku 2011 zakládá vlastní label Hypno 808. Dodnes je aktivní v rapové 

kariéře a působí také jako producent. 

 

Filip Konvalinka/Efko (*1982), Martin Hrdlička/Eurodel  (*1976) 

Rappeři v jihlavské kapele Pio Squad (dříve Jižní Pionýři), zakladatelé labelu Topičůf Salon. 

Oba jsou dodnes aktivní v kapele Pio Squad, Filip vydal i sólovou desku a vyučuje na gymná-

ziu. Martin pracuje v zábavním centru. 

 

Tomáš Sochůrek/Etien (*1972) 

Od roku 1995 působil jako rapper v kapele Coltcha. Roku 1999 zakládá nahrávací studio Jižák, 

kde vznikly zásadní české i slovenské rapové nahrávky.  

 

Vítězlav Hamaďák (*1965) 

Roku 1988 byl zakládajícím členem kapely HIP-HOP Satelit, která se později přejmenovala na 

Piráty. Crossoverovou tvorbu vydali na neoficiální demo nahrávce, roku 1991 ji pak vydali 
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znovu oficiálně. Kapela Piráti fungovala do roku 1991, po jejím rozpadu se Hamaďák nadále 

věnoval hudbě, ale ne rapu. 

 

Rudolf Rokoš (*1979) 

DJ v pardubické kapele Špatnej wliw. Aktivně se účastnil organizace Hip hop kempu a přispíval 

do časopisu Bbarák. 

 

 


